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 ورود کابینه ضد تورم
 به پاستور؟

مرد تورم تک رقمی؛ فرمانده اقتصادی ستاد پزشکیان؛
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خ بنز ین؛ چالش جدی  نر
دولت چهاردهم

در ســال های اخیــر، قیمت بنزین و دیگــر حامل های انرژی در 
کشــورمان، به یک موضوع مهم و محوری تبدیل شــده است. در 
این راستا، طرحِ گاه وبیگاه گمانه زنی های مختلف در مورد افزایش 
قیمت بنزین سبب می شود تا افکار عمومی بلافاصله به این مسئله 
واکنش نشــان داده و نســبت به آن ابراز نگرانی کنند.به گزارش 
»نقش اقتصاد«، معادله ای که در نوع خود در ماه های اخیر بارها 
تکرار شــده و ســبب شده تا مقام های کشورمان نظیر سخنگوی 
دولــت و یــا وزیر نفت هم مــدام افزایش قیمت بنزین را تکذیب 
کنند. در این راستا، موضوع قیمت بنزین تا حد زیادی از دو بعُد 

مهم برخوردار شــده است.اولاً افزایش قیمت بنزین در شرایطی 
که مردم کشورمان با فشارهای قابل توجه اقتصادی روبه رو هستند 
و ســرعت تورم از میانگین دســتمزدهای آن ها به مراتب بیشتر 
اســت، هیچ بروندادی الا ضعیف تر شــدنِ بیش ازپیش مردم )از 
نظر اقتصادی( را به همراه نخواهد داشــت.درعین حال، بسیاری 
بر این باورند که موضوع افزایش قیمت بنزین باتوجه به تبعات و 
پیامدهای اجتماعی و اقتصادی که به همراه دارد، کاملًا مستعد 
تبدیل شدن به یک چالش امنیتی نیز است. کمااینکه پیش تر نیز 

شاهد بوده ایم که افزایش قیمت بنزین در دولت...

»نقش اقتصاد« از نگرانی مردم برای اصلاح نرخ حامل های انرژی گزارش می دهد

محمود گبرلو
کارشناس سینما

 زبان بـدن 
مناظره

هادی حق شناس
کارشناس اقتصادی

سعید ذوالفقاری
کارشناس بازار سرمایه 

بازار سرمایه 
زیر سایه سیاست

»نقش اقتصاد« از لزوم سرمایه گذاری در 
زیرساخت های حمل ونقل کشور گزارش می دهد

 حرکت بر روی  
جاده  پر دست انداز

در گفتگو با یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد

سیگنال منفی  انتخاباتی
 به بـازار سرمایه

 مشارکت ۵۰ درصدی در انتخابات پشتوانه دیپلماسی 
دولت چهاردهم خواهد بود

 تقویت قدرت چانه زنی
 با رأی بالا

 رشد انفجاری یک بازی تلگرامی

سازندگان »همستر کامبت«؛ 
نابغه های بازاریابی یا طنزپرداز؟

افت تحصیلی حاصل
 نبود عدالت آموزشی است

رخنه تبعیض در سیستم 
آموزش کشور!

در گفتگو با حسین عبده تبریزی چشم انداز بازار سرمایه بررسی شد:

اقتصاد با یک متغییر نمی چرخد

 سیـل اتباع افغانی؛ معضلی اجتماعی

 نمی دانیم سیاست های مهاجرتی چیست
ً
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی: ما در ایران اصلا

حسین عبده تبریزی، رئیس کل اسبق 
بورس گفت: اصلاحات در سهام عدالت 
نیاز است.نماینده اقتصادی پزشکیان با 

تاکید بر اینکه اصلاحات اساسی در سهام 
عدالت و بورس کالا نیاز است و باید به 

سمت تشکیل صندوق های بازنشستگی 
مکمل حرکت کنیم گفت: حساسیت 

بورس به نرخ ارز کاهش نیافته است اتفاقاً 
نه تنها بازارهای سهام نسبت به ارز ...
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راه آهــن، جاده، راه روســتایی، خطوط هوایی و 
حتی بنادر کشــور این روزها درگیر فرسودگی 
زیرســاخت ها هســتند به طوری که بسیاری از 
راه های ایران به دلیل بروز خطرات و نقص های 
ایمنــی در جاده هــا و بحران های طبیعی مانند 
ســیل و زلزلــه، فرســودگی و خرابی هــای 
زیرســاخت های شهری از جمله آب، برق، گاز و 

فاضلاب، تصادفات رانندگی و خسارت های...
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حنیف غفاری
کارشناسی روابط بین الملل

  گرما و تشدید
 بحرانهای اقلیمی

چرا مردم مشارکت
 نکردند
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نوبت اول

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران

شرکت نفت فلات قاره ایران در نظر دارد فراخوان فوق الذکر را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد 
فراخوان تا بازگشــایی پیشنهادات از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و شماره فراخوان 2003093631000101 انجام 
خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند. اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: تلفن: 23942633
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:مرکز تماس: 41934-021      دفتر ثبت نام : 85193768 و 88963737

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای شمارهFLS - 9740339 خرید تایر و تیوب
شرکت نفت فلات قاره

 ایران 

شناسه آگهی: 1743668 شماره میم الف: -1

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/19

چاپ اول

فایق مصطفی نژاد شهردار گوگ تپه

برابر صورتجلسه پیش از فراخوان مناقصه شماره 1403/61172/1115 مورخ 1403/04/06 ، شهـرداری گوگ تپه )آذربایجان غربی-شهرستان مهاباد(در نظر دارد عملیات اجرای زیرسازی و آسفالت 
معابر سطح شهر گوگ تپه را از محل اعتبارات داخلي شهرداري، طبق مشخصات مندرج در اسناد مناقصه به شماره 2003005979000001)در سامانه ستاد( و برابر شرایط مشروحه در آگهی مناقصه و 
فایل های پیوستی، به شرکتهای واجد  شرایط با برآورد اولیه به مبلغ 50.000.000.000 ریال واگذار نماید. لذا از  شرکتهاي واجد  شرایط دعوت میگردد ضمن رعایت شرایط مشروحه، در مناقصه مذکور 
)www.setadiran.ir(شرکت نمایند.  زمان دریافت اسناد مناقصه : از ساعت 11  تاریخ 1403/04/11  لغایت ساعت 11 مورخ  1403/04/19 ، تحویل اسناد مناقصه درسامانه ستاد به آدرس اینترنتي

تا ساعت 11:00روزشنبه مورخ 1403/04/30 زمان بازگشایي پاکت: ساعت 9:00  روز  یک شنبه مورخ 1403/04/30در اتاق امور مالی شهرداري مي باشد.   

آگهی مناقصه مرحله اول اجرای زیرسازی و آسفالت معابر سطح شهر گوگ تپه

شماره : 1403/61172/1115
تاریخ : 1403/04/06

نوبت اول

مجید لشگری - شهردارضیاءآباد

شــهرداری ضیاءآباد در نظر دارد فراخوان فروش ضایعات فلزی به 
شــماره فراخوان 1003005180000001را از طریق ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق 
درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام 

خواهد شد.
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نسبت به ثبت نام و 
دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و 

مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:1403/04/12
- مهلت دریافت اسناد فراخوان:1403/04/28

- مهلت ارسال پیشنهادات:1403/05/08

- زمان بازگشایی پاکت ها: 1403/05/09
- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند مزایده: بصورت واریز نقدی به مبلغ 131.512.000   
ریال به شماره حساب سپرده بانک ملی شهرداری ضیاءآباد 0105442646007 و یا  ضمانت 
نامه بانکی معتبر با اعتبار حداقل ســه ماهه به مبلغ 131.512.000ریال –شناســه ملی 

14002578081  کد پستی 3485117135
- سایر شرایط مندرج در متن های پیوست در سامانه ستاد ایران می باشد.

-هزینه چاپ آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
-هزینه بارگیری و حمل بر عهده برنده مزایده می باشد.

-کلیه اسناد می بایست در سامانه ستاد ایران بارگذاری گردد.
-اصل فیش واریزی یا ضمانت نامه بانکی قبل از ســاعت بازگشــایی می بایست تحویل 

دبیرخانه شهرداری گردد.
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :ضیاءآباد-شهرداری ضیاءآباد 02835622555 -7

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/12 -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/19

مزایده عمومی یک مرحله ای 1403/1934     فراخوان مزایده عمومی فروش ضایعات فلزی 

شناسه آگهی: 1743269 شماره میم الف: -1

پای مافیا در میان است یا شرکت های خارجی 
تمایلی به همکاری با ایران ندارند؟

معمای تاخیر در واردات خودرو
فرحان پورسلیم

روزنامه نگار
واردات خــودرو و تاخیــر در آن دیگــر به یک 
معمای حل نشــدنی تبدیل شده است. بیش از 
۶ سال است که واردات خودرو به کشور آن طور 
که باید انجام نمی گیرد. حتی با وجود آزادسازی 
واردات از ســال 1401 هنــوز هــم مخالفان 
واردات، مانع ورود خودرو در مقیاس گسترده 
می شــوند و هــر بار، بهانــه جدیدی برای این 
موضوع دارند. اما بررســی ها نشــان می دهد 
خودروســازان خارجــی هم تمایل چندانی به 

همکاری با شرکت های ایرانی ندارند.
مخالفــان واردات خــودرو و افرادی که از این 
موضوع ســود می برند، همواره طی سال های 
اخیر با بهانه های بسیاری در مقابل وارد نشدن 
گســترده خودرو به کشور پافشاری می کنند. 
همین موضوع باعث شــده است در سال های 
اخیــر، بســیاری از واردکننــدگان خــودرو 
ورشکست شوند، تعدیل نیرو کنند و در بهترین 

حالت به مونتاژ خودرو روی بیاورند.
شــرکت های مونتاژکار بســیاری نیز در این 
ســال های ممنوعیت تاسیس شدند که شاید 
نام بسیاری از آنها برای مردم ناآشنا باشد. البته 
مونتاژ خودرو یکی از موثرترین و بهترین راه ها 
برای بهبود صنعت خودروسازی و قطعه سازی 
به شمار می رود و منجر به حرکت شرکت های 
کوچــک مونتــاژکار به ســمت تولید خودرو 
می شــود، اما مونتاژکاری در داخل ایران چند 
تفاوت با سایر کشورها دارد که در ادامه به آن 

پرداخته می شود.
مونتاژکاری مخفیانه در ایران! ��

بــا ممنوعیت واردات و انحصــار کامل بازار از 
سوی دو خودروساز بزرگ دولتی، شرکت های 
مونتــاژکار با هدف شکســت این انحصار وارد 
چرخه تولید شــدند. هرچنــد این موضوع تا 
حدودی توانســت سبد خودرویی بازار ایران را 
تنــوع ببخشــد، اما وجــه اشــتراک تمامی 
شرکت های مونتاژکار، همکاری با خودروسازان 

چینی بود.
در واقــع هیــچ مونتــاژکاری پــس از اعمال 

تحریم هــای بین المللی، قــادر به همکاری با 
خودروســازان غیرچینی نشــده و نکته جالب 
اینکه همین خودروهای چینی نیز با برند اصلی 

نمی توانستند در ایران مونتاژ شوند!
طبق اخباری که اخیراً منتشــر شــده، خودرو 
چانــگان CS35 پلاس که به صورت وارداتی 
از ســوی ســایپا در بازار عرضه شده است، در 
آینده نزدیک روی خطوط مونتاژ این شــرکت 
با نام احتمالی 421P به عنوان اولین کراس اوور 

مونتاژی سایپا قرار می گیرد.
شایان ذکر است چانگان CS35 پلاس اولین 
خودرو چینی نیســت که بــا نام دیگر و بدون 
استفاده از لوگوی شرکت مادر در ایران مونتاژ 
خواهد شــد و این یعنی حتی خودروســازان 
چینی نیز به عنوان بزرگ ترین شریک تجاری 
ایــران از مشــخص شــدن همــکاری خود با 

شرکت های ایرانی واهمه دارند.
انتقال تکنولوژی از خودروســازان جهانی  ��

امکان پذیر است؟
سال 1401 که واردات خودرو آزاد شد یکی از 
شروط واردات، انتقال تکنولوژی از کشورهای 
مبــدأ به داخل ایران بــود. هرچند با توجه به 
سختی انتقال تکنولوژی، این شرط در ادامه از 
بندهای واردات حذف شد، اما هنوز هم بسیاری 
از مخالفان واردات خودرو اعتقاد دارند می توان 
در کنــار واردات محــدود و کنترل شــده 
خودروهای خارجی، تکنولوژی استفاده شــده 
در این خودروها را وارد کشور کرد و در اختیار 

خودروسازان داخلی قرار داد.
در وهله اول این سوال پیش می آید، در شرایطی 
که هیچ خودروساز جهانی ای مایل به همکاری 
با شرکت های ایرانی نبوده و حتی خودروسازان 
چینــی نیــز در همکاری هــای خــود نهایت 
حساسیت و مخفی کاری را در پیش می گیرند، 
چگونه می توان تکنولوژی ساخت خودروهای 

باکیفیت جهانی را وارد کشور کرد؟
یکــی دیگــر از اقداماتی که می توان انجام داد 
واردات چند دســتگاه خودرو با تکنولوژی بالا 
و مهندســی معکوس این خودروهاست؛ مانند 
همان کاری که چند ســال پیش با واردات سه 
دســتگاه تســلا مدل 3 انجام شد. البته از این 
موضــوع در صنعــت خودروســازی با عنوان 
»دزدی تکنولــوژی« یــاد می شــود و کار 

اخلاقی ای به شــمار نمی رود که بدون اطلاع 
شــرکت ســازنده، اقدام به مهندسی معکوس 

خودروهای تولیدشده کنید.
کمبــود ارز یکی دیگر از بهانه های واردات  ��

خودرو
آخریــن و بزرگ ترین بهانــه مخالفان واردات 
خودرو را می توان کمبود ارز دانست. این دسته 
از افــراد معتقدند در شــرایطی که کشــور با 
محدودیت شــدید منابع ارزی مواجه اســت، 
نمی تــوان ایــن منابــع را در اختیــار واردات 
محصولات غیرضروری قرار داد. اما همان طور 
که اشــاره شد، در سال های اخیر تعداد زیادی 
از شــرکت های مونتــاژکار، رشــد قارچ گونه 
داشتند. همین شــرکت های مونتاژکار، غالباً 
قطعــات مــورد نیاز را به صــورت CKD از 
خودروســاز مــادر ثبت ســفارش می کنند و 

پرداختی آنها معمولاً به صورت دلاری است.
بر اســاس آمار وزارت صمت در ســال 1402 
حــدود 5.45 میلیــارد دلار ارز بــرای تولید 
خودروهــای ســواری در ایران تخصیص داده 
شده است. از این میزان نزدیک به سه میلیارد 
دلار برای خودروســازان خصوصی تخصیص 
یافته که تمامی آنها مونتاژکار هستند. با وجود 
این، برخی از شرکت های مونتاژکار نیز در سال 
گذشــته به تخصیص محدود ارز برای تامین 
قطعات خود اعتراض داشتند و این اعتراض را 
می تــوان از تاخیر چندماهه در تحویل بعضی 

از خودروهای مونتاژی مشاهده کرد.
ایــن در حالی اســت که طبــق گفته محمد 
رضوانی فر، رئیس کل گمرک، طی ســه ماهه 
اول سال 1403 بالغ  بر ۶92۶ دستگاه خودرو 
به ارزش 137 میلیون دلار وارد کشــور شــده 

است.
بســیاری از کارشناسان معتقدند واردات چند 
10 هزار دســتگاه خودرو در ســال می تواند 
هیجان بازار خودرو ایران را کنترل کند و طبق 
این آمار اعلامی، حتی با تخصیص یک میلیارد 
دلار بــرای واردات خودرو می توان به این عدد 

دست یافت.
در نهایت به نظر می رسد کمبود ارز برای واردات 
خــودرو بهانه ای بیش نبــوده و این موضوع را 
می توان از اتفاقات چند ســال اخیر کشــور از 

جمله موضوع چای دبش نتیجه گیری کرد.

واکنش احتمالی بورس به آمدن جلیلی
 مهدی سوری 

کارشناس بازار سرمایه
با روی کار آمدن آقای پزشکیان انتظار نداریم که شرایط کسب و کار در کشور گلستان 
شود، اما بیشتر افراد نگران این هستند که با به روی کار آمدن آقای جلیلی همه چیز 
به سمت دولتی سازی برود و در بسیاری از زمینه ها توجیه برای سرمایه گذاری کاهش 
پیدا کند و بر این اســاس، انتخاب آقای پزشــکیان را نوعی رفع این خطر می دانند.در 
مدت اخیری که بازار ســرمایه با رکود و مشــکلاتی مواجه بود، یکی از موضوعاتی که 
لطمه زیادی به بورس وارد کرد، مشکلات و موانعی بود که برای صنایع ایجاد شد. در 
واقــع مشــکل بورس مســاله عدم حمایت از بازار و عدم تزریــق نقدینگی و معاملات 
الگوریتمی نبود بلکه مســاله فراتر از بازار ســرمایه است. شاهد آن هستیم که علی رغم 
شــعارهای ســال درباره تاکید بر تولید به ویژه شــعار امســال مبنی بر جهش تولید با 
مشارکت مردم، سیاست های دولت خلاف منافع تولیدکنندگان بوده و از سوی دیگر 
می دانیم که مردم صرفاً جایی سرمایه گذاری می کنند که صرفه اقتصادی در آن بخش 
وجود داشته باشد.از طرفی از سال 1400 تا به امروز حاشیه سود شرکت های بورسی 
کاهش پیدا کرده اســت و صحبت هایی که در حال حاضر از بازار می شــنویم این اســت 
که آیا این سیاست لطمه زدن به تولید توسط دولت ها ادامه پیدا می کند یا نه؟ هرچند 
فعالان بازار سرمایه اخیراً اخبار مثبتی از عملکرد شرکت ها و تغییر فرمول های تعیین 
نرخ خوراک داشــتند، اما این اخبار را در قیمت ســهام لحاظ نکردند آن هم به دلیل 
ترس از روی کار آمدن یک طیف خاص و احساس می کنند که آن طیف خاص اغلب 
مواقع مدافع کاهش سود شرکت های بورسی بودند.با به روی کار آمدن آقای پزشکیان 
انتظار نداریم که شرایط کسب و کار در کشور گلستان شود، اما بیشتر افراد نگران این 
هســتند که با روی کار آمدن آقای جلیلی همه چیز به ســمت دولتی ســازی برود و در 
بسیاری از زمینه ها توجیه برای سرمایه گذاری کاهش پیدا کند و انتخاب آقای پزشکیان 

را نوعی رفع این خطر می دانند.
نه تنها در بازار سرمایه بلکه در فضای کسب و کار هم می بینیم که تولیدکنندگان این 
نگاه را دارند که اگر آقای جلیلی رییس جمهور شود باید فکر اساسی برای حفظ کسب 
و کار خود داشته باشند و در بخش تولید هم نگرانی های زیادی وجود دارد و در اتاق 

بازرگانی هم ابراز نگرانی کم نیست.
موضوع دیگر طرز تفکر و جریان فکری اســت که ما در برنامه ها و نوع تفکر اطرافیان 
آقای جلیلی می بینیم، تفکری که همه چیز را به صورت دولتی و متمرکز توسط دولت 
دنبال می کند درحالی که رسماً هم به این نوع تفکر اعتراف نمی کند. اساساً دو مکانیزم 
در اقتصاد داریم که مکانیزم اول این اســت که بازار برای تعیین قمیت ها فعال باشــد و 
خود سرمایه گذار تعیین کند که کجا سرمایه گذاری کند و مکانیزم دیگر این است که 
دولت تعیین کند که چه کســی کجا ســرمایه گذاری و حق دارد که چقدر ســود کند. 
حال اینکه شــعارهای آقای جلیلی به ســمت مکانیزم دوم نزدیک اســت، اما مستقیم 
اعتــراف نمی کننــد که بــه مکانیزم بازار اعتقادی ندارند.از ســمت آقای جلیلی بارها 
شنیده ایم که مردم پولی را که دارند در یک پروژه مشخص سرمایه گذاری کنند و این 
به آن معنا است که دولت تشخیص دهد مردم، پول خود را کجا سرمایه گذاری کنند 
و در واقع مشکلات مالی دولت را هم از این طریق حل می کند و به جایی اینکه مردم 
از ســرمایه گذاری بازدهی بگیرند مشــکل مالی دولت را حل می کنند.آقای جلیلی به 
بازار اولیه تاکید دارد و بر این باور است که عرضه های اولیه به سمت شرکت های بزرگ 
ارزآور برودتمام این نگاه ها نشان می دهد این دولت می خواهد سرمایه مردم را به جایی 
کــه خــودش می خواهــد ببرد و آن هم با هدف اجرای سیاســت های دولت.نگاه آقای 
جلیلی به قیمت گذرای دســتوری و تداوم دو نرخی بودن ارز اســت و در سیاســت های 
آقای جلیلی می بینم که می گوید روش های ثبت سفارش و تخصیص ارز ایراد داشته 
و باید اصلاح شــود و اظهارات و سیاســت ها نشــان می دهد که با تخصیص ارز موافق 
است، اما فکر می کند که نفرات قبلی این روش غلط را نتوانستند به درستی اجرا کنند. 

http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir
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در جمهوری 
اسلامی اما 
مکانیزم حزبی 
برای چرخش 
نخبگان 
سیاسی وجود 
ندارد، بنابراین 
کاهش نرخ 
مشارکت را 
نمی توان به 
حساب اعتماد 
مردم به 
مکانیزم حزبی 
گذاشت بلکه 
برعکس، افت 
محسوس 
مشارکت مردم 
در انتخابات 
طی سال های 
اخیر نشانه گله 
مندی و 
اعتراض مردم 
به نظام 
سیاسی است

سه شنبه- 12 تیر ماه 1403 - سال هفتم- شماره 1837
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ایر بازتاب

افشاگری تکان دهنده از تخفیف ۳۰ دلاری در هر 
بشکه نفت ایران!

ایلنا: مجید انصاری در نشســتی خبری اظهار داشــت: افتخار 
می کنند روزی یک میلیون و 300 هزار بشکه نفت می فروشند 
حال سؤال من به عنوان عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام این 
اســت که چه کســانی نفت می فروشــند؟ اسامی را اعلام کنید، 
می گویند اگر بگوییم دشمن متوجه می شود، به چه کسانی نفت 
را می فروشید؟ می گویند؛ اگر بگوییم مشتری منصرف می شود 

زیرا امریکا اینها را رصد می کند.
 وی ادامــه داد: وقتــی ســؤال می کنیــم نفت را بــا چه قیمتی 
می فروشند؛ می گویند اینها محرمانه است، پول به کدام حساب 
واریز می شــود؟ می گویند امریکا بانک را تحریم کرده اما پول ها 
برمی گــردد. از چه طریقی برمی گــردد؟ می گویند: صرافی ها؛ 
صرافی ها متعلق به چه کسانی است؟ محرمانه است. بخش عمده 
پول کجاست؟ همه در یک کشور است. آن کشور پول را می دهد؟ 
خیر، فقط می توانیم کالا وارد کنیم. کالا را چه کسی وارد می کند؟ 

بازهم نمی گویند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: گروهی با نام دور زدن 
تحریــم می گوینــد جاده را باز نکنیم ما جاده فرعی ســاختیم و 
روزانه یک میلیون و 300 هزار بشکه نفت را می برند. ما پرسیدیم 
به چه قیمتی می فروشید؟ 15 تا 30 دلار در هر بشکه و میانگین 
20 دلار در هر بشکه تخفیف می دهند. روزی یک میلیون و 300 
هزار بشکه نفت ضربدر 20 دلار؛ یعنی اینکه روزانه 2۶ میلیون 
دلار از پول مردم ایران، کشاورزان و اعضای کمیته امداد به خریدار 

انحصاری نفت تخفیف می دهند.

روحانی: از سایه جنگ و خشونت بر میهن ام 
عذاب می کشم

خبرآنلاین: حســن روحانی، رئیس جمهــور ایران در دولت های 
یازدهم و دوازدهم، در بیانیه ای از مردم برای شرکت در دور دوم 
انتخابات چهاردهم ریاست جمهوری در روز جمعه 15 تیر دعوت 
کرد و آن را انتخاب بین دو راه و جهت گیری کاملًا متفاوت دانست؛ 
انتخاب بین پیشرفت واقع بینانه و یا عقب گرد خیالبافانه؛ انتخاب 
بیــن تعامل عزتمندانه یا تحقیر بین المللی. انتخابی که با »رأی 
دادن و ندادن« سرنوشت حداقل یک دهه آینده را رقم می زند.

رئیس دولت دوازدهم گفت: اگر قرار بود حاکمیت صدای تحریم 
را بشنود، در انتخابات مجلس دوازدهم می شنید. این نوع واکنش 
یعنی تحریم انتخابات بیشتر به نوعی »خودکشی جمعی« می ماند 
که از ترس مرگ به خودکشی دست زنیم و با خودزنی تندترین 
جناح حاکمیت را به قدرت برسانیم و فکر کنیم فروپاشی نوعی 
تغییر است. من از سایه جنگ و خشونت بر میهنم عذاب می کشم. 
اما تحریم انتخابات راه حل نیست. تحریم عامل تضعیف و تجزیه 

قدرت ایران است.

حضور دستیار وزیر کشور در جلسه انتخاباتی 
یک نامزد چه توجیحی دارد؟

ایلنا: غلامرضا نوری نماینده بستان آباد در مجلس شورای اسلامی 
در اظهارات خود در ستاد یاران پزشکیان با اشاره حضور دستیار 
و رییس مرکز انتصابات وزارت کشــور در جلســه انتخاباتی یک 
نامــزد خاص گفت: طبق قانون وزارت کشــور مجری برگزاری 
انتخابات است و حضور یک فرد نزدیک به وزیر کشور در نشست 
انتخاباتــی یکی از نامزدهــا قطعاً خلاف قانون و اصل بی طرفی 

است.
وی در ادامه افزود: فرد مذکور علاوه بر دستیار وزیر کشور بودن 
رییس مرکز انتصابات وزارت کشــور هم هســت و تمام فرآیند 
انتصابات از جمله فرآیند انتصاب فرمانداران که مجری برگزاری 
انتخابات هســتند توسط ایشان انجام می شود بنابراین می شود 
نتیجه گرفت حضور ایشــان در جلسه ستاد انتخاباتی این نامزد 

با هدف خاصی صورت پذیرفته است.
نماینده بســتان آباد در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: وزیر 
کشــور باید پاســخگوی این اقدام غیرقانونی دستیار خود باشد 
چراکه این اقدامات وزارت کشــور شــائبه جانبداری مسئولین 

برگزاری انتخابات را به نفع یک فرد خاص تقویت می کند.
نــوری از هیــات مرکزی نظارت بر انتخابات ریاســت جمهوری 
خواســت این تخلف مســئول ارشد وزارت کشور را در اسرع وقت 

بررسی و نتیجه را اعلام نمایند.
وی یــادآور شــد: طبق فرمایش مقــام معظم رهبری رأی مردم 
حق الناس اســت و باید مجریان برگــزاری انتخابات بدون هیچ 
گرایش سیاسی فقط به تکالیف قانونی خود عمل کنند لذا حضور 
یک مقام ارشــد وزارت کشــور و نزدیک به وزیر کشــور در ستاد 
انتخاباتی یک نامزد خاص قطعاً شــائبه طرفداری وزیر کشــور از 

یک نامزد خاص را در جامعه مطرح می کند.
در همین راســتا مرکز اطلاع رســانی وزارت کشور به ایلنا اعلام 
کرد که فرد مذکور در مرخصی بوده و مسئولیتی در ستاد انتخابات 

کشور ندارد.

حجاریان خطاب به جلیلی: آیا دولت شما دولتِ 
تداومِ قطعنامه ها و تحریم ها خواهد بود؟

 
خبرآنلاین: ســعید حجاریان، تئوریســین سیاسی اصلاحات در 

شبکه اجتماعی ایکس خطاب به سعید جلیلی نوشت:
س 1: ذیل تفکرات جنابعالی و همچنین در دوره دبیری »شعام« 
قطعنامه هایــی علیــه ایران صادر و تحریم هــای نفتی و بانکی 
خسارت بار علیه کشور به بار آمد. تاکنون نشانه ای از تغییر منطق/

اســتراتژی شــما رؤیت نشده اســت. آیا دولت شما دولتِ تداومِ 
قطعنامه ها و تحریم ها خواهد بود؟

س 2: شما حجاب را عمق راهبردی جمهوری اسلامی خواندید 
حال آن که قبلًا حضور نیابتی ایران در منطقه را عمق راهبردی 
می دانستید. چه اتفاقی رخ داده که از سوریه و داعش گذر کرده 
و خیابان هــای وطــن و مقابله با زنــان و دختران ایرانی را عمق 

راهبردی جدید معرفی کرده اید؟

تقویت قدرت 
چانه زنی با 
رأی بالا

 مشارکت 50 درصدی در انتخابات 
پشتوانه دیپلماسی دولت چهاردهم 
خواهد بود

گروه سیاسی: مقبولیت و مشروعیت نظام های سیاسی، 
شــاخصه و متر متفاوتی دارد. یکی از آن شــاخصه ها، 
مشارکت سیاسی مردم در انتخابات است. هر چه نرخ 
مشــارکت بالاتر باشد، نشانه ای برای مشروعیت نظام 
سیاســی اســت اما لزومأ عکس آن صادق نیست؛ چه 
اینکه در بســیاری از نظام های دموکراتیک؛ میانگین 
نرخ مشارکت کمتر از 40 درصد است اما مردم خواهان 
براندازی نظام سیاسی خود نیستند. چرا؟ چون مردم 
در آن کشــورها به مکانیزم »چرخش نخبگان )الیت( 
سیاســی در قالب نظام حزبی« اعتماد دارند، بنابراین 

ضرورتی نمی بینند در انتخابات شرکت کنند.
در جمهوری اسلامی اما مکانیزم حزبی برای چرخش 
نخبگان سیاســی وجود نــدارد، بنابراین کاهش نرخ 
مشارکت را نمی توان به حساب اعتماد مردم به مکانیزم 
حزبی گذاشت بلکه برعکس، افت محسوس مشارکت 
مردم در انتخابات طی سال های اخیر نشانه گله مندی 

و اعتراض مردم به نظام سیاسی است.
مشارکت 40 درصدی مردم در انتخابات جمعه گذشته 
نیز یک هشــدار و زنگ خطر برای جمهوری اســلامی 
اســت. کاهش شدید نرخ مشارکت در شرایطی اتفاق 
افتاد که نظام سیاسی تا حدود زیادی امکان مشارکت 
مردم با ســلائق مختلف را فراهم کرده بود. جمهوری 
اســلامی بــه تعبیر مقام معظــم رهبری در ذات خود 
وابســته به حضور و مشــارکت مردم اســت و کاهش 
مشارکت حتمأ مشروعیت نظام سیاسی را در معرض 
مخاطره قرار می دهد. اینکه برای افزایش مشــارکت 
سیاسی چه باید کرد، موضوع بحث من نیست. در این 

یادداشــت کوتاه قصد دارم به بازخورد نرخ مشــارکت 
سیاســی ایــران در ادراک رهبران کشــورهای دیگر 

اشاره ای کنم.
سؤال اول: آیا کاهش نرخ مشارکت در ایران به  ��

معنای سقوط جمهوری اسلامی در کوتاه مدت و 
حتی میان مدت است؟

پاســخ کاملأ منفی است. نظام های سیاسی اگرچه با 
مشــارکت سیاســی قوام بیشــتری پیدا می کنند اما 
کاهش نرخ مشــارکت حتی اگر به زیر 20 درصد هم 
برسد به تنهایی عامل سقوط نظام سیاسی نخواهد شد 
بلکه حتی هســته ســخت نظام سیاسی را »درونگرا و 
همگراتر« خواهد کرد و نظام سیاسی به پشتوانه همان 
حمایــت حداقلــی مردم می تواند بقاء خود را تضمین 
کنــد، خاصــه اگــر آن حمایت حداقلــی، حمایتی 
ایدئولوژیک باشد. پس کسانی که تصور می کنند افت 
مشارکت سیاسی، اسباب سقوط جمهوری اسلامی را 
فراهم می کند به شدت در اشتباهند و تاریخ نخوانده اند 
تا ببینند تاکنون کاهش شدید مشروعیت به تنهایی 
نتوانسته است موجب سقوط یک نظام سیاسی شود. 

چنین ادراکی در اصل سوء ادراک است.
ســؤال دوم: آیا کاهش نرخ مشــارکت باعث  ��

کاهش قدرت ملی در نظام بین الملل می شود؟
یقینأ بله. این ادراک از کاهش مشارکت کاملأ صحیح است.

تاریخ روابط بین الملل به ما می گوید هرچه مشروعیت 
نظام سیاسی بیشتر باشد، قدرت ملی کشورها بیشتر 
می شود. افزایش مشروعیت حتی کمبودهای مادی را 

نیز جبران می کند.

کشورها در مواجهه و با مقابله با دولت هایی که از حمایت 
گسترده مردمی برخوردار هستند؛ خود را در برابر یک 
گروه سیاسی نمی بینند بلکه خود را در مقابل یک ملت 

فرض می کنند.
اتفاقأ تجربه جمهوری اسلامی نیز طی 45 سال گذشته 
موید این معناست که دولت هایی که پشتوانه گسترده 
مردمی را داشته اند، در مواجهه با کشورهای دوست و 
دشمن و نیز کشورهای رقیب، ابزار چانه زنی قوی تری 

داشتند و دیپلماسی کارامدی را تجربه کرده اند:
1- مقاومت جمهوری نوپای اسلامی در مقابل با عراق 
تا بن مسلح و مورد حمایت شرق و غرب در هشت سال 
دفاع مقدس کاملأ وابسته به حمایت گسترده مردمی 
بود. قطعنامه 59۸ را با قطعنامه های صادره علیه ایران 
در ســال های اولیه جنگ مقایســه کنید. اخذ چنین 
قطعنامه ای که خواســته های به حــق ایران را در آن 
بگنجاند، دســتاورد بزرگی در پایان جنگ بود که در 

سایه حمایت مردم از نظام و رهبری به دست آمد.
2- سیاست »هم شمالی هم جنوبی« دولت اصلاحات 
و نیز موفقیت های دیپلماسی ایران در منطقه از جمله 
گســترش تعاملات با عربســتان در دولت اول آقای 
احمــدی نژاد نیــز مرهون حمایت هــای مردمی از 

دولت های وقت بود.
3- دیپلماســی هسته ای ایران از سال 13۸3 تاکنون 
نیــز بــا ادراک کشــورهای اروپایــی از مردمی بودن 
دولت های وقت، رابطه ای مســتقیم داشت. چه اینکه 
سوء ادراک غربی ها از رابطه دولت و ملت پس از فتنه 
۸۸ تشــدید تحریم ها و افزایش چالش در مذاکرات را 

موجب شد و ادراک طرف های مذاکره از رابطه دولت 
و ملت در دولت نخست آقای روحانی به ثمر رسیدن 

برجام را موجب شد.
4- سوء ادراک یا تصویری که از ایران پس از اغتشاشات 
1401 به دنیا مخابره شد؛ بر روند مذاکرات احیاء برجام 
توســط دولت شــهید رئیسی اثر منفی داشت. این در 
حالی بود که تا پیش از اغتشاشات، شهید امیرعبدالهیان 
روند مذاکرات را در مسیر درست آن هدایت کرده بود.

5- بنابراین ادراکی که از رابطه دولت با ملت ایران در 
اذهان دیگر کشــورها شــکل می گیرد، چه این ادراک 
منطبق با واقعیت باشــد چه ســوء ادراک باشــد، اثر 

بلافصلی بر پیشبرد دیپلماسی ایران داشته است.
بر این اســاس کاهش نرخ مشــارکت در انتخابات روز 
جمعه اثر منفی بر دیپلماسی دولت 14 خواهد داشت. 
این پیش بینی می تواند غلط باشــد مشروط به اینکه 
مشــارکت سیاســی مردم در دور دوم انتخابات از نرخ 
50 درصد فراتر رود و دولتی با پشتوانه رأی بالا و نرخ 
مشارکت اکثریت مردم؛ منافع ملی ایران را در منطقه 

و نظام بین الملل نمایندگی کند.
با توجه به اینکه یکی از ریشــه های اصلی مشــکلات 
داخلی ایران، تحریم های ظالمانه امریکاســت و رفع 
تحریم ها، در قالب دیپلماسی مستظهر به قدرت ملی 
دنبال می شــود؛ حضــور حداکثری مردم در دور دوم 
انتخابات، ضرورتی برای تشــکیل دولت قوی است تا 
بتوانــد بــا قدرت های جهانی از موضع عزت وارد چانه 
زنی شود و قدرت ملی ایران را برای ایرانیان )در قالب 

رفاه و توسعه( نقد کند.

 سید محمد حسینی
روزنامه نگار

حجت الاســلام محســنی اژه ای طی ســخنانی در نشســت 
شــورای عالی قوه قضاییه، در ادامه با اشــاره به در پیش بودن 
مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم، گفت: بدون 
تردید، همه مردم ما توقع دارند که نامزدهای محترم و ستادها 
و هواداران آنها، ملتزم به رعایت قانون و اخلاق باشند و حقوق 
مردم را رعایت کنند؛ خدای ناکرده چنانچه نامزد و یا ستادی 
انتخاباتــی، قانــون و اخلاق را رعایت نکننــد، مردم نزد خود 

می گویند چگونه باید از چنین افرادی توقع داشته باشیم که 
پس از تصدی مسئولیت اجرایی کشور، به رعایت قانون ملتزم 

باشند؟
قاضی القضات در ادامه خطاب به مقامات مسئول قضایی گفت: 
مســئولان ذیصلاح در دادســرا و دادگاه در قبال گزارشــات و 
شکایات واصله از مراجع ذیربط یا مردم در خصوص امر انتخابات، 
دقت و سرعت عمل به خرج دهند و به این گزارشات و شکایات، 

بدون تبعیض و اغماض رسیدگی کنند. بدون تردید همانطور 
که بارها تاکید کرده ایم رسیدگی های به موقع و سریع و دقیق 
کــه بــا صدور احکام قانونی و قاطع مواجه می شــوند، از اثرات 

بالایی در حوزه پیشگیری و بازدارندگی برخوردارند.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه تاکید کرد: دستگاه های نظارتی 
و امنیتی و دادستان های ما بواسطه امر مهم انتخابات، نباید از 

سایر امور و وظایف خود غافل شوند.

اژه ای: مسئولان قضایی به شکایات انتخاباتی بدون تبعیض و اغماض رسیدگی کنند

فعال سیاسی اصلاح طلب: خبر موثق دارم که جمع کثیری از هواداران قالیباف از 
جلیلی دوری می کنند

جهانبخش خانجانی در گفت وگو با ایلنا، درباره ضرورت جذب رأی های خاکستری و بخشی از جامعه که در 
دور اول در انتخابات شرکت نکردند، گفت: متاسفأنه ما بعضی وقت ها با افرادی مواجه هستیم که یک زمانی 
می خواهنــد اظهارنظــری کننــد، اظهارنظر نمی کنند و در مواقعی که نباید اظهار کنند، اظهارنظر می کنند و 
سبب می شوند که فضای سیاسی ابهام آمیز شود. این را کلی گفتم؛ باید توجه داشته باشیم در شرایط فعلی 
آقای پزشکیان در فضای بسیار سرد و یأس آلود جامعه می آید حدود یازده میلیون رأی را کسب می کند باید 
بدانیم چه کار بسیار بزرگی صورت گرفته است، آن هم در شرایطی که ۶0 درصد از مردم در انتخابات شرکت 
نکردند. آقای پزشکیان بسیار مناسب و خوب توانست یازده میلیون رأی را از همین جامعه ای که دچار سردی 

و رخوت شده است، کسب کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: رقیب و بخش های زیادی از حاکمیت و دستگاه های دولتی که 
عملکرد بسیار نامناسبی داشته است و زندگی پر از شرمساری ایجاد کرده است، در جهت حمایت از یک نامزد 
کار می کنند. ما در تمام شاخصه های فرهنگی و اجتماعی ما دچار ضعف و رخوت هستیم در یک چنین فضایی 
کاندیدایی با استفاده از تمام ظرفیت ها و امکانات نهادهای حاکمیتی و دولتی وارد عرصه شده است از همین 

رو آقای پزشکیانِ ساده زیست و پاکدست و در عین حال توانمند را نباید در چنین شرایطی تنها بگذاریم.
وی یادآور شــد: من حق می دهم به مردمی که در این 3 ســال اخیر رنج های فراوانی دیده اند، مردمی که در 
ســال 9۸ آن آســیب بزرگ را دیدند مردمی که در ســال 1401 بهترین جوانان شان را به واسطه بی تدبیری از 
دست دادند و جان پاک شان از دست رفت، در یک چنین شرایطی باید به آنها حق داد؛ اما واقعیت قصه این 

است که اگر دست روی دست بگذاریم و شرایط فعلی کشور را درک نکنیم، چه می شود؟
خانجانی ادامه داد: خواهشی که از مردم دارم این است که مردم غیور و شریف ایران از همه قشرها و اقوام درک 
کنند که ما در شرایط بسیار سختی به سر می بریم که در این شرایط در عرصه بین المللی بسیاری از مؤلفه های 
ارتباط را از دســت دادیم. در شــرایطی که تحریم های کمرشــکن وضعیت سخت و اسف باری برای مردم ما به 
ارمغان آورده است آیا سزاوار است ما از حق خودمان استفاده نکنیم و برای ۸ سال سرنوشت کشور را به دست 
یک جریان تندخو و رادیکال بسپاریم؟ جریانی که یک زمانی که مسئولیت شورای عالی امنیت ملی را داشته، 
مسئولیت پرونده هسته ای را داشته و ما را ذیل فصل 7 منشور سازمان ملل متحد برده و بیش از 2 هزار تحریم 
نصیب این کشور کرده است؛ آیا حق است، از حق خودمان بگذریم و کشور را دست یک چنین جریانی قرار 
دهیم؟ آیا ایران ما شایسته این نیست از این نارضایتی ها و از این حقی که داریم بگذریم و به حق بزرگتر فکر 

کنیم؟
وی با بیان این که آقای پزشکیان هم توانمند و هم پاکدست و سالم است و هیچ فساد مالی در پرونده و سرلوحه 
فکری اش نیست، در پاسخ به این پرسش که آیا سبد رأی قالیباف به سمت جلیلی خواهد رفت، گفت: آقای 
قالیباف چهره محبوبی نیســت و متاســفانه با این رفتار خودش آن اندک هواداری را که داشــت از دســت داده 
است. خبر موثق دارم جمع کثیری از هواداران آقای قالیباف و کسانی که در بدنه اجتماعی اش بودند به شدت 
از آقای جلیلی دوری می کنند و به هیچ وجه حاضر نیستند از کاندیدایی که ایشان معرفی کرده است حمایت 

کنند.
خانجانی درباره حمایت قالیباف به عنوان رئیس قوه مقننه از جلیلی تاکید کرد: آقای قالیباف دچار یک تخلف 
سیاســی و اجتماعی شــده اســت ایشــان به عنوان رئیس قوه مقننه حق نداشته در امر انتخابات به این شکل 
دخالت کند و به خاطر همین من فکر می کنم طرفداران وی حتماً به آقای پزشکیان رأی می دهند؛ چراکه ما 
در این دو روز تماس های بسیاری از بدنه اجتماعی و سر حلقه های جریان آقای قالیباف داشتیم و خبر داریم 
که خودشان را از آن حلقه کاسب کار انتخابات دور کرده اند و اعتقاد دارند آقای پزشکیان چهره اصلح و پاک 

دامنی برای این شرایط است و به خاطر همین توصیه ایشان هیچ تاثیری ندارد.

 ظریف: اسرائیل نگران احیای برجام بود؛ نباید به توافق 
به دید ذلت نگاه کرد

محمدجواد ظریف تاکید کرد: دو روایت از رژیم صهیونیســتی در بحران غزه شکســت خورد یکی روایت شکســت 
ناپذیری و دیگری روایت مظلومیت.

ظریف در ادامه توضیح داد: مهارت بالایی در روایت می خواهد تا بتوانی جوامع بین المللی را همراه سیاســت های 
خود کنی، اما متأسفانه در داخل کشورِ ما چون همه چیز از دید نزاع داخلی دیده می شود، من هرچه تلاش کردم 

تا این بازی را انجام بدهم، اولین ضربه را از داخل می خوردم، نه خارج از کشور.
وی در ادامه گفت: ببینید، چون ما هیچ حد و مرزی برای این نزاع قائل نیستیم، اعتماد مردم به نظام سیاسی و به 
قول دکتر رنانی، نظام تدبیر کم رنگ می شود و باعث می شویم مردم دیگر به این نظام تدبیر اعتماد نکنند؛ نه اینکه 
صرفاً بگویند فاسد است، بلکه می گویند نظام ناکارآمد و ناتوان است. مردم می گویند این ها یا توان اداره ندارند یا 
خائن هستند. لذا اعتماد عمومی از بین می رود و به تبع آن، امید به آینده نیز از بین می رود وقتی این اتفاق افتاد، 

حالا دیگر فساد دامن گیر می شود.
ظریف در ادامه گفت: این به نظر من یکی از بدترین اتفاقات است. وقتی امید به آینده و این اعتماد و اعتقاد از بین 
رفت، نزاع اصل می شــود و ما وارد جامعهٔ هابزی می شــویم که در آن جنگ بر ســر حیات اســت؛ در صورتی که این 

جامعه انسانی نیست.
وزیر سابق امورخارجه در ادامه اظهار داشت: ایجاد نزاع در ایران توسط اسرائیل انجام می شود و کاملًا هم هدفمند 
و با برنامه است. در صحبت های اخیرم با دانشجویان گفتم )ایلنا: اشاره به نشست با دانشجویان در سال پاییز 1401( 
که زمانِ زدنِ شهید فخری زاده قابل توجه است. اسرائیلی ها از مدتها قبل به دنبال ترور شهید فخری زاده بودند، اما 
زمانی این ترور را انجام دادند که بایدن انتخاب شد و آنها نگران احیای برجام شدند. خب، اسرائیل که مخالف برجام 

است و علی القاعده در واکنش به جنایت اسراییل باید برویم برجام را تقویت کنیم.
وی افزود: درواقع، اســرائیل خودش می زند و خودش برای نزاع داخلی اقدام می کند. شــما ببینید خود اســرائیل 
سال هاست می گوید ایران به آستانهٔ هسته ای رسیده است؛ یعنی ما را در دامی می اندازد که اگر در آن زمین بازی 
کنیم در دام آنها افتاده ایم و متأســفانه ما سال هاســت در این بازی گرفتار هســتیم. چرا ما تابه حال به این موضوع 
توجه نکرده ایم که چرا اسرائیل می گوید که ایران شش ماه با بمب هسته ای فاصله دارد و حالا که بعد از 30 سال 
گفت که ایران در آســتانهٔ بمب هســته ای اســت، خوشــحال شدیم؟ ما متوجه نیســتیم که آنها چگونه دارند ما را 

جهت دهی می کنند.
ظریف در ادامه توضیح داد: ما مصالحه را ضد ارزش می دانیم و ارزش را در مقاومت. اشــکال اول ما این اســت که 
اعتقاد نداریم باید با هم سازش کنیم و هرچیزی را در پارادایم خودش ببینیم و چون همه چیز را در یک پارادایم 
می بینیم، نمی توانیم مخالف داخلی را از رقیب خارجی تفکیک کنیم و همه چیزمان همان است: یا با ما هستی یا 

بر ما. باید ضرورت نیاز به اجماع در کشور درک شود.
وی با بیان اینکه من اعتقاد دارم ما باید زوایای ضرورت نیاز به اجماع را درک کنیم و به آن بپردازیم، گفت: زمانی 
مــا میانــدار می خواهیــم کــه ضرورت نیاز به یک اجماع را درک کنیم. در حال حاضر، توافق و مصالحه برای ما ننگ 
اســت و به توافق به دید ذلت نگاه می کنیم؛ درحالی که ســازش به معنیِ ادامهٔ حیات اســت. زندگی بر پایهٔ مذاکره 
است. ما هر روز تصمیم می گیریم با گرما، سرما و یا ترافیک بسازیم. این ها هرکدام نوعی سازش است. نکتهٔ دوم 
اینکه به گفت وگو اعتقاد نداریم و به مباحثه باور داریم. گفت وگو برای فهمیدن است. یعنی ما تلاشمان این است 

که بفهمانیم نه بفهمیم. درصورتی که هدف از گفت وگو فهمیدن است نه فهماندن.
وزیر سابق امورخارجه در ادامه توضیح داد: من در بحث بین المللی عرض می کنم که ما باید به این باور برسیم که 
طرف مقابل حد متداولی از عقل و فهم را دارد. گفت وگو کردن نیازمند پذیرش طرف مقابل اســت. باید بپذیریم 
طرف مقابل هم نیازها و نگرانی هایی دارد و باید بتوانیم بر این اساس با او به یک مخرج مشترک برسیم نه اینکه 

خودمان را تحمیل کنیم که غیرممکن است.



سازندگان »همستر کامبت«؛ نابغه های بازاریابی یا طنزپرداز؟
 رشد انفجاری یک بازی تلگرامی

گروه اقتصادی: محبوبیت »همســتر کامبت«، رشــد انفجاری پیدا کرده و 
بیش از 200 میلیون کاربر را جذب کرده اســت. ســرعتی که »همســتر 
کامبت« توانسته است کاربر جذب کند، خیره کننده بوده است. این بازی 
تلگرامی، پس از عرضه توانست در مدت 77 روز، حدود 1.۸ میلیون کاربر 
روزانه داشته باشد و افزارهای درون بازی آن هم باعث شده است کانال های 
یوتیوب و شبکه اجتماعی این بازی، رکوردشکن شوند.»همستر کامبت«، 
تجســم یک بازی ســاده و قابل دسترس است که به مهارت نیازی ندارد. 
این بازی ها برای وقت گذرانی هســتند. در »همســتر کامبت« می توانید 
بدون فکر، مدام روی آواتار همســتر کلیک کنید تا ســکه جمع کنید.اگر 
100 میلیون کاربر این بازی، روزانه 20 دقیقه زمان صرف کنید، تا اول 
ژوئن سال 2024، مجموعاً 2 میلیارد دقیقه زمان در »همستر کامبت« 
صرف شده است. در کمتر از 30 روز بعد، تعداد کاربران این بازی، 2 برابر 

شد و به 200 میلیون نفر رسید.
به نظر می رســد کســب پول راحت، انگیزه اصلی کاربران بازی »همستر 
کامبت« است، چرا که افراد امیدوارند این سکه های دیجیتالی، روزی به 
پول واقعی قابل تبدیل باشــند. با توجه به پروژه های مشــابهی مانند نات 
کوین که در ژانویه سال 2024 به عنوان یک بازی کلیکی در تلگرام عرضه 
شد و اکنون ارز دیجیتالی عرضه کرده است، کاربران »همستر کامبت«، 

بی دلیل چنین امیدی نبسته اند.
نابغه های بازاریابی و شبکه اجتماعی ��

مغز متفکرهای سازنده بازی »همستر کامبت«، نابغه های بازاریابی بوده اند. 
آن ها یک ارز مجازی را برای پرداخت پول اشــتراک شــبکه اجتماعی، 
تماشای ویدئو و جذب کاربران جدید، طراحی کرده اند. این ارز، مجازی 
اســت اما دنبال کنندگان شــبکه اجتماعی، واقعی هستند. نتیجه، 47.4 
میلیون مشترک تلگرام، 30 میلیون کاربر یوتیوب و 10.۸ میلیون کاربر 
توییتر در مدت اندکی بیش از ســه ماه بوده اســت. بعلاوه، کانال یوتیوب 

»همســتر کامبت«، رکورددار رشــد سریع کاربر در سطح جهانی شده و 
در رکوردهای جهانی گینس آورده خواهد شد.

مهم تــر از همــه، ســازندگان این بازی از کاربــران آن نمی خواهند پول 
سرمایه گذاری کنند. بلکه تمام آنچه از کاربران می خواهند، وقت و تعامل 
آنها در فعالیت ها اســت. بنابراین، متهم کردن ســازندگان این بازی به 
فریبکاری، دشوار است. شاید تا حدود زیادی به این دلیل که افراد احساس 

امنیت می کنند و تا حدود زیادی، مجذوب این بازی شده اند.
از ســوی دیگر، آیا کاری که آنها انجام می دهند، مشــکلی دارد؟ آن ها در 
واقــع افــرادی را که به دنبــال وقت گذرانی بوده اند، جذب کرده و به آنها 
فرصت داده اند این کار را با احتمال کسب درآمد در آینده، انجام دهند.

امــا اجــازه دهیــد یک قدم عقب برداریم و در مفهوم مبادله وقت افراد در 
ازای درآمد احتمالی، تفکر کنیم.پروفســور جفری هینتون در مصاحبه 
اخیر با برنامه »بی بی سی نیوز نایت«، نسبت به آینده ای که در آن هوش 
مصنوعی بســیاری از مشــاغل دنیا را حذف می کند، ابراز نگرانی کرد و 
هشدار داد در حالی که هوش مصنوعی باعث افزایش بهره وری و ثروت 
می شــود، این پول نصیب ثروتمندان می شــود، نه افرادی که شغل آنها از 
بین می رود و این برای جامعه بسیار بد خواهد بود.بیایید این موضوع را 
تجزیه و بررســی کنیم. تنها در چند ماه، »همســتر کامبت«، مخاطبان 
گسترده ای را با پتانسیل عظیمی برای کسب درآمد جذب کرد. ساده ترین 
روش ها، شامل تبلیغات و انجام نظرسنجی ها است. اگر ذینفعان مایل به 
پرداخت باشند، در واقع یک عرضه می تواند اتفاق بیفتد. با توجه به آگاهی 
روزافزون از »همســتر کامبت« و ســکه های درون بازی آن، امکان تکرار 
موفقیت نات کوین وجود دارد یا شاید ما شاهد آن خواهیم بود که »همستر 
کامبت« در آینده به هوش مصنوعی مجهز شود و یک جهان همستر را 
برای کاربران ایجاد کند؟اما بیایید روی حال تمرکز کنیم. سازندگان بازی 
مطمئناً درآمد کســب می کنند اما شــرکت کنندگان چطور؟ این هنوز 

نامشخص است. با این حال، اگر پروژه های مشابه شکل بگیرند و درآمد 
بالقوه داشته باشند، ممکن است این مکانیزم ارزش نگاه دقیق تری داشته 

باشد.
چرا به شکل همستر بازی می کنیم؟ ��

بیایید از ملاحظات فعلی دســت برداریم و جســارت ســازندگان بازی را 
تحســین کنیم. رشــد شــبکه اجتماعی و کانال های یوتیوب »همستر 
کامبت«، می تواند به نبوع بازاریابی نســبت داده شــود. با این حال، مغز 
متفکرهای ســازنده »همستر کامبت«، فقط بازاریاب نیستند و این ایده 
متهورانه را داشتند که یک »همستر« را به عنوان شخصیت اصلی بازی 
قرار دهند. آیا تاکنون فکر کرده اید که چرا آنها یک »همستر« را انتخاب 
کردند؟انتخاب یک همســتر به عنوان یک چهره مرکزی در »همســتر 
کامبــت«، فراتر از یک جونده جذاب اســت کــه روی چرخ می دود. این 
انتخاب در واقع یک اشــاره هوشــمندانه به یک رفتار در بازی مالی است 
که به »لمینگ« معروف است.در اصطلاحات مالی، »لمینگ«، به سرمایه 
گذارانی اطلاق می شود که تصمیماتی می گیرند که تحت تأثیر جنبش های 
غیرمنطقی بازار است. جالب است که »لمینگ« و »همستر«، پسرعموهای 
دور هم هستند اما آیا این یک تصادف است؟در بازی »همستر کامبت«، 
کاربران با تراشــیدن همســتر، کارشناسان را شروع می کنند. این شروع 
استعاره ای از یک رفتار در دنیای فاینانس است. در محافل مالی، تراشیدن 
»همستر« یا »لمینگ«، به سرمایه گذاران فصلی اشاره دارد که از ذهنیت 
گله ای تازه واردها بهره برداری می کنند که کاملًا شبیه طنزی است که 
ســازندگان »همســتر کامبت« روی کاربرانشان بکار می بندند.بر اساس 
گزارش کوین تلگراف، یک فرضیه دیگر هم برای نقش »همستر« در این 
بازی وجود دارد. ســازندگان، ظاهراً یک همســتر خانگی با نام مشــابه 
مدیرعامل داشتند که برایشان عزیز بود و یه یاد این همراه دوست داشتنی، 

او را با همستر مدیرعامل در داخل این بازی، جاودانه کردند.

مشکل پرداخت معوقات کارگران حل شد؟

در روز هفتم فروردین در پرداخت مابه تفاوت مستمری فروردین برای بازنشستگان تأمین اجتماعی مقداری اختلال به 
وجود آمد که در نهایت رفع شــد و تا روز یکشــنبه معوقات برای همه بازنشســتگان پرداخت شد.براساس اعلام سازمان 
تأمین اجتماعی، در این دور از پرداخت رقمی بالغ بر 13 هزار میلیارد تومان برای بیش از 4 میلیون نفر واریز شده است.
درحالی که مصوبه همســان ســازی حقوق بازنشســتگان برای اجرا به دولت ابلاغ شده است، به نظر می رسد هنوز زمان 
اجرای متناسب ســازی برای بازنشســتگان کارگری نهایی نشــده؛ ضمناً فرمول نهایی آن مشخص نیست.همانطور که 
کمیسیون اجتماعی مجلس اعلام کرده است، از آغاز برنامه هفتم توسعه باید متناسب سازی حقوق بازنشستگان کارگری 
امســال انجام شــود و فرمول اجرای آن نیز مشــابه فرمول همســان سازی حقوق بازنشستگان کشوری است. مبالغ این 
متناسب سازی نیز توسط خود سازمان تأمین اجتماعی باید پرداخت شود.بر اساس اعلام رئیس فراکسیون کارگری، 
منابع لازم برای این اقدام بیشتر از ناحیه رد دیون دولت به تأمین اجتماعی است و بدین منظور، همین امسال سهام های 
درنظر گرفته شده برای رد دیون امسال سازمان، با انتقال سهام باید انجام شود و این اقدام باید همزمان با پرداخت دیون 

سایر صندوق ها باشد. وظیفه اجرایی پرداخت نیز پس از این اقدام، باخود سازمان تأمین اجتماعی است.

مبلغ یارانه خود را چگونه افزایش دهید؟

یارانه کمک و حمایت مالی اســت که از طرف دولت برای اقشــار کم در آمد جامعه ارائه می شــود.دهک های یک تا 
هفت درآمدی مشــمول دریافت یارانه، با خرید از 210 هزار فروشــگاه متصل به شــبکه »شما« می توانند علاوه بر 
مبلغ یارانه خود، 220 هزار تومان اعتبار دریافت کنند.برای این کار کافیست در گام نخست، فرد برنامه »شما« را 
نصب کند. در مراجعه حضوری فرد به راحتی می تواند از روی نقشه ای که در دسترس او قرار گرفته است، نزدیک ترین 
ســوپرمارکت و فروشــگاه نزدیک به خود را از میان بیش از 210 هزار فروشــگاه بزرگ و کوچک پیدا کرده و پس از 
مراجعه به آن خرید خود را انجام دهد.در روش دوم نیاز به مراجعه حضوری نیســت. می تواند با اســتفاده از بســتر 
اپلیکیشــن های اســنپ مارکت و دیجی کالا به بخش ســوپرمارکت مراجعه کرده و خرید خود را انجام بدهند.در هر 
مورد فرد می تواند 11 قلمی که در ســبد وجود دارد را خریداری کرده و یارانه تشــویقی آن را به عنوان اعتبار در 
حساب خود دریافت کند. البته دست فرد در این خرید بسته نیست. مثلًا اگر گوشت منجمد گوساله در سبد یارانه 
وجود دارد اما فرد قصد دارد گوشت ماهیچه بخرد، مابه التفاوت قیمت گوشت منجمد تا گوشت گرم ماهیچه باید 

توسط فرد پرداخت شود.
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همسان سازی حقوق بازنشستگان کارگری 
منتفی است؟

 
یک بازنشســته ســازمان تأمین اجتماعی، از تأخیر در اجرای 
متناسب سازیِ حقوق و ارجاع اجرای این قانون به تأمین منابع 
ابــراز نگرانی کرد و گفت: منابع همسان ســازیِ بازنشســتگانِ 
صندوق هــای دیگــر را از محل افزایش یک درصد ارزش افزوده 
تعییــن کرده انــد اما هنوز برای بازنشســتگان تأمین اجتماعی 

تصمیمی نگرفته اند.
این بازنشسته افزود: مالیات بر ارزش افزوده از جیبِ مردم پرداخت 
می شود و دولت برای همسان سازیِ حقوق بازنشستگان خود از 
آن استفاده می کند. صندوق تأمین اجتماعی متعلق به ماست و 
منابع و دارایی های آن از دسترنج ما حاصل شده، اما دولت ها با 
سیاست های غلطِ خود و دست اندازیِ دائم به منابع این سازمان، 
کار را به جایی رســانده اند که صندوق تأمین اجتماعی از تأمین 

منابع متناسب سازی برای بازنشستگان ناتوان است.
وی گفت: حقوق ما بســیار ناچیز اســت و اجرای متناسب سازی 
کمترین کاری است که می توانند برای ما انجام دهند. تأخیر در 
اجرای قانون و پرداختِ مابه التفاوتِ متناسب ســازی تنها ارزشِ 

حداقل افزایشی که قرار است به ما برسد را کاهش می دهد.
این بازنشســته افزود: هزینه های ســنگین درمان در کنار عدم 
حمایت کافیِ بیمه های مادر و تکمیلی مشکلات بازنشستگان را 
در دورهٔ میانســالی افزایش داده اســت. به طوری که بسیاری از 
بازنشســتگان از مراجعه برای درمان تا زمانی که مجبور نشــوند، 

خودداری می کنند.
به گفتهٔ وی، بازنشســتگان از صندوقی که ســال ها سهم بیمه به 
آن پرداخت کرده اند، حمایتی ندیده اند و مجبور شده اند در سن 
بازنشســتگی برای تأمین هزینه های خانواده به شــغل دوم روی 

بیاورند.

مدیران نالایق تهدیدی علیه صندوق های 
بازنشستگی

 
بررســی ها نشان می دهد که با روی کار آمدن مدیران ناشایست 
و ناکارآمدی مدیریت صندوق های بازنشستگی در سال های اخیر 
این صندوق ها گرفتار چالش اساسی مالی شده اند و بر این اساس 
به شدت سرنوشت شان به بودجه عمومی دولت گره خورده است.

بر این اساس علیرغم کسری های شدید و فزاینده بودجه دولت 
در ســال های اخیر و تبعات تورمی آن وابســتگی صندوق های 
بازنشستگی به بودجه عمومی دولت با روندی شتابان رو به افزایش 
است، به طوری که سهم این صندوق ها از بودجه عمومی، از 12.9 
درصد در ابتدای دولت ســیزدهم به 1۶ درصد در ســال 1403 

افزایش یافته است.
با این شرایط ضمن اینکه صندوق های بازنشستگی در پرداخت 
تعهــدات خــود عاجز مانده و مســتمری بگیران را در تنگناهای 
معیشــتی قرار داده و روزانه بحران های سراســری اجتماعی و 
اقتصادی را رقم می زنند؛ از طریق ســهم بری بودجه ای هم در 
تورم زایی کســری بودجه دولت نقش به ســزایی دارند که از این 
طریق هم موجبات کوچک شــدن سفره جمعیت تحت پوشش 

را فراهم کرده اند.
بــه باور اغلب کارشناســان حوزه بیمه هــا و صندوق های تأمین 
اجتماعی در سال های اخیر عواملی مانند کاهش نسبت پشتیبانی 
صندوق ها به اعتبار انقباض در بازار کار و در کنار آن تغییر ساخت 
جمعیتی کشور به سمت سالمندی و عدم واکنش مناسب نسبت 
به آن، سرمایه گذاری های ناکارای صندوق ها، بروز فسادهای مالی 
گســترده، عــزل و نصب های اعضای هیــات مدیره صندوق ها و 
شــرکت های زیر مجموعه آنها بدون توجه به ســابقه و دانش و 
مهارت و تحمیل طرح ها و قوانین مغایر با اصول بیمه ای عمده ترین 
دلایل بحران صندوق های بازنشستگی در کشور هستند. با این 
حال مجلس یازدهم به جای اصلاحات مدیریتی چاره کار را در 
اصلاحــات پارامتریــک در نظام تأمیــن اجتماعی و به طور ویژه 
افزایش سن بازنشستگی کارکنان یافته است که این نوع نگاه از 
بالا به پایین به جمعیت کارکنان بخش های دولتی و خصوصی 
و پوشش ناکارآمدی ها و ناشایستگی های مدیران منصوب دولت 
از جیب مردم موج نگرانی در میان اقشــار مختلف مردم ایجاد 

کرده است.

دلار بعد از انتخابات چند می شود؟
روند افزایشی این اسکناس مقاومت کوتاه مدت را شکسته است. 
کارشناســان اقتصادی کانال ســوم از کریدور ششم را مقاومت 

بعدی اسکناس دلار می دانند.
قیمت دلار روز یکشنبه با افزایش 700 تومانی در روند افزایشی 
بازگشــایی شــد و با کانال دوم از کریدور ششــم فقط 50 تومان 
فاصله داشت. در حالی که معامله گران معتقدند دلار پشت سنگر 
انتخابات پنهان شده و رشد تقاضا را صعودی می دانند، اما پیش 
بینی کارشناسان اقتصادی برای هفته دوم تیر ثبات نسبی و حتی 
برگشت به کریدور پنجم بود؛ این در حالی است که افزایش دو 

روز ابتدایی هفته، دلار را از کریدور پنجم دور کرده است.
به نظر می رسد موضوع برگزاری انتخابات و کشیده شدن به دور 
دوم، بــرای بازارهــای مالی همچنان نقش بازدارنده دارد؛ زیرا به 
اعتقاد کارشناسان اقتصادی رشد تقاضا در تابستان صعودی است 
و با در نظر گرفتن این موضوع، روند رشــد ارزش در قیمت دلار 

چندان چشمگیر نبوده است.
برخی معامله گران با استناد به روند رفت و برگشتی قیمت دلار 
در ســال گذشــته، می گویند دلار بار دیگر و بعد از تعیین تکلیف 
انتخابــات بــه پله های پایانی کریدور پنجــم برمی گردد. آن ها 
معتقدند الگوی فعلی قیمت دلار مشــابه ســال گذشته است که 

در منطقه 4۸ و 49 هزار تومانی نوسان داشت.
قیمت درهم روز یکشنبه روی رقم 1۶ هزار و 9۶0 تومانی ایستاد 
و نســبت به روز گذشــته 200 تومان رشــد کرد. قیمت تتر روز 
یکشــنبه روی رقم ۶2 هزار تومانی ایســتاد و رشد 700 تومانی 
داشت. گفتنی است اسکناس دلار روز یکشنبه با رقم 4۶ هزار و 
1۶7 تومان و حواله دلار نیز با رقم 43 هزار و 10۶ تومانی عرضه 

و 100 تومان گران شد.

ورود کابینه 
ضد تورم به 
پاستور؟

مرد تورم تک رقمی؛ فرمانده 
اقتصادی ستاد پزشکیان

گروه اقتصادی: ورود علی طیب نیا به عرصهٔ انتخابات 
و حمایت وی از مسعود پزشکیان، با موجی از واکنش 

افکار عمومی و کارشناسان همراه بود.
علی طیب نیا، مردی اســت که در دولت یازدهم به 
ســاختمان قدیمی وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
باب همایون راه یافت و بر صندلی وزارت تکیه زد. او 
در انتخابــات یازدهمین دوره ریاســت جمهوری در 
قامت مشاور عارف، کاندیدایی که در روزهای پایانی 
رقابت های انتخاباتی به نفع حسن روحانی کنار رفت 

در صفحهٔ تلویزیون ظاهر شد.
طیب نیا در فضای کارشناســی ایران به عنوان یک 
اســتاد دانشــگاه شــناخته می شد. اســتادی که 
پایان نامــه اش مرتبط با تورم بود و نظریات متعددی 
را در خصــوص مهــار تورم ارئــه داده بود. او پیش از 
تشکیل دولت یازدهم به تیم حسن روحانی پیوست 
و با تشکیل دولت یازدهم در قامت وزیر امور اقتصادی 

و دارایی در کابینه حضور یافت.
طیب نیا پیش از وزارت چه کرد؟ ��

علــی طیب نیا، عضو هیات علمی دانشــکده اقتصاد 
دانشگاه تهران است. طیب نیا در سال 1372 دکتری 
تخصصی خود را با موضوع رساله »تورم ساختاری در 
ایران« از دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران دریافت کرد 
و در ادامه در دانشــکده اقتصاد دانشــگاه تهران به 

تدریس مشغول شد.
وی از ســال 1373 به عنوان دبیر کمیسیون اقتصاد 
دولت وارد کار اجرایی در ســطح کلان اقتصاد ایران 
شده است. تخصص وی در حوزه های بخش عمومی، 
پول، سیاست های پولی، سیاست های مالی و مالیاتی 
و برنامه ریزی اقتصادی است. طیب نیا تا سال 13۸4 
به طور پیوسته به عنوان دبیر و نیز مشاور کمیسیون 

اقتصادی دولت بود.
همزمان وی در ســال 137۶ به عنوان معاون طرح و 
بررســی )امور اقتصادی( معاون وقت رییس جمهور 
در امــور اجرایــی کار خــود را آغــاز کــرد و کلیه 
مسئولیت های اقتصادی معاون اجرایی رییس جمهور 
را در آن دوران بر عهده گرفت، یکی از مهمترین این 
مسئولیت ها دبیری ستاد تنظیم بازار به عنوان یکی 
از ارکان تصمیم گیری در حوزه اقتصادی بود که در 
خصوص تأمین مایحتاج و کالاهای اساسی و مصرف 
روزمــره مردم و نیز تأمیــن مایحتاج واحدهایی که 
کالاها و مواد غذایی تصمیم می گرفت. در سال 13۸4 
او به عنوان معاون امور اقتصادی ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی )ســازمان برنامه و بودجه( بر مسئولیت 

اقتصادی در نهاد مدیریت کلان کشور تکیه زد.
ورود به کابینهٔ یازدهم چگونه رقم خورد؟ ��

طیــب نیا خــود در برنامه ای تلویزیونــی روایتی از 

چگونگی شکل گیری تیم اقتصادی دولت یازدهم به 
ریاست حسن روحانی ارائه داده است. وی همان زمان 
دربــارهٔ ترکیب تیم اقتصادی کابینه گفت: در دولت 
یازدهم از ابتدا قرار شــد هماهنگی و انســجام مبنای 
تشکیل کابینه قرار بگیرد. قبل از اعلام نتیجه انتخابات 
کارگــروه اقتصادی آقای روحانی با حضور حدود 15 
کارشناس از طیف های مختلف سیاسی کشور در دفتر 
مرکز تحقیقات استراتژیک تشکیل شد و توافق کلی 
روی منشــأ مشــکلات صورت گرفت که این توافق 
مبنای تشکیل ستاد اقتصادی دولت تدبیر و امید قرار 
گرفت. بدون داشتن انسجام و هماهنگی تیم اقتصادی 
دولــت موفق نخواهد بــود. دولت یازدهم دارای تیم 
اقتصادی منسجمی است.طیب نیا در حالی بر صندلی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی تکیه زد که 53 ســال 
داشــت و عنوان جوان ترین وزیر کابینه را از ان خود 
کرده بود. او در جلسه رأی اعتماد با به دست آوردن 
274 رأی مثبت در صدر فهرست وزیرانی قرار گرفت 
که بالاترین رأی را در تاریخ جمهوری اسلامی داشتند.

طیب نیا یادآور کدام دوره از اقتصاد ایران است؟ ��
او در دورهٔ چهارســالهٔ وزارت خــود دســتاورد قابل 
ملاحظه ای را در حوزهٔ مهار تورم داشــت. کســی که 
پایان نامه اش را در باب تورم نگاشته بود در عمل نیز 
نشان داد که قادر به استفاده از اموزه های علمی خود 

اســت. ایران در ســال های گذشته همواره با تورم دو 
رقمی موجه بوده اســت. در فاصلهٔ چهل و پنج ســال 
اخیر تنها در سه سال تورم ایران تک رقمی شد. یک 
بار در سال 13۶4 نرخ تورم به ۶.4 درصد رسید و دو 
بار دیگر در دوران وزارت علی طیب نیا در دورهٔ ریاست 

جمهوری حسن روحانی نرخ تورم تک رقمی شد.
دولت یازدهم اتفاقاً در شرایطی در پاستور مستقر شد 
که تورم به بحرانی جدی برای اقتصاد ایران بدل شده 
بود. نرخ تورم ایران در ســال 1392 به 34.7 درصد 
افزایش یافته بود. ســال پیش از آن یعنی در ســال 
1391 نیز نرخ تورم بالاتر از ســی درصد برآورد شــد. 
در اولین ســال اســتقرار دولت یازدهم نرخ تورم تا 
محدودهٔ پانزده درصد کاهش یافت. در ســال پس از 
آن یعنــی در ســال 1394 نــرخ تورم به حدود یازده 
درصد رســید اما در دو ســال پیاپی، یعنی در ســال 
1395 و 139۶ نرخ تورم در محدوده 9 درصد برآورد 
شــد که اتفاق بســیار مهمی برای اقتصاد ایران تلقی 
می شود.در شرایطی که نرخ بالای تورم در سال های 
اخیر اقتصاد ایران را بسیار آزار داده است، حضور علی 
طیب نیا، مردی که دو سال پیاپی توانست تورم را به 
محدودهٔ ک رقمی وارد کند، با واکنش افکار عمومی 
همراه شــده اســت. باید دید آیا قرار است طیب نیا بار 
دیگر نسخه ای تازه برای تورم دیرپای ایران بپیچد؟

بازتاب

افزایش سهم تجاری در بازار بین المللی یکی از اهدافی است که 
دولت ها برای توسعه بخش تولید دارند. در سال های نه چندان 
دور حتی به دســت آوردن بازار برای کالاها منجر به مناقشــه 

می شد.
بازار تقاضا یکی از بســترهای رشــد اقتصادی و توسعه صنعتی 
بوده که کشورها را به سوی بازارهای فرا مرزی هدایت می کند.
تولید فرآورده های لبنی کشور در چند سال اخیر روند افزایشی 

داشته و بخشی از این محصولات مازاد بازار محسوب می شوند؛ 
بنابراین گســترش بازارهای خارجی می تواند کمکی برای رشد 
اقتصادی و تأمین منابع مالی بیشــتر برای توســعه فعالیت های 

تولیدی باشد.
در حــال حاضر عمده مقاصد صادراتی لبنیات کدام کشــورها 
هستند؟ در دو ماهه نخست سال 5 کشور عراق با 52.۶ درصد، 
پاکســتان 1۸.4 درصد، افغانستان 10.1 درصد، آذربایجان 4.5 

درصد و امارات متحده عربی 4.3 درصد نزدیک به 90 درصد از 
حجم صادرات لبنیات ایران را به خود اختصاص داده اند.

مقصــد عــراق با وجود کاهش 15.1 درصدی حجم صادرات در 
دو ماهه نخســت 1403 نســبت به مدت مشــابه سال گذشته 
همچنــان بیــش از نیمــی از صادرات لبنیات ایــران را به خود 
اختصاص داده است و مقصد اول صادرات لبنیات ایران به شمار 

می رود.

۹۰ درصد لبنیات صادراتی ایران به ۵ کشور صادر شد

طیب نیا در 
فضای 

کارشناسی 
ایران به عنوان 

یک استاد 
دانشگاه 
شناخته 
می شد. 

استادی که 
پایان نامه اش 
مرتبط با تورم 
بود و نظریات 
متعددی را در 
خصوص مهار 
تورم ارئه داده 
بود. او پیش از 
تشکیل دولت 
یازدهم به تیم 
حسن روحانی 

پیوست و با 
تشکیل دولت 

یازدهم در 
قامت وزیر 

امور اقتصادی 
و دارایی در 

کابینه حضور 
یافت



کشف و ضبط بیش از ۴۵ تن مواد غذایی غیرمجاز

ایسنا: معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز 
از کشف و ضبط بیش از 45 تن مواد غذایی غیرمجاز در اهواز خبر 

داد.
مسعود مهدوی نیا گفت: استفاده از اسیدهای صنعتی و مواد غیرمجاز 
و بدون پروانه با شــرایط نگهداری بســیار بد و تصمیم به شستشوی 
ترشی هایی سرشار از کپک و مخمر و وارد کردن آنها به بازار فروش، 
بخشی از تخلفات محرز این کارگاه غیرمجاز است که خوشبختانه 
قبــل از ایــن اقدام غیرقانونی، به دام افتاده و تحویل مراجع قضایی 

شدند.
مهــدوی نیــا اضافه کرد: طبق تاکید همیشــگی همکاران وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی از مردم درخواست می شود از 
محصولات دارای پروانه ساخت با نشانگر رنگی و تاریخ تولید و انقضا 

استفاده کنند.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز تاکید 
کرد: پرونده این کشف و ضبط جهت پیگیری های قضایی به مراجع 

ذی ربط ارسال شد.

تدوین آیین نامه جذب بازماندگان از تحصیل

ایلنا: معاون متوســطه وزارت آموزش و پرورش از تدوین آیین نامه 
جذب بازماندگان از تحصیل در وزارت آموزش و پرورش و ســتاد 
پشــتیبانی ســند تحول خبــر داد.محمد مهــدی کاظمی درباره 
بازماندگان از تحصیل گفت: مســئله دانش آموزانی که از تحصیل 
بازمانده اند به گونه ای متفاوت اســت، برخی از این دانش آموزان در 
سن تحصیل در مقطع متوسطه و بین 12 تا 14 سال هستند. این 
دانش آموزان اگر دوره ابتدایی را گذرانده باشــند می توانند در دوره 
اول متوسطه تحصیل کنند باتوجه به اینکه بخشی از این دانش آموزان 
دوره ابتدایی را نگذرانده اند، طبیعتاً امکان ثبت نام در دوره متوسطه 
را ندارند. ما در دوره دوم متوسطه هم شاهد چنین موضوعی هستیم 
که بخشی از این دانش آموزان، دانش آموزانی هستند که هنوز دوره 
ابتدایی را نگذرانده اند.وی با بیان اینکه پوشش تحصیلی ما در دوره 
ابتدایی 99 درصد است، ادامه داد: یک درصد دانش آموزان ممکن 
است وارد فرایند آموزش نشده باشند و این افراد کد ملی شان ثبت 
می شــود و گزارش گیری براین اســاس صورت می گیرد. این یک 
درصدها در زمانی که در بازه سنی 12 تا 14 سال و یا 15 تا 17 سال 
قرار بگیرند، مشمول تحصیل در این دوره خواهند بود، اما در صورتی 
که دوره قبل را گذرانده باشند به طور مثال برای دوره اول متوسطه 
اگر دوره ابتدایی را گذرانده باشند شرایط ادامه تحصیل آن ها در این 
دوره فراهم می شود و اگر در دوره دوم متوسطه شناسایی شوند باید 
دوره ابتدایی و متوسطه اول را پشت سر گذاشته باشند تا بتوانند در 
دوره متوســطه دوم ثبت نام کنند.معاون متوسطه وزارت آموزش و 
پــرورش گفــت: اگر به نســبت در نظر بگیریم مــا با افزایش درصد 
بازماندگان از تحصیل مواجه نبوده ایم. ضمن اینکه در سه سال دولت 
موضوع بحث بازماندگان با جدیت پیگیری شــده اســت و هرساله 
بخشــی از دانش آموزانی که بازمانده از تحصیل بوده اند به فرآیند 

تحصیل بازگشته اند.

یادداشت
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چند سالی است 
روند حضور اتباع 
خارجی در کشور 
تبدیل به یک 
مسئله اجتماعی 
شده، از این 
منظر که افکار 
عمومی نسبت به 
سیل حضور اتباع 
به ویژه از کشور 
افغانستان بعد از 
استقرار طالبان 
حساسیت پیدا 
کرده است
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  سیـل
 اتباع افغانی؛ 
معضلی اجتماعی

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی: 
ما در ایران اصلاً نمی دانیم 
سیاست های مهاجرتی چیست

گروه اجتماعی: شاید برای خیلی ها اتفاق 
افتاده باشد که در اتوبوس، پارک، مترو، 
یا حتی در خیابان متوجه جمعیت انبوه 
گروه مهاجران شــده باشند، گروهی که 
بخش زیادی از آن ها مهاجرین غیر مجاز 
هســتند و بعــد از اســتقرار طالبان در 
افغانســتان به ایــران مهاجرت کردند، 
مهاجرتی که حالا برای کشــور میزبان 
تبدیل به مســاله شده است. »حضور پر 
جمعیــت اتبــاع در ایران یک مســاله 
اجتماعی اســت.« این را رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعی می گوید، به گفته 
سید حسن موسوی چلک: »چند سالی 
است روند حضور اتباع خارجی در کشور 
تبدیل به یک مســئله اجتماعی شده، از 
این منظر که افکار عمومی نسبت به سیل 
حضور اتباع به ویژه از کشــور افغانستان 
بعد از اســتقرار طالبان حساسیت پیدا 
کرده اســت.«او درباره چرایی ایجاد این 
حساســیت می گویــد: »عدم اشــراف 
اطلاعاتی دولت روی این گروه از مهاجران 

است که سبب شده ما هیچ آماری از آن ها 
نداشته باشیم، از طرفی اتفاقاتی در کشور 
توسط اتباع افتاده، مانند سرقت، تجاوز، 
قتل، که سبب شده این حساسیت زیاد 
شود، ضمن این که جمعیت بالای آن ها 
در کشــور بررسی مجدد حضور آن ها در 
ایــران را تبدیل بــه مطالبه جدی کرده 
اســت.«او ادامــه می دهــد: »در تمام 
کشــورهای دنیــا در حــوزه مهاجرت 
سیاســت هایی اتخــاذ می کنند که در 
نتیجه جذب مهاجر به توسعه و پیشرفت 
کشور میزبان کمک کند، اما ما در ایران 
اصلًا نمی دانیم سیاست های مهاجرتی 
چیســت، لذا ما سیاست های مهاجرتی 
نداریم که مهاجرین را براساس نیازهای 
خودمان جــذب کنیم.«رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعی ایران درباره روش 
مواجهه با این مهاجرین غیرمجاز و ایده 
دیوارکشــیدن در مرزها به خبرآنلاین، 
می گوید: »برای جلوگیری از مهاجرین 
غیرقانونی خارجی ابتدا باید سیاست های 

کشــور دراین باره مشــخص باشد، دوم 
طبیعتاً کنترل مرزها برای جلوگیری از 
ورود آن هــا اجتناب ناپذیر اســت، این 
کنتــرل مرزها گاهــی مواقع به صورت 
هوشمند انجام می شود گاهی مواقع هم 
به صورت فیزیکی، بســته بــه نوع مرز 
برنامه هــا و راهکارهــا می تواند متفاوت 
باشد اما مهم این است که برنامه ها اثرگذار 
باشــند، نکتــه این که اگر بــرای مرزها 
دیوارکشــی کنیم و اگر مردم ما با طرف 

دیگر مرز مراودات و بازارچه های مشترک 
دارند باید مورد توجه قرار بگیرد، بنابراین 
هر برنامه ای مانند کشیدن دیوار در مرز 
از قبل باید به پیوست اجتماعی آن فکر 
کرد، گاهی کشــیدن یک دیوار می تواند 
فعالیت اقتصادی مشترک قانونی را هم 
تحت تأثیر قرار دهد. آنچه مهم است هر 
راهکاری که انتخاب می شود باید بتواند 
از ورود مهاجریــن غیرقانونی جلوگیری 

کند.«
فرهاد طالبیان
روزنامه نگار
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جامعه

افت تحصیلی حاصل نبود عدالت آموزشی است
رخنه تبعیض در سیستم آموزش کشور!

گــروه اجتماعی: از زمانی که آموزش برای قشــرهای مختلف جامعه در 
مدارس دولتی، نمونه دولتی، هیات امنایی و غیرانتفاعی دسته بندی شد 
دیگر خبری از عدالت آموزشــی نیست. هیچ کس نمی تواند منکر پایین 
آمدن ســطح آموزش در مدارس دولتی به دلیل تعداد غیراســتاندارد 
دانش آموز در کلاس های درس و البته نارضایتی اکثر معلمان از وضعیت 
معیشــتی و رفاهی شــان شود. اینکه وزیر آموزش وپرورش بدون در نظر 
گرفتن تمامی این مشکلات مدعی فتح قله ها در زمینه آموزش و پرورش 
کشور است یک طرف ماجراست و سوی دیگر آن نارضایتی که مدت هاست 

از زبان قشر فرهنگی کشور شنیده می شود.
به رغم تمامی شعارها و ادعاهای مطرح شده طی سه سال گذشته کشور 

ما در زمینه آموزش نتوانسته پیشرفت چندانی داشته باشد.
امسال هم طبق روال هر سال آموزش و پرورش قوانین و مقررات و البته 
میزان شهریه ای را که مدارس گوناگون باید برای ثبت نام دانش آموزان 
دریافت کنند اعلام کرد. مبلغ هایی که هر ســال به شــکل محسوســی 
افزایش پیدا می کنند. این در حالی اســت که اکثر مدارس غیرانتفاعی 
هزینه هایــی کــه دریافــت می کنند هیچ همخوانی ای بــا ابلاغیه های 
منتشرشده از سوی این وزارتخانه ندارد و هرچند قاعدتاً مدارس دولتی 
نبایــد مبلغــی بابت ثبت نام دریافت کنند، باز هم بســیاری از اولیا برای 
ثبت نام فرزندان شان در مدارس دولتی با درخواست مبالغی نه به عنوان 

شهریه که با عناوین دیگر مواجه می شوند.
همیــن چنــد روز پیش بود که معــاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و 
پرورش اعلام کرد هیچ کدام از مدیران مدارس دولتی در مقطع ابتدایی 
حق ندارند بابت ثبت نام دانش آموزان شهریه دریافت کنند. اما اعلام این 
خبر سؤالات متعددی را در این زمینه پیش می کشد: آیا تابه حال مدیران 
مجاز به دریافت شــهریه بوده اند؟ آیا دریافت شــهریه از مقاطع دیگر در 

مدارس دولتی منع قانونی ندارد؟ اگر قرار باشــد مدارس دولتی هم جز 
مقطع ابتدایی پولی شــوند، تکلیف کســانی که توان پرداخت هیچ گونه 
شــهریه ای را ندارند چیســت؟ آیا باید منتظر باشــیم تا تعداد بیشتری 

دانش آموز از تحصیل باز بمانند؟
فرهاد مختاری، کارشناس آموزش و فعال صنفی معلمان، در پاسخ این 
سؤالات به تجارت نیوز می گوید: »متاسفانه سال هاست سیاست اجرایی 
در وزارت آمــوزش و پــرورش نه تنهــا باعث حرکــت رو به جلو در حوزه 
تحصیلی دانش آموزان نشــده اســت که این روش آزمون و خطا و تغییر 
مداوم سیاست ها باعث شده ما هم در حوزه معلمان و هم دانش آموزان 

دچار مشکلات زیادی شویم.«
قرار بود اجرای این قانون باعث افزایش حداقل 30 درصدی حقوق  ��

معلمان شود
او می افزاید: »دو سال است قانون رتبه بندی به تصویب رسیده و هیچ کس 
صدای اعتراض معلمان را نمی شود و می بینیم این هفته باز وزیر آموزش 
و پرورش با حضور در مجلس از این طرح حمایت کرده و معلوم نیست 
با استناد به کدام آمارها گفته اجرای قانون رتبه بندی باعث افزایش 2۶ 
درصدی حقوق معلمان شده است در حالی که قرار بود اجرای این قانون 
باعث افزایش حداقل 30 درصدی حقوق معلمان شود و الان هم که وزیر 
مدعی افزایش 2۶ درصدی است واقعیت به این شکل رقم نخورده است.«

این فعال صنفی معلمان توضیح می دهد: »در بحث عدالت آموزشی هم 
با همین مشــکلات مواجه هســتیم. دانش آموزانی که در مدارس دولتی 
درس می خوانند از تمامی مزایایی که دانش آموزان مدارس غیردولتی و 
غیرانتفاعی بهرمندند، محروم مانده اند. در حالی که اصل 37 قانون اساسی 
ما بر مســاله عدالت آموزشــی تاکید دارد. یعنی تمامی دانش آموزان در 

سراسر کشور باید از امکانات آموزشی یکسان بهره مند باشند.«
افت تحصیلی حاصل نبود عدالت آموزشی است ��

مختــاری در بخــش دیگری از توضیحات خود به مســاله افت تحصیلی 
دانش آموزان طی سال های گذشته اشاره می کند: »در زمان کرونا وقتی 

آموزش مجازی شــد بســیاری از دانش آموزان به دلیل نداشــتن امکان 
تحصیــل مجــازی از درس و کلاس عقب ماندند و متاســفانه آموزش و 
پرورش هم برای رفع این مشــکل هیچ گام موثری برنداشــت. بعد از آن 
هم با توجه به تورم موجود در جامعه بسیاری از خانواده ها دیگر قادر به 
فرستادن بچه هایشان به مدرسه نبودند و همین امر باعث شد آمار ترک 

تحصیل کرده ها به میزان قابل توجهی افزایش پیدا کند.«
او درباره خبر ممنوعیت دریافت شهریه از مقطع ابتدایی مدارس دولتی 
نیز می گوید: »این یعنی بقیه مقاطع مجوز دریافت شهریه را دارند. اگر 
قرار باشــد مدارس دولتی هم شــهریه دریافت کنند که دیگر کلًا باید 
اصل 37 را از قانون اساسی کشور پاک کرد. همین الان هم دانش آموزانی 
که در مدارس دولتی تحصیل می کنند هیچ سهمی از عدالت آموزشی 
ندارند. کیفیت آموزش در این مدارس نســبت به مدارس غیردولتی و 
غیرانتفاعی بســیار پایین اســت. سال هاست که آموزش و پرورش این 
مدارس را به تأمین هزینه های خود مجبور کرده و از همین روست که 
مســئولان مدرســه مــدام از اولیای دانش آموزان بــه دلایل مختلف 
درخواست وجه نقد می کنند. با این اوصاف هیچ اثری از عدالت آموزشی 

باقی نمی ماند.«
فقر عامل ترک تحصیل و افت تحصیلی دانش آموزان ��

مختاری در پایان توضیح می دهد: »در شرایطی که بسیاری از خانواده ها 
حتی برای تأمین هزینه های تحصیلی فرزندان شان از جمله خرید کتاب 
و لوازم التحریر با مشــکل مواجه هســتند و همین مساله باعث باز ماندن 
برخی از این بچه ها از تحصیل می شــود چطور می توانیم انتظار داشــته 
باشیم آمار افت تحصیلی و ترک تحصیل در کشور روند کاهشی داشته 
باشــد. باید بدانید در بین این افراد کســانی هستند که حتی توان خرید 
کتاب های درسی را ندارد. چرا آموزش و پرورش این کتاب ها را به رایگان 
در اختیار دانش آموزان مدارس دولتی نمی گذارد؟ این همان فقری است 
که می گوییم باعث ترک تحصیل و افت تحصیلی دانش آموزان می شود 

اما متاسفانه مسئولان به آن توجهی ندارند.«

آمارهای ساخت مسکن چه می گویند؟
سید طه حسین مدنی
کارشناس اقتصادی

آمــار بانــک مرکزی و مرکز آمار مرجع خوبی برای بررســی کارنامه دولت های 
مختلف در بخش مسکن هستند، این آمار حاکی از این است که در دهه ۸0 به 
طور متوســط ســالانه بیش از 490 هزار واحد مســکن شهری در کشور ساخته 

شده است.
همچنین این آمار نشان می دهد که دولت نهم و دهم در فاصله سال های 13۸4 
تا 1392 از متوســط 450 هزار واحد شــروع و در دوره ای به بالاتر از ۸00 هزار 
واحد هم رســیده و در کل میانگین ســاخت در حدود ۶10 هزار مسکن شهری 
در ســال را ثبت کرده اســت. در این دوره نرخ متوســط ساخت مسکن صعودی 

بوده است.
از 24 مرداد 1392 تا مهرماه 1397، یعنی در دوره وزارت عباس آخوندی، ما با 
بدترین رکوردها در بخش مسکن مواجه شدیم، این عملکرد اثرات بسیار بدی 
بر اقتصاد کشور گذاشت که آثار آن همچنان محسوس بوده و تا سال های آتی 

هم این اثرات ادامه خواهد داشت.
سال 92 که آخوندی مسئولیت وزارت راه و شهرسازی را بر عهده گرفت؛ میانگین 
ساخت مسکن شهری چیزی در حدود ۸30 هزار واحد بود؛ اما زمانی که در سال 
95 او از وزارت راه و شهرسازی کنار رفت این میانگین به 3۶0 هزار واحد رسیده 
بود که یک کاهش حدوداً ۶0 درصدی را نشان می دهد. نکته جالب اینجاست 
که رفتن آخوندی از وزارت راه و شهرسازی، افزایش 22 درصدی ساخت مسکن 

در سال بعد را به همراه دارد.
در دوران وزارت آقای آخوندی به طور متوسط کمتر از 425 هزار واحد در بخش 
دولتی و خصوصی احداث شــده اســت در نتیجه عملکرد عباس آخوندی باعث 
شــد شــدیدترین روند نزولی در تاریخ 20 ســاله کشور در ساخت مسکن چه در 
بخــش خصوصــی و چه در بخش دولتی رقم بخورد. چون علاوه بر اینکه جلوی 
بسیاری از پروژه های دولتی گرفته شد؛ بخش خصوصی هم که تا قبل از آن در 
بدترین شــرایط ســالانه بیش از 350 هزار واحد می ساخت هم دیگر تمایلی به 
ورود به بخش مســکن نداشــت.عدم تمایل بخش خصوصی برای ورود به بخش 
مســکن و جلوگیری از ادامه پروژه های دولتی در زمان مســئولیت آخوندی را 
می توان در شــاخص نرخ رشــد تشکیل سرمایه در بخش مسکن بررسی کرد.به 
دلیل ادامه اثرات مدیریت آخوندی در وزارت راه و شهرسازی، این شاخص تا دو 
سال بعد از رفتن او هم همچنان منفی 19 و منفی 21 درصد بود و به طور متوسط 
در ۸ ساله منتهی به 1400 منفی ۶.۸ درصد بود تا اینکه در سال 1400 به مثبت 
12.۶ درصد رســید و به دلیل اقبالی که طرح نهضت ملی مســکن ایجاد کرد از 
سال 1400 به بعد به طور میانگین به مثبت 3.2 درصد رسید.به طورکلی در دوره 
5 ســاله وزارت عباس آخوندی، رکورد کمترین تولید مســکن در سراسر کشور 
طی 20 ســال اخیر، پایین ترین میزان متوســط تولید مسکن در دوران تمامی 
وزرای حوزه مسکن 20 سال اخیر و بیشترین سقوط نرخ تولید مسکن در دوران 

انقلاب )سقوط ۶0 درصدی تولید( به ثبت رسیده است.

یادداشت

تهران: به عنوان 
پرجمعیت ترین 
شهر ایران و 
مرکز 
فعالیت های 
اقتصادی، 
ترافیک سنگین 
و زیرساخت های 
فرسوده هر روز 
در حال فرسوده 
شدن بیشتر 
است

 حرکت
 بر روی جاده 
پردست انداز

 »نقش اقتصاد« از لزوم 
سرمایه گذاری در زیرساخت های 
حمل ونقل کشور گزارش می دهد

دراین بیــن اگر بــه آمارهای وزارت راه و 
شهرســازی و معاونــت حمل ونقل آن 
مراجعــه کنید خواهید دید که برخی از 
شهرها و مناطقی که احتمالاً با مشکلات 
تعمیراتی بیشتری روبرو هستند مناطق 
پر جمعیت و مهم و اســتراتژیک کشــور 
محسوب می شوند به عبارتی این شهرها 

عبارت اند از:
1. تهران: به عنوان پرجمعیت ترین شهر 
ایــران و مرکز فعالیت هــای اقتصادی، 
ترافیک سنگین و زیرساخت های فرسوده 
هر روز در حال فرسوده شدن بیشتر است.

2. شــهرهای بزرگ دیگر مانند اصفهان، 
مشــهد، تبریز، اهواز و رشــت که نیز با 
مشــکلات زیرساختی و ترافیکی مواجه 

هستند.
3. مناطــق جنوبی کشــور که به دلیل 
شــرایط آب و هوایــی خــاص و نواقص 
زیرساختی، نیازمند تعمیرات و بازسازی 

بیشتری هستند.
4. مناطق محروم و روستایی که به دلیل 
عدم توجه به زیرســاخت های اساسی، به 

تعمیرات و بازسازی بیشتر نیاز دارند.
البتــه این روند فرســودگی منطبق بر 
پیش بینی و آمارهای علمی جهانی است 
به طوری کــه به عنوان مثال بســیاری از 
کشــورهای پیشــرفته نیز با مشــکل 
فرسودگی راه ها در حال دست وپنجه نرم 
کردن هستند. برای بهتر درک این موضع 
خوب اســت با یکدیگر کشــورهایی که 
بیشــترین نیاز تعمیراتی را دارند را با هم 

مرور کنیم.
1. ایالات متحده آمریکا: به عنوان یکی از 
کشورهای پیشرفته، ایالات متحده نیز با 
مشکلات زیرســاختی و تعمیرات راه ها 
مواجه اســت. بسیاری از جاده ها، پل ها و 
تأسیســات حمل ونقــل عمومی در این 
کشــور نیازمنــد تعمیرات و بازســازی 

هستند.

2. کانادا: کشور دیگری که با شرایط آب 
و هوایی ســخت و ترافیک سنگین روبرو 
است. تعمیرات راه ها و پل ها در کانادا نیز 

یک چالش مهم است.
3. چین: با جمعیت بالا و رشــد ســریع 
شهرنشــینی، چیــن نیز با مشــکلات 
زیرساختی و تعمیرات راه ها و پل ها مواجه 

است.
4. هند: کشور دیگری که با جمعیت بالا 
و ترافیک ســنگین در شهرها، مشکلات 
مربوط به تعمیرات راه ها را تجربه می کند.
به طورکلــی در تمامی جهان شــهرها و 
مناطق با جمعیت بالا، فعالیت اقتصادی 
و  ســنگین  ترافیــک  چندگانــه، 
زیرساخت های فرسوده به همان اندازه با 
مشکلات خرابی در راه ها و نیازمندی های 
تعمیراتی در زیرساخت های حمل ونقل 
روبرو هســتند.باید دقــت کرد که برای 
برطرف کردن مشــکلات راه های کشور، 
نیاز به سرمایه گذاری بسیار زیادی است. 
به طورکلی، مســئولان اعلام کرده اند که 
در  ســرمایه گذاری  شــامل  ایــن 
زیرساخت های جاده ای، راه آهن، هوایی، 
دریایی، حمل ونقل عمومی و خصوصی، 
پل ها، تونل ها و ســایر زیرســاخت های 
حمل ونقل می شود.به عنوان مثال، برای 
توسعه راه های کشور، احداث و بهسازی 
جاده ها و بزرگراه ها، توسعه شبکه راه آهن، 
بهبود فرودگاه ها و ســایر زیرساخت های 
حمل ونقل، میلیاردها دلار سرمایه گذاری 
لازم است که باید از طریق بودجه دولت، 
قرض های بانکی، جذب سرمایه خارجی 
یــا همکاری های عمومــی و خصوصی 
تأمیــن شــود.اما باتوجه به مشــکلات 
اقتصادی کشــور این امر مهم به دســت 
فراموشی سپرده شده است؛از سویی دیگر 
پیش بینی ها و برنامه ریزی های مختلف 
برای توســعه زیرساخت های حمل ونقل 
در ایران انجام شده است. این پیش بینی ها 

بــر اســاس تحلیل و بررســی نیازهای 
حمل ونقل کشور، رشد جمعیت و اقتصاد، 
توسعه صنعت و تجارت، و نیز فناوری های 
جدید صورت می گیرد و در اختیار برخی 
کشورها که علاقه مند به سرمایه گذاری 
در پروژه هــای راه های دیگر کشــورها 
هســتند و یــا با آن هــا تعاملات تجاری 
متقابــل دارند قرار داده می شــود.زیرا 
کشورهای مختلفی سرمایه گذاری های 
خود را در راه های دیگر کشــورها انجام 
می دهند. این نوع سرمایه گذاری ممکن 
اســت به صورت مستقیم از طریق خرید 
سهام یا تأســیس شرکت های فرعی، یا 
طریــق  از  غیرمســتقیم  به صــورت 
سرمایه گذاری در پروژه های مختلف و یا 
خرید دارایی های غیرمنقول انجام شود.
به دلیل تغییرات مداوم در بازارهای مالی 
جهانی و همچنین محدودیت های قانونی 
و محدودیت های محرمانگی کشــورها، 
دقیقاً میزان سرمایه گذاری هر کشور در 
راه های کشــور دیگر مشــخص نیست.
به عنوان نمونه هایی از کشورهایی که در 
دیگر کشــورها سرمایه گذاری کرده اند و 
در پروژه های خاصی قرارداد امضا کرده اند 
و امروزه از آن ها به عنوان ابر کشــورهای 
سرمایه گذار نام برده می شود، می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
1. چین: چین به طور عمده در زمینه های 

زیرســاختی، انرژی، معــادن، فناوری و 
صنایع تولیدی در کشورهای آفریقایی و 
آســیایی ســرمایه گذاری می کند. این 
سرمایه گذاری ها شامل پروژه های بزرگ 
مانند سدســازی، جاده سازی، راه آهن و 

پروژه های انرژی هستند.
2. آلمــان: آلمان به طور عمده در صنایع 
فناوری، خودروسازی، انرژی نو و صنایع 
دفاعی در کشــورهای اروپایی و آسیایی 
ایــن  می کنــد.  ســرمایه گذاری 
ســرمایه گذاری ها ممکن اســت شامل 
تأسیس شــرکت های مشترک، تأمین 
تجهیزات و فناوری، یا حتی اخذ سهام از 

شرکت های محلی باشد.
در همین زمینه می توان به دو پروژه ذیل 
به عنوان نمونه های موفق سرمایه گذاری 
خارجــی در زیرســاخت های راه هــای 

کشورها مختلف نام برد:
1. پروژه سد هیدرولیک 3 نگوا در ویتنام

2. پــروژه خطــوط راه آهــن بلتیک در 
لهستان

باتوجه به موارد بالا به نظر می رســد که 
بایــد دولــت چهاردهم در مســیر رفع 
تحریم هــا و افزایش مبــادلات تجاری 
بین المللی اقدامات لازم را انجام دهد تا 
از فرصت ســرمایه گذاری در کشور برای 
رفع فرســودگی زیرساخت ها بهره مند 

شویم.

محمد ارفع
روزنامه نگار

ایسنا: رئیس سازمان هواپیمایی کشور اعلام کرد: تعداد ناوگان هوایی کشور 
به بیش از 200 فروند رسید و میانگین عمر هواپیماها 2۶ سال شده است.

محمد محمدی بخش با بیان اینکه در شهریور 1400 و در ابتدای دولت 
ســیزدهم، تعداد ناوگان هواپیمایی کمتر از 100 فروند بود و عمر ناوگان 
به 2۸.5 سال می رسید و ناوگانی بسیار شکننده در کشور فعالیت می کرد، 
گفت: تمهیدات متعددی برای عبور از وضعیت موجود در دستور کار قرار 
گرفت و با استفاده از راهکارهای متنوع تعداد ناوگان به بیش از 200 فروند 
رســید.وی اضافه کرد: این در شــرایطی اســت که میانگین عمر ناوگان 
هواپیمایی نیز با اقدامات انجام شده در زمینه نوسازی به 2۶ سال رسیده 
اســت. رئیس سازمان هواپیمایی کشــور تصریح کرد: در تابستان 1400 

وضعیت هوایی ایران به چه شکلی بود؟ در زمان یاد شده 100 فروند هواپیما 
داشتیم که مشکلات متعددی داشت.محمدی بخش در بخش دیگری از 
صحبت هایش به آزادسازی نرخ بلیت هواپیما اشاره کرد و گفت: بر اساس 
ماده ۶ قانون هواپیمایی کشوری، شورای عالی هواپیمایی عالی ترین مرجع 
نرخ گذاری بود. با شرایطی که در زمان کرونا پیش آمد، حاکمیت ورود پیدا 
کرد تا نرخ گذاری را انجام دهد و از سال 99 این اتفاق به مرور افتاد تا تیرماه 
1400 که نرخ یک افزایش 40 درصدی پیدا کرد. بعد از اســتقرار دولت 
سیزدهم و پیگیری هایی که انجام شد در آذرماه 1400، 15 درصد آن نرخ 
را کاهش دادیم، دیگر از آن زمان تغییری در نرخ ها اتفاق نیفتاد تا اردیبهشت 
1402 که دولت باتوجه به 9 درصد ارزش افزوده ای هم که اضافه شد سرجمع 

29 درصد به نرخ دی ماه 1400 اضافه کرد.رئیس سازمان هواپیمایی کشور 
تصریح کرد: طبیعتاً باتوجه به حکمی که مرجع قضایی صادر کرده در حال 
حاضر ســازمان هواپیمایی کشوری، شورای هواپیمایی از نرخ گذاری کنار 
گذاشته شده اند و ما هم دنبال این هستیم که آن بخش حاکمیت باز گردد.
وی ادامه داد: باتوجه به توافقی که ما با شرکت های هواپیمایی خواهیم کرد 
و نظارتی که روی نرخ ها صورت می گیرد، یک نرخ متعارف و با نظارت دقیق 
در دستور کار قرار خواهد گرفت و امیدواریم تا پایان هفته جاری این اتفاق 
بیفتد و نرخ متعارفی که موردنظر شورای هواپیمایی و مورد تأیید شرکت های 
هواپیمایی باشد تعریف شود تا مردم دچار سردرگمی نباشند و با یک بازار 

آشفته ای روبرو نشوند.

محمدی بخش: میانگین عمر هواپیماها ۲۶ سال شد

راه آهن، جاده، راه روســتایی، خطوط هوایی و حتی 
بنادر کشور این روزها درگیر فرسودگی زیرساخت ها 
هستند به طوری که بسیاری از راه های ایران به دلیل 
بروز خطرات و نقص های ایمنی در جاده ها و بحران های 
طبیعی مانند ســیل و زلزله، فرسودگی و خرابی های 
زیرساخت های شهری از جمله آب، برق، گاز و فاضلاب، 
تصادفات رانندگی و خسارت های ناشی از آن، افتراقات 
اقتصــادی و اجتماعــی کــه به تعمیر و بازســازی 
زیرســاخت های کشور نیاز دارند و نقص در سیستم 
حمل ونقــل عمومی نیازمنــد اقدام فوری و تعمیری 
اســت؛ اما به دلیل نبود ســرمایه در این حوزه هر روز 

وضعیت زیرساخت ها بحرانی تر می شود.
بــه گزارش خبرنگار »نقش اقتصــاد« برای رفع این 
مشکلات، نیاز به برنامه ریزی دقیق، تخصیص منابع 
مالی، همکاری بین دولت، بخش خصوصی و جامعه 
مدنی، و اجرای عملیات تعمیرات و بازسازی باکیفیت 
و به موقع مهم به نظر می رســد موردی که این روزها 
در حوادث اقتصادی به فراموشی سپرده شده است.



بازار سهام در لاک دفاعی فرو رفت

معاملات روز دوشنبه بازار سهام در حالی به کار خود خاتمه داد که حجم 
و ارزش دادوستدها سقوط سنگینی در این روز پیدا کرد. این موضوع به 
دلیل شوک سرمایه گذاران بورسی ناشی از نتیجه انتخابات ریاست جمهوری 
است و پیش بینی می شود در صورت تحقق برخی شروط پس از انتخابات، 

بورس در روند صعودی قرار گیرد.
معاملات بورس  دیروز به نحوی رقم خورد که شاخص کل در خلاف جهت 
کندل روز معاملاتی گذشته خود حرکت کرد. به طوری که در پایان بورس 
دیروز، شاخص کل با رشد دو هزار و 207 واحدی که معادل 0.11 درصد 
این شاخص است روبه رو شد. بر این اساس، شاخص کل در پایان معاملات 

دیروز در سطح دو میلیون و 75 هزار واحدی ایستاد.
در طرف دیگر قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام اما کاهش 
پیدا کرده است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز 
75 واحد که معادل 0.01 درصد این شــاخص اســت کاهش ارتفاع داد و 

به سطح ۶۶۸ هزار واحد رسید.
گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات 
را 5.4 میلیارد برگه ســهم و ارزش معاملات خرد )ســهام، حق تقدم و 

صندوق های سهامی( را دو هزار و ۸33 میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی

تراز پول حقیقی در سهام، مانند روز معاملاتی گذشته، دیروز منفی بود. 
به طوری که در پایان بورس دیروز حدود 317 میلیارد تومان پول حقیقی 
از بازار سهام خارج شده است. موضوع دیگری که باید گفت اینکه تا لحظه 
تنظیم این گزارش حدود 45 میلیارد تومان پول حقیقی از صندوق های 

درآمد ثابت خارج شده است.
بیشترین ارزش معاملات ��

در جریان معاملات دیروز، سه سهم پکرمان، ثپردیس و حفارس بیشترین 
ارزش معاملات و ســهم های ذوب، شســتا و حفارس به ترتیب بیشترین 
حجم معاملات را ثبت کرده اند. همچنین سهم فملی نیز بیشترین ارزش 

بازار را در اختیار خود گرفت.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
افزایش ذخایر ارز و طلای کشور

رئیس کل بانک مرکزی گفت: یکی از اهداف اساسی ما افزایش ذخایر ارزی 
بانک مرکزی بوده و اطمینان می دهم که ذخایر آزاد ارزی و ذخایر طلای 

بانک مرکزی در حال افزایش است. 
محمد رضا فرزین اظهار کرد: با ایجاد مرکز مبادله، ارز کالاهای اساســی 
را با نرخ 2۸500 بر اســاس مصوبه مجلس و تأمین ارز ســایر کالاها را با 
نرخی در یک کانالی که متغیر و شــناور اســت تأمین کرده ایم تا تعادل 
بنگاه های تولیدی به هم نریزد. وی افزود: طبق آمار رسمی، هر سال میزان 
تخصیص و تأمین ارز به بخش تولید افزایش یافته است. به گفته فرزین، 
با راه افتادن مرکز مبادله تسلط بیشتری بر بازار ارز داریم و بهتر توانستیم 
ارز اختصاص دهیم و قیمت ارز را کنترل کنیم. رئیس کل بانک مرکزی 
ادامه داد: وقتی تورم کنترل شده و کاهش پیدا کرده بخشی از آن به دلیل 
موفقیت سیاســت ارزی بوده اســت. وی گفت: وقتی رشــد محقق شده و 
رشد تشکیل سرمایه افزایش پیدا کرده یعنی ارز لازم برای تشکیل سرمایه 

به خوبی تخصیص داده شده است.

مجازات حبس و جزای نقدی برای ۵ متهم به دستکاری 
در بازار سرمایه محکومیت کیفری

محسن تفرشی، رییس اداره دعاوی بازار و تشکل های خودانتظام سازمان 
بورس و اوراق بهادار بیان کرد: اعضاء هیات مدیره، سهامدار عمده و مدیران 
یک کارگزاری که با سوء استفاده از کدهای معاملاتی دیگران در دستکاری 
یک نماد فرابورسی بازار سرمایه مشارکت داشتند، توسط دادگاه به مجازات 

سنگینی محکوم شدند.
محســن تفرشــی در گفت وگو با   ســنا، گفت: در پی شکایت سازمان 
بورس و اوراق بهادار از برخی اشخاص به اتهام دستکاری بازار سرمایه 
در یک نماد فرابورســی و ارتکاب برخی جرائم دیگر، در نهایت مرجع 
قضایی متهمان را به تناســب جرائم ارتکابی به تحمل حبس از یک 
ســال تا ســه سال و پرداخت مجموعا 1۶0 میلیارد ریال جزای نقدی 
محکوم کرد.رییس اداره دعاوی بازار و تشکل های خودانتظام سازمان 
بــورس و اوراق بهــادار اضافه کرد: در پی وصول گزارشــات متعدد از 
واحدهای نظارتی ســازمان و شــرکت فرابورس مشخص شد برخی از 
سهامداران عمده یک ناشر فرابورسی و اعضای هیات مدیره آن با سوء 
استفاده از اعتماد اقرباء سببی و نسبی و حتی همکاران خود و بهره گیری 
از امکانات یکی از شــرکت های کارگزاری وابســته، مرتکب اقدامات 
مجرمانه منتهی به دستکاری بازار سرمایه، بهره برداری غیرقانونی از 
وجوه ســرمایه گذاران و ســوء اســتفاده از اموال و اعتبارات شــرکت 
کارگزاری به نفع خود شده اند. تفرشی در خصوص اقدامات مجرمانه 
متهمان تصریح کرد: مدیر عامل شــرکت کارگزاری به همراه رئیس 
هیأت مدیره ناشــر که دارای رابطه خویشــاوندی نزدیک با یکدیگر 
بوده اند، پس از تخصیص اعتبار به وابســتگان و شــرکت های کاغذی 
خود بدون اخذ وثائق لازم و جعل امضای اوراق سفارشــات، اقدام به 
خرید اعتباری ســهم برای آنها کرده و ســپس با شگردهای معاملاتی 
غیــر متعــارف، ظاهری گمراه کننده از رونــد معاملات را به بازار القاء 
کردند؛ از ســوی دیگر شــرکت ناشر نیز در شرایطی که امکان انتشار 
یکباره اطلاعیه تعدیل مثبت سود هر سهم )EPS( را داشته است، این 
اطلاعات را بصورت پلکانی در 5 نوبت منتشر و از این طریق سرمایه گذاران 
را به خرید سهم اغوا کرده است. رییس اداره دعاوی بازار و تشکل های 
خودانتظام در ادامه با اشاره به ابعاد دیگری از این پرونده افزود: یکی 
از گرداننــدگان کانال هــای تلگرامی که ارتبــاط نزدیکی با مدیران 
کارگزاری و ناشــر داشــته، ضمن آگاه جلوه دادن خود از اخبار داخلی 
شــرکت و انجام تبلیغات وســیع، همزمان عموم مخاطبان را به خرید 
سهام این نماد خاص تشویق کرده و پس از افزایش قیمت، در حالی که 
به تبلیغ ســهم مشــغول بوده، سهام خود را در قیمت های بالا فروخته 
است.تفرشی، همچنین با اشاره به جریان رسیدگی قضایی پرونده در 
مجتمع ویژه جرائم اقتصادی گفت: با توجه به گستردگی ابعاد پرونده 
و تنــوع رفتارهای مجرمانه، رســیدگی به پرونــده به صورت دقیق و 
موشکافانه در مراحل دادسرا و دادگاه ادامه یافته و در نهایت به موجب 
رای قطعی صادره از دادگاه تجدیدنظر، 5 شــخص حقیقی به ســبب 
ارتکاب جرم دستکاری بازار سرمایه به یک سال حبس )حداکثر حبس 
قابل تعیین( و مجموعاً 1۶0 میلیارد ریال جزای نقدی محکوم شدند. 

تالار شیشه ای

حســین عبده تبریزی، رئیس کل اسبق بورس گفت: 
اصلاحات در سهام عدالت نیاز است.

نماینده اقتصادی پزشکیان با تاکید بر اینکه اصلاحات 
اساســی در ســهام عدالت و بورس کالا نیاز است و باید 
به ســمت تشــکیل صندوق های بازنشستگی مکمل 
حرکت کنیم گفت: حساسیت بورس به نرخ ارز کاهش 
نیافته است اتفاقاً نه تنها بازارهای سهام نسبت به ارز 

حساس هستند.
عبده تبریزی با اشاره به اینکه اصلاحات در سهام عدالت 
نیاز اســت و اگر ســه مجمع تشکیل شده است و مردم 
از آن خبر ندارند این خواست کشور نبوده است گفت: 
در بــورس وقتی کــه مالک حضور ندارد دیدید که در 
مواردی برخی شرکتها فقط در اختیار مدیر بوده و سهام 
پخش بوده است، چه مشکلاتی ایجاد شده است. پس 
در این بخش یک مقدار نیازمند اصلاحات هســتیم و 
احتمالاً در بورس کالا نیاز است که اصلاحاتی صورت 

بگیرد.
او می گوید: وقتی 25 صدم یا یک درصد نرخ بهره بانکی 
در یک کشوری تغییر می کند بورس تغییرات عمده ای 
می کند. تحولات کشور نشان می دهد که یک مقداری 
آرامش وارد بازارها شــده و امیدی به گشــایش ایجاد 

شده است.
او توصیه می کند که باید صندوق های بازنشســتگی 
مکمل ایجاد شود و افراد برای ورود به بازار بورس ابتدا 
باید بدانند که ترکیبی از دارایی ها را داشــته باشــند و 

اگر یک ملک دارند آنرا نفروشند و بازار سهام نشوند.
 گفتگو با »حســین عبده تبریزی« نماینده اقتصادی 

پزشکیان را با هم می خوانیم:

 از سال 82 تا 84 دبیر کل بورس اوراق بهادار تهران  ��
بودید؟ برخی از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
اعلام می کردند که 4 روزه مشــکلات بورس را حل 
خواهند کرد؟ آیا چنین اقدامی می توان برای بورس 

متصور بود؟
در مقطعی به هر حال مطرح کردن این موضوع مشخص 
بود که تبلیغاتی است. روشن است که هیچ چیزی در 
چنین ســاختاری که مشــکل داریم نمی توان در این 
مدت کوتاه رفع کرد. در ابتدای آغاز دولت قبل هم این 
اشکال وجود داشت که اعلام کردند که نرخ تورم را به 
1۶ درصد و رشد اقتصادی را به ۸ درصد خواهند رساند. 
تورم 40 درصد تا 44 درصد که دولت قبل با آن مواجه 
بــود ایــن نرخ تورم را نمی توان به یکباره به 1۶ درصد 
کاهش داد. در حال حاضر که در ظرف ســه ســال 2 تا 
3 درصــد کاهش یافته اســت اگر دقت کنید متوجه 
خواهید شــد که چقدر اعتبارات محدود شــده است و 
نیمه دوم سال پولی داده نمی شود. به هر حال رئیس 
کل بانــک مرکزی می توانــد تورم را تک رقمی کند و 
می تواند به بانک ها دستور بدهد که اصلًا وامی پرداخت 
نشود. اما به خوبی می دانیم که اقتصاد تعطیل می شود. 

اقتصــاد بــا یک متغییــر نمی چرخد. ایــن اتفاق در 
دولت های قبل هم افتاده اســت. به عنوان مثال فرض 
کنیــد کــه در دولت نهم و دهم نــرخ ارز را پایین نگه 
داشتند و یک سال حتی تک نرخی شد اما در اقتصاد 
دنبال سیاستهای پایدار هستید. یعنی اگر رشد است 
این رشــد باید ادامه پیدا کند. اگر در یک ســالی نفت 
صادر نشد و سال بعد رشد کرد نرخ رشد اقتصادی هم 
بالا می رود. در زمان دولت روحانی هم این اتفاق افتاد 

و نرخ رشد اقتصادی افزایش یافت.
برای بورس چه راهکاری دارید تا از این حالت خارج  ��

شــویم. چرا که بسیاری از مردم و سهامداران متضرر 
شدند و همچنان نیز در ضرر هستند؟

در حوزه های مختلفی اصلاحاتی لازم است.
در کدام حوزه ها این اصلاحات نیاز است؟ ��

به عنوان مثال در اعمال حاکمیت این اصلاح نیاز است. 
حتی سایر نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری نیز به 
این موضوع اســتناد کرده و اعلام کردند که اصلاحات 
در سهام عدالت نیاز است و اگر سه مجمع تشکیل شده 
است و مردم از آن خبر ندارند این خواست کشور نبوده 
است که سهامی را واگذار کنیم و بعد مردمی که مالک 
آن هســتند از آن بی اطلاع باشــند. مثل بســیاری از 
صندوق های بازنشستگی چرا که اگر پول آن برای مردم 
است بلاخره یک عنصری که مالک هست باید حضور 
داشــته باشــد. در بورس وقتی که مالک حضور ندارد 
دیدید که در مواردی برخی شــرکتها فقط در اختیار 
مدیر بوده و سهام آن پخش بوده است، چه مشکلاتی 
ایجاد شده است. پس در این بخش یک مقدار نیازمند 
اصلاحات هســتیم و احتمالاً در بورس کالا نیاز اســت 
که اصلاحاتی صورت بگیرد و بازار را برقرار کنند. یعنی 
بازار سهام از این حالت که هست سهمیه را وارد بورس 

نکند.
اخیراً بحث نرخ هم یک مقدار دچار مشکل شد و پرش 
نرخ یک گرفتاری اساسی ایجاد کرد. یکباره 7 درصد 
نرخ بهره بدون خطر افزایش یابد و الان به 30 برســد، 
دیگر نمی توان گفت که این گوشه بازار را نگه می دارم. 
یبکاره همه نرخ ها افزایش یافت و بطوریکه الان هزینه 
اوراق 40 درصدی که یک شــرکت بزرگ می خواهد 
منتشر کند و طرح توسعه ای ایجاد کند، بسیار سنگین 

شده است.
 چه راهکاری برای حل این مشــکل بورس می توان  ��

ارائه کرد؟
اینکــه چــه اقدام یا اقداماتی می توان انجام داد بدیهی 
اســت که یک مقدار از آن در دســت ســرمایه گذاران 
اســت. آنچه که الان زیر فشــار است بازار سهام است. 

وقتــی 25 صــدم یا یک درصد نرخ بهره بانکی در یک 
کشــوری تغییــر می کند بورس تغییــرات عمده ای 
می کند. تحولات کشور نشان می دهد که یک مقداری 
آرامش وارد بازارها شــده و امیدی به گشــایش ایجاد 
شــده اســت. اما به هر حال نگرانی هایی در بازار سهام 
مثل اینکه چه فردی قرار اســت رئیس جمهور شــود 
وجود دارد؟ به نظر می رسد که تصمیم حاکمیت این 

است که یک گشایشی ایجاد شود.
 شخص خود شما در بازار سهام فعال است؟ ��

شاید باور نکنید بنده خیلی در بازار سهام فعال نیستم. 
بنده برای خودم و خانواده سهامی نخریده ام.

یعنی از همان ابتدا و یا زمانی که دبیر کل بورس هم  ��
بودید وارد بازار سهام نمی شدید؟

زمانی که در شــرکت سرمایه گذاری ساختمان بودم 
20 میلیــون تومــان پاداش دادند. اینکه بنده پرتفوی 
داشته باشم نه اینگونه نبوده است. بنابراین فعال بازار 
ســهام نیستم و ســبد ندارم و نسبت به بازار سهام بی 
طرف هســتم. تمام این ســال ها تلاش بنده این بوده 
است که بازار سهام توسعه پیدا کند. خوشبختانه توسعه 
خوبی در این 20 ســال پیدا کرده اســت و بازار رقیبی 
هم برای آن پیدا شده است. بازار رمز ارز هم بازار بزرگی 
است و این را باید بتوانیم در قالب بازار متشکل آورده 
و به آن حرکت بدهیم. از سال ۸0 تاکنون که حرکتهای 
اصلی بورس اســت زحمات زیادی کشیده شده است. 
تصــور بنده این اســت و مواردی کــه اتفاقاً به اطلاع 
پزشــکیان نامزد ریاست جمهوری رسانده ام این است 
کــه یکــی از عناصــری که بورس را کامــلًا به تعادل 
می کشاند صندوق های بازنشستگی مکمل است. چون 
صندوق های بازنشســتگی مکمل 30 ســاله سرمایه 
گذاری می کنند. یعنی اگر بنده مقام ناظر باشم و اگر 
شما صندوق بازنشستگی هستید و امروز خرید کردید 
و فردا فروختید، به سراغتان خواهم آمد و خواهم گفت 
که ســرمایه گذاری بلند مدت کرده اید. پس یک لنگر 
تعادل است و در شرایطی که یک عده زیادی در بورس 
هســتند که دوست دارند هر روز معامله انجام دهند و 
آزاد هم هســتند اگر صندوق های بازنشستگی مکمل 
داشته باشیم می توانیم تعادل را به بورس باز گردانیم.

آیا ســازمان بورس با این پیشنهاد برای تشکیل  ��
صندوق های بازنشستگی مکمل موافقت کرد؟

بله آئین نامه آنرا هم نوشتند. آن چیزی که هست این 
است که محدودیت های قانونی داریم. اما موضوع این 
است که مجوز مالیاتی می خواهد. به هر حال اگر اجازه 
بدهیم صندوق های بازنشســتگی مکمل توسعه پیدا 
کنند و در طرح ها وارد شــوند و به دولت کمک کنند، 

دولــت هــم به آنها یک مزیت هایی بدهد تعادل خوبی 
ایجاد خواهد شــد. چرا که صندوق های بازنشســتگی 
مکمل، صندوق های بلند مدتی هستند و یک شرکتی 
با 10 هزار یا 20 هزار کارمند صندوق دارد. یک شرکتی 
هم مثل شــرکت مفید که صندوقی برای کوچک ها، 
متوسط ها و خویش کارفرماها تشکیل می دهد. بنابراین 
دو صندوق بازنشستگی مکمل داریم. یک صندوقی که 
برای یک شرکت تأسیس می شود و یک صندوقی که 
بندی در قانونی داریم در مورد اینکه اگر ســهامی و یا 
اوراقی منتشــر می شــود باید به عامه مردم اطلاع داده 
شــود. اینجا هم مشــکل قانونی است که اگر صندوق 
بازنشســتگی برای شرکت تأسیس شد و نمی خواهند 

عامه مردم بیایند باید بند آن اصلاح شود.
نرخ ارز افزایش پیدا کرد اما شــاخص بورس رشد  ��

نکرد. آیا حساسیت ها به نرخ ارز کاهش یافته است؟
حساسیت بورس به نرخ ارز کاهش نیافته است اتفاقاً نه 
تنها بازارهای ســهام نســبت به ارز حساس هستند بلکه 
بازار مسکن هم به ارز حساس شده است. در گذشته دو 
ســال به طول می انجامید تا مسکن متوجه شود اما الان 
تا نرخ ارز تغییر می کند قصد این را می کند که دنبال بازار 
ارز بیافتد و تأثیر بگیرد. اگر روندی الان مشاهده می شود 
که بازار ســهام با دلار حرکت نکرد آن روند را بلند مدت 
تشخیص نداده است و فکر نکرده است که این روند بلند 
مدت اســت. اما قطعاً اگر دلار حرکت کند بورس هم به 
دنبال آن می رود. بورسی ها به دنبال این هستند که بتوانند 
از ســود بالای شــرکت ها کار خود را توسعه دهند. اما در 
این سال هایی که توسعه شرکتها کمتر اتفاق افتاده است 
و سرمایه گذاری های جدید کمتر رخ داده است و حجم 
اســتهلاک از ســرمایه گذاری بیشتر شده است همه دل 
خوش کرده اند که نرخ دلار افزایش یابد. اما این داستان 
واقعی نیســت چرا که وقتی به آن دل خوش می شــود 
چیزی در آن کارخانه تغییر نمی کند. زمانی در آن کارخانه 

تحولی رخ می دهد که یک طرح توسعه ای رخ دهد.

در گفتگو با حسین عبده تبریزی چشم انداز بازار سرمایه بررسی شد:

اقتصاد با یک متغییر نمی چرخد

بازار سرمایه 
زیر سایه سیاست

چشــم انداز بورس تهران را باید با توجه به فضای 
سیاسی حاکم بر ایران و جهان تحلیل کرد؛ تا قبل 
از انتخابات دور دوم ریاست جمهوری، تأثیر رئیس 
جمهــور احتمالی آینده بر بازار ســهام و انتخابات 
آمریکا از جمله عواملی هستند که باید به آنها نگاه 

تحلیلی داشت.

تفکر آقای جلیلی و تیم اقتصادی اطراف ایشــان، 
دلارزدایی بوده که بر این اســاس، واضح اســت این 
تفکر ضد بازار سرمایه و حتی ضد تولید است؛ این 
در حالــی اســت که بــا روی کار آمدن این تفکر بر 
مســند بالاترین مقام اجرایی کشــور، قاعدتاً نباید 

انتظار بازار مثبتی را داشت.
 در نقطه مقابل آقای پزشکیان هم، هنوز به صورت 
مشــخص در حــوزه سیاســت های اقتصادی گام 
برنداشــته ولی با توجه به گذشــته ایشان و تمایل 
افزایــش تعامــلات با دنیا می تــوان مدعی بود که 
شــخص میانه روتری بوده و قطعــاً در کوتاه مدت 

سیگنال مثبتی برای بازار سرمایه خواهد بود.
بعد از بیســت ســال فعالیت در بازار با قاطعیت باید 
گفت که گزارش های سه ماهه چهارم سال 1402 
شــرکت ها و صنایع، فاجعه بوده است. گزارشی که 
نشــان می دهد پتروشــیمی ها و دارویی ها زیان ده 

شــدند و حتی صنعت ســیمان که تقریباً مبرا از 
قیمت گذاری دســتوری اســت نیز تنها یک سوم 
فصول گذشــته خود، ســود شناسایی کرده است؛ 
بنابرایــن در صورت تکرار گزارش عملکرد 3 ماهه 
چهارم، بازار باز هم با افت مواجه خواهد شد!از سوی 
دیگر نرخ ســود بدون ریسک بانک ها و صندوق ها، 
P/E مناســب بازار برای ورود را به عدد 3 کاهش 
داده است. همین مسئله نشان می دهد که نرخ بهره 
32 درصد سبب شده که هیچ کفی برای بازار قائل 
نباشــیم و حتی با روی کار آمدن آقای پزشــکیان، 
بازار در بلند مدت هیچ رشــدی را تجربه نخواهد 
کرد.بــا توجــه به نرخ بهره 32 درصد، خود بانک ها 
کجا ســرمایه گذاری می کنند که می توانند چنین 
سودی بسازند؟ به نظر می رسد که مانند بانک آینده 
در ســنوات گذشته، اضافه برداشت خواهند داشت 
که این مطلب را مخابره می کند که سیاست انقباضی 

پولی بانک مرکزی نه تنها تولید را نابود کرد، بلکه 
باعث افزایش رشد نقدینگی و تورم خواهد شد؛ کما 
اینکه از زمان اجرای این سیاست ها شاهد رشد دلار 
از 40 به ۶0 هزار تومان بودیم؛ اتفاقی که به خوبی 
نشــان می دهد این سیاســت های پولی شکست 
خورده است.همیشــه انتظارات تورمی، خود سبب 
جهت دهی به بازارها می شــود. اتفاقی که به مانند 
انتخابات 2020 آمریکا، بورس تهران را از 3 ماه قبل 
از آن به حالت کما برد تا وضعیت ریاست جمهوری 
آمریکا تعیین تکلیف شــود؛ این در حالی است که 
امسال نیز این احتمال وجود دارد که بازار سرمایه 
از شــهریور ماه دســت به عصا بوده و منتظر نتیجه 
انتخابات آمریکا باشد.در دوره فعلی، احتمال روی 
کار آمدن ترامپ بیشتر است و خود می تواند عاملی 
باشد که بعد از انتخابات آمریکا و در آبان ماه، شاهد 

یک فشار فروش دیگری در بازار سرمایه باشیم.

سعید ذوالفقاری
کارشناس بازار سرمایه 
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سعید 
درخشانی در 
بررسی 
دیدگاه های 
اقتصادی 
جلیلی و تیم 
مشاوران 
توضیح 
می دهد: 
بحث هایی که 
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که شرکت های 
بزرگ را باید 
کوچک تر کنیم 
ودر واحدهای 
کوچک پله ای 
ببریم جلو و... 
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سیگنال منفی  
انتخاباتی

 به بـازار 
سرمایه

در گفتگو با یک کارشناس بازار 
سرمایه مطرح شد

بیم روی کار آمدن این تفکر در بازار سرمایه سبب 
شد روز یکشنبه شاخص کل بورس 23 هزار و 110 
واحد بریزد و شــاخص هم وزن 1.53 درصد سقوط 
کند. سهامداران سهام فروختند و با بالا رفتن قیمت 

طلا وارد این بازار شدند.
دولت باید نقش رگولاتوری داشته باشد ��

»سعید درخشانی« تحلیلگر بازار سرمایه در بررسی 
ایــن واکنش بــورس به عنوان می کنــد: تفکرات 
اقتصادی آقای جلیلی و مخصوصاً همراهانش نشان 
داده که تا حد زیادی با تفکرات اقتصادی مرســوم 
فاصله دارند و این مســئله، بخش اقتصاد کشــور را 
نگران می کند. تفکر کسانی که کاهو و خیار را هم 
می خواهنــد برنامه ریزی کننــد و در دخالت گری 
دولت تا آنجا پیش بروند، اصلًا سیگنال خوبی برای 
فعالان اقتصادی جامعه و بورس نیست.به گفته وی 
دولت باید در اقتصاد، بیشــتر نقش تنظیم گری و 
رگولاتوری داشــته باشــد، این در حالی است که 
سیاست های تیم اقتصادی جلیلی می تواند اقتصاد 
ایران و در مجموع بازار ســهام به عنوان دماســنج 
اقتصاد را نگران بکند. به خاطر همین واکنش منفی 
روز یکشــنبه بورس طبیعی است و باید ببینیم که 

در آینده چه چیزی پیش خواهد آمد.
جلیلی کوچک ترین آشنایی با اقتصاد ندارد ��

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه می افزاید: نباید 
تصور شــود که بورســی ها تافته جدا بافته و صنف 
خاصی هستند. بورس دماسنج اقتصاد کشور است. 
بیش از 70 درصد اقتصاد در بورس معامله می شود. 
ما این شرایط را نمی توانیم تقلیل بدهیم به زندگی 
یک عده آدم. بورس تنها این نیســت که یک عده 
معامله می کنند و می خرند و می فروشند و... همین 
معاملات است که نقدینگی های لازم در بازار اولیه 
و ثانویــه را فراهــم می کند. غیر از این باشــد اصلًا 
ســرمایه گذاری شکل نمی گیرد. حذف بازار ثانویه 
و ... حرف هایی اســت که متاســفانه نشان می دهد 
کــه آقای جلیلی کوچک ترین آشــنایی با اقتصاد 
ندارد.بــه باور وی واقعیت این اســت که اطرافیان 
آقای جلیلی و مشــاورانش درک درســتی از بازار 
سرمایه ندارند و بیشتر دیدگاه های چپ گرا بر آن ها 
حاکم است، دیدگاهی که در دنیا خیلی تجربه شده 
است. متمرکزترین و برنامه ریزترین دولت دنیا که 
شوروی سابق بود به آن وضعیت دچار شد. حالا ما 

می خواهیم همان مســیر را دوباره از نو برویم. خب 
طبیعتاً این لرزه بر اندام هر فعال اقتصادی می اندازد 
که خب چه خواهد شــد؟ آیا قرار اســت تک تک 
امــورات اقتصادی که الان خیلی راحت دارد انجام 
می شــود را می خواهند به دســت بگیرند؟ بدعت 
گــذاری کنند؟ تولید و عرضه را مشــخص کنند؟ 
این هــا نگرانی هایــی اســت که درمیــان فعالان 

اقتصادی وجود دارد.
نقد تفکر سعید جلیلی درباره بورس ��

درخشــانی همچنین یادآور می شود: در خصوص 
سیاست خارجی نیز حداقل در دولت قبلی و یا در 
دولت های گذشته امیدی بود که شرایط بهتر شود، 
ولی در دولت آقای جلیلی تقریباً می شود گفت که 
امیدی برای بهبود شرایط سیاست خارجی و روابط 
اقتصادی با کشــورهای اصلی و اقتصادهای بزرگ 
نیســت. تجارت کردن با کشــورهای منطقه مثل 
افغانســتان و پاکســتان و... در حالت عادی دردی 
ازاقتصــاد دوا نمی کند. تجارت با کشــورهایی که 
اقتصاد کوچک تری دارند نمی تواند برای ما راه گشا 

باشد.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: ما خیلی 
دنبال این نیســتیم که کاهو و خیار صادر کنیم. ما 
باید بتوانیم تکنولوژی وارد کنیم و با آن تکنولوژیکی 
بتوانیم محصولاتی را که تولید می کنیم صار کنیم. 
در غیر این صورت نهایت قدرت ما می شــود همان 
صادرات محصولات کشاورزی؛ که البته در این مورد 
هم هیچ مزیتی نداریم چرا که کشــور ما خشــک 

است. مصرف آب خیلی باید محدود باشد و ما قاعدتاً 
نباید به این مسیرها برویم. با ورود تکنولوژی است 
که روابط ما با غرب و شــرق میســر خواهد شد. یک 
رابطه متوازن که متاســفانه به نظر می رســد دولت 
احتمالی آقای جلیلی خیلی اینطور فکر نمی کند.

ایده های اقتصادی 300 ساله زنده می شود؟ ��
ســعید درخشانی در بررسی دیدگاه های اقتصادی 
جلیلی و تیم مشاوران توضیح می دهد: بحث هایی 
که توسط این تیم مطرح می شود با این عنوان که 
شــرکت های بــزرگ را باید کوچک تــر کنیم ودر 
واحدهــای کوچک پله ای ببریم جلو و... حرف های 
200، 300 سال قبل است. دنیا الان دارد با تجمیع 
شــرکت های کوچــک پیشــرفت می کنــد. مثلًا 
سامسونگ به تنهایی 20 درصد اقتصاد کره جنوبی 
اســت. یعنی در کره جنوبی از هر پنج نفر یک نفر 
دارند برای سامسونگ کارمی کنند. این شرکت یک 

شبه به غولی که الان هست تبدیل نشده است.
به باور وی ما بالاخره باید اجازه دهیم شرکت هایمان 
بزرگ شوند. با کاهش هزینه های جاری و افزایش 
بهره وری تا در نهایت در کل دنیا حرفی برای گفتن 
داشــته باشــیم. این که ما الان بیاییم بگوییم که 
شــرکت ها را باید کوچک کنیم هر کســی خودش 
تولیدکننده باشد با مفاهیم کلان اقتصادی شدنی 
نیست. رمانتیزه کردن اقتصاد و سیاست چیزهایی 
اســت که واقعاً نگران کننده اســت و به نظرم بازار 
سرمایه حق دارد بترسد و از نتیجه انتخابات نگران 

باشد.

برخلاف هفته گذشــته که بورس با امیدواری به 
نتیجه چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری و 
روی کار آمدن پزشــکیان جامه ســبز به تن کرده 
بود، هفته جاری را با روند معکوسی آغاز کرد. سعید 
جلیلی به عنوان سمبل اقتصاد دستوری، سیگنال 
منفی بازار شده بود و بالا گرفتن بحث هایی پیرامون 
عدم مشارکت ۶0 درصدی جامعه در انتخابات به 
این ســیگنال ضریب می داد و آن را بیش از پیش 
تقویت می کرد. چندی پیش جلیلی، نامزد جبهه 
پایــداری در توییتــی از موضع خود در مقابل این 
بازار گفت. او تاکید کرده بود بورس را به رسمیت 

خواهد شناخت چرا که طرفدارشفافیت است.
امــا آنچــه بیش از همه این موضــع را بی اثر 
می کند، تفکر اقتصادی اقتصاددانانی است که 
رویکــردی در تضاد کامــل با بورس و اقتصاد 
بازار دارند. بر اساس این دیدگاه »معامله سهام 
و دیگر اوراق بهادار در بورس ها از دیگر مصادیق 
ایجــاد و کســب درآمدهــای بــادآورده و یا 

زیان های پیش بینی نشده است«



برگزاری آیین اهدای زمین به خانواده های خوش 
جمعیت استان مرکزی در شهر جدید امیرکبیر

نقش اقتصــاد- اراک- عبدی: 
معاون وزیر راه گفت: ســاخت 
و ساز نهضت ملی از 2 میلیون 
و ۶53 هــزار واحد گذشــت.
سعید غفوری در آیین اهدای 
زمین بــه خانواده های خوش 
جمعیت استان مرکزی در شهر 

جدید امیرکبیر اظهار داشــت: با پیگیری های رئیس جمهور شــهید 
امروز ایران اســلامی تبدیل به کارگاه بزرگ ســاخت مسکن در کشور 
شــده و به گواه آمار بانک مرکزی رشــد ساخت وســاز تولید مسکن 
از  منفــی ۶.9 درصــد در ســال 1400 با همت رئیس جمهور به 7.1 
درصد در پایان ســال 1402 رســیده به طوری که حجم افتتاح ها و 
واگــذاری زمیــن در  قالب طرح جوانی جمعیت و واگذاری انفرادی و 
گروهــی افزایش پیدا کرده اســت.وی افزود: طی هفته گذشــته در 
شهرهای جدید پرند، هشتگرد، ایوانکه، سهند واگذاری زمین وجود 
داشــته و در شــهرهای جدید اصفهان هفته آینده واگذاری خواهیم 
داشــت و امروز در شــهر جدید امیرکبیر واگذاری زمین انجام خواهد 
شد.مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ایران تصریح کرد: شهر 
جدید امیرکبیر اما ه شروع جهشی برای ساخت ویلایی است و  لازم 
 اســت وزیر کشــور مســاعدت داشته باشند تا توســط دستگاه های 
خدمات رسان و شبکه های زیرساخت تأمین آب پایدار این شهر شکل 
گیرد.فرزاد مخلص الائمه، استاندار مرکزی در این آیین اظهار داشت: 
9 هزار واحد مسکونی و  زمین در طرح جوانی جمعیت و نهضت ملی 
مسکن برای متقاضیان پیش بینی شده که امروز اسناد بیش از 2 هزار 
و 150 واحد در چند شهرستان های استان برای طرح جوانی جمعیت 

تحویل داده خواهد شد.

 افتتاح پروژه ملی احداث خط لوله ۸ اینچ اتصال 
نیروگاه برق آذرخش گلستان به شبکه خطوط لوله 

سراسری فرآورده نفتی کشور

نقش اقتصاد- گلستان- حمیده 
عرب: با حضور ارسلان رحیمی، 
مدیر عامل شرکت خطوط لوله 
و مخابــرات نفــت ایران و علی 
طالبی مدیرعامل شــرکت گاز 
استان گلستان و هیئت همراه 
در مراســم افتتاح پروژه اتصال 

نیروگاه آذرخش به شبکه سراسری خطوط لوله نفتی کشور. پروژه ملی 
احداث خط لوله ۸ اینچ اتصال نیروگاه برق آذرخش گلستان به شبکه 
خطوط لوله سراســری فرآورده نفتی کشــور چهارشنبه )۶ تیر ماه( به 
بهره برداری رسید.  این خط لوله به طول تقریبی 3 کیلومتر و ظرفیت 
انتقــال روزانه 45 هزار بشــکه فرآورده نفــت گاز برای مصرف نیروگاه 
آذرخــش بــا ۸500 نفرروز  کار شــبانه روزی و اعتبار بیش از 1000 
میلیارد ریال توسط مهندسان منطقه شمال طراحی و اجرا شده است. 

نشست مشترک مدیر عامل آبفای استان و مدیر 
عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان

نقش اقتصاد- اصفهان- پیره زالی: 
حســین اکبریان، مدیر عامل 
آبفای استان اصفهان در نشست 
مشترک با مدیر عامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان به مدیریت 
مصــرف بهینــه آب در صنایع 
تاکیــد کــرد و گفــت: اجرای 

طرح های مرتبط با حوزه آب در پالایشــگاه اصفهان به خوبی پیگیری 
می شود و امیدواریم بهره برداری از این طرح ها کمک شایانی در تأمین 
و توزیع عادلانه آب در ســطح شــهر و رفع ناترازی بین منابع و مصارف 
ایجاد نماید. در این نشست همکاری های مشترک در زمینه خدمات آب 
و فاضلاب و مشارکت صنایع در ایجاد زیرساختهای مورد نیاز در بخش 

آب وفاضلاب به بحث و تبادل نظر گذاشته شد.

بهره مندی ۳۲۵ روستای استان کرمانشاه از نعمت 
آب در دولت سیزدهم

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- زینب ویســی: مدیرعامل شــرکت آبفا استان 
کرمانشــاه رضا داودی، با اشــاره به خدمات و اقدامات مهم دولت شــهید 
رئیسی در استان کرمانشاه در حوزه آب و فاضلاب اظهار داشت: آبرسانی 
به شهرهای کرمانشاه، جوانرود، سنقر، هرسین، صحنه، کرندغرب، اسلام 
آباد غرب، میرآباد، بانه وره، باینگان، سرمست و تازه آباد از دیگر اقدامات 
است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه از شروع عملیات 
اجرایی آبرســانی به ۸02 روســتای استان در این دولت خبرداد و اظهار 
داشــت: در ســه سال گذشــته 750 کیلومتر عملیات لوله گذاری آب و 
فاضلاب در استان انجام شده است.داودی همچنین از احداث 150 باب 
مخــزن بــا ظرفیت 30 هزار متــر مکعب و حفر و تجهیز 105 حلقه چاه 

عمیق در سطح شهرها و روستاهای استان خبر داد.

افتتاح ساختمان اورژانس و چند طرح عمرانی 
درشهرستان شهریار

نقش اقتصاد - شــهریار- علی 
کیوانــی: ســاختمان اورژانس 
شــهرک مریم شهریار با حضور 
فخاری استاندار تهران، فاتحی 
نژادفرماندار شــهریار، غراوی 
معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری، مسگریان دستیار 

مردمی سازی استاندار و جمعی از مسئولین استان و شهرستان با اعتبار 
4 میلیارد و 200 میلیون تومان در زمینی به مساحت 740 مترمربع به 

بهره برداری رسید.

لزوم نقش آفرینی بزرگان در انتخابات
معاون سیاسی اجتماعی استانداری سیستان و بلوچستان مطرح کرد:

آسیب ۴۸۰ کیلومتر راه فرعی براثر تناژ اضافه بار

نقش اقتصاد- سیستان و بلوچستان- مهرنگار ذورقی: معاون سیاسی اجتماعی 
استانداری سیستان و بلوچستان با بیان اینکه مردم این استان همواره پیشتاز 
در مشــارکت حداکثــری در انتخابــات بوده اند، گفت: بزرگان سیســتان و 
بلوچســتان بایســتی همانند گذشته پرچمدار شرکت در انتخابات باشند و 
مسیر صحیح را به نسل جوان نشان دهند.رضا شریفی در نشست خبری با 
خبرنگاران ضمن قدردانی از حضور مردم پای صندوق های رأی در هشــتم 
تیرماه اظهارکرد: میزان مشــارکت مردم اســتان در چهاردهمین دوره از 
انتخابات ریاســت جمهوری افزایش یافته اســت و با توجه به اینکه انتخابات 
به دور دوم کشیده شده می توان گفت عدد مشارکت در استان قابل ترمیم و 
ارتقا اســت.وی ادامه داد: همه آنان که دل در گرو آبادانی و پیشــرفت استان 
سیستان و بلوچستان دارند بایستی در عرصه های سیاسی به ویژه انتخابات 
حضوری حماسی و پررنگ داشته باشند.معاون سیاسی و اجتماعی استاندار 
سیســتان و بلوچســتان تصریح کرد: افتخار می کنیم که امانتدار آرای مردم 
هستیم چراکه سلامت انتخابات را یکی از ارکان مهم و حیاتی آن می دانیم.

وی به حضور پررنگ رأی اولی ها در چهاردهمین دوره از انتخابات ریاســت 
جمهوری در سیســتان و بلوچســتان اشاره کرد و افزود: ترکیب سنی 1۸ تا 
25 ســال 19 درصد، 2۶ تا 34 ســال 2۶ درصد، 35 تا 45 ســال 2۶ درصد، 
45 تا 55 سال، 19 درصد و بقیه شرکت کنندگان در پای صندوق های رأی 

را افراد بالای 5۶ سال در انتخابات این استان تشکیل داده اند.شریفی با بیان 
اینکه کنشــگری اجتماعی در جنس مشــارکت مردم اثر دارد گفت: در این 
میدان باید هویت اجتماعی خاص سیستان و بلوچستان را پای کار بیاوریم 
چرا که مشخص است برخی دچار خلأ درک مشترک از فضای استان شدند.

وی افزود: 77 درصد شرکت کنندگان در انتخابات ریاست جمهوری با کارت 
ملی و 23 درصد با شناســنامه رأی دادند، از این رو برای انتخابات پیش رو 
افرادی که کارت ملی ندارند با شناســنامه می تواند رأی دهند.شــریفی بیان 
کرد: مردم سیســتان و بلوچســتان در دهه های مختلف فراز و نشــیب های 
مختلفی را تجربه کرده اند که با فهم متقابل به راحتی توانسته اند از آن عبور 
کنند بنابراین لازم اســت اگر از هم دلخوری، انتقاد یا نگرانی داریم باید در 
این میدان نیز از آن عبور کنیم تا حال خوب در استان تقویت شود.وی افزود: 
بزرگان سیســتان و بلوچســتان همانند گذشــته باید پرچم دار شرکت در 
انتخابات باشند و مسیر را به نسل جوان نشان داده و اجازه ندهند گروهک های 

تروریستی و خارج نشینان برای مدیریت کشورمان نسخه بپیچند.

نقش اقتصاد- قزوین- آزاده مافی: معاون راهداری حمل و نقل جاده ای قزوین 
گفت: تناژ اضافه ناوگان حمل و نقل معادن قزوین تاکنون به 4۸0 کیلومتر 

از راه های فرعی و روستایی استان خسارت های کلی وارد آورده است.
علیرضــا معیــری پور، معاون راهداری حمــل و نقل جاده ای قزوین گفت: با 
توجعه به اینکه 72 مسیر ارتباطی این استان در معرض تردد ناوگان حمل 
و نقل معادن قرار دارند، در حال حاضر برای اصلاح کامل سطح رویه آسفالت 

جاده های آسیب دیده به 20 هزار میلیارد ریال اعتبار نیازمندیم.
وی با بیان اینکه تناژ اضافه حمل بار به طور معمول بیشترین آسیب و خسارت 
را به ســطح جاده های وارد می آورد، تاکید کرد: رویه جاده براســاس برخی 
استانداردهای جاده ای به صورت بین المللی تعریف شده و این موضوع مورد 
قبول همه کشورها نیز هست تا جایی که طوری این مساله طراحی شده که 
اگــر تنــاژی عــلاوه بر میزانی که جاده آن را تحمل کند، بدون شــک باعث 

فرسودگی و خرابی آن شده و عملکرد اصلی خود را نیز از دست می دهد.
معیری پور یادآور شد: متاسفانه موضوع وجود تناژ اضافه بار در سطح جاده های 
اســتان ما را با چالش های جدی و فراوانی روبرو کرده و این مســاله بیشــتر به 

خاطر فعالیت بیش از 400 معدن، کارخانه ماسه و تولید مصالح ساختمانی 
موجود در این اســتان اســت که به طور غالب نیز تناژها از ســوی این واحدها 
هم رعایت نمی شــود.وی بیان کرد: به همین دلیل و در راســتای اجرای ماده 
30 قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی، مصوب ســال 90 مجلس شورای 
اسلامی، اداره کل راهداری در قالب همکاری مشترک با پلیس راه طرحی را 
به مورد اجرا گذاشته تا وزن و تناژ ناوگان در حال تردد مورد اندازه گیری قرار 

گیرد.معاون راهداری حمل و نقل جاده ای قزوین گفت: برای انجام این کار 
ســه روش مورد اســتفاده قرار می گیرد که پیشرفته ترین نوع آن استفاده از 
دســتگاه WIM )توزین در حال حرکت( اســت که در حال حاضر 2 دستگاه 
آن در آزادراه قزوین - زنجان و مسیر بویین زهرا مورد استفاده قرار می گیرد 
و چنانچه هشداری از سوی وسیله نقلیه حامل بار صادر شود، خودرو در اولین 
پاســگاه پلیــس متوقــف و اعمال قانون می شــود.معیری پور، اســتفاده از 
باسکول های ثابت در پاسگاه های پلیس راه را یکی دیگر از موارد کنترل تناژ 
بار وســایل نقلیه ســنگین برشمرد و اضافه کرد: تاکنون 9 دستگاه باسکول 
ثابت پس از نصب در پاســگاه ها، مورد بهره برداری قرار گرفته تا کار نظارت 
بر تناژ ناوگان تجاری و معدنی استان قزوین را مورد رصد قرار دهند.معاون 
راهداری حمل و نقل جاده ای استان قزوین ادامه داد: استفاده از باسکول های 
سیار به عنوان سومین روش کنترل تناژ بار ناوگان است که در استان قزوین 
پنج دستگاه و به صورت موردی در معادن و واحدهای تولیدی و صنعتی مورد 
اســتفاده قرار می گیرد و با رصد بار ناوگان، اگر تخلفی صورت گرفته باشــد 

برخورد قانونی با وسیله نقلیه به عمل می آید.

احداث پل زیرگذر راه آهن 
در محور اردستان- اصفهان 

 نقــش اقتصاد- اصفهان- 
زهرا طهماسبی: به گزارش 
و  راه  وزارت  پایــگاه 
شهرســازی از اســتان 
اصفهان؛ سید امیرحسین 
زرگری رئیس اداره راه و 
شهرستان  شهرســازی 
اردســتان در خصــوص 
وضعیت پروژه راهسازی 

این شهرستان اظهار کرد: قرارداد احداث پل زیرگذر راه آهن در محور اردستان- 
اصفهان، در اسفند 1402 با پیمانکار امضا شده و این پل در حال احداث است.  
وی افزود: ساخت پل راه آهن مسیر عبور قطار اصفهان- تهران و تهران- شیراز 
و قطارهای باری مجتمع فولاد و ذوب آهن است.  زرگری با بیان اینکه مبلغ 
قرارداد 7.5 میلیارد تومان است گفت: طبق قرارداد این پل، یک ساله احداث 

می شود.  
وی عنوان کرد: ســاخت پل زیرگذر راه آهن بخشــی از طرح های باقیمانده 

احداث باند دوم محور اصفهان به اردستان است.  
گفتنی است: پروژه های در دست احداث راه و شهرسازی با هدف ارتقاء سطح 
کیفی و حذف نقاط پر حادثه، در قالب ساخت و بهسازی، تقاطع غیرهمسطح، 

پل و تونل در حال اجرا قرار دارند.  

رسیدگی به مطالبات شهروندان در ملاقات عمومی 
اعضاء شورای قضایی استان چهارمحال و بختیاری

نقــش اقـتـــصاد- 
چهارمحال و بختیاری- 
در  مصطفــوی:  زهرا 
چهارمین روز از هفته 
قــوه قضائیه رئیس و 
اعضاء شورای قضایی 
اســتان با حضور در 
اعظــم  حســینیه 
شــهرکرد به صورت 

مستقیم به درخواستها و مشکلات مردم رسیدگی کردند.
به گزارش روابط عمومی دادگستری محمد رزم رئیس کل دادگستری 
و رئیس شــورای قضایی اســتان در حاشیه این ملاقات اظهار کرد: 
هرچند که مراجع قضایی استان به صورت مستمر روزهای دوشنبه 
پاســخگوی شــهروندان می باشــند و روزهای جمعه نیز در مصلی 
حضرت امام خمینی )ره( شــهرکرد در قالب میز خدمت مشــکلات 
مــردم را رســیدگی می کننــد، اما برنامه هــای دیدارهای مردمی 
مسئولان قضایی استان در هفته قوه قضائیه به صورت گسترده تری 

برگزار می گردد.
گفتنی اســت در ملاقات عمومی اعضاء شــورای قضایی اســتان به 

مشکلات حقوقی و کیفری 205 نفر از مراجعین رسیدگی شد.

جلوگیری ازکاهش تولید یک میلیون و 120 هزار 
بشکه ای در شرکت نفت و گاز کارون

اقتـصـــاد_ نقــش 
حســین  ن_ ستا ز خو
عسکری گراوند: با مهار 
نشــتی و ایمن سازی 
بهره برداری  مخــزن 
نمکزدایــی  واحــد 
منصــوری شــرکت 
بهره برداری نفت و گاز 
کارون از کاهــش یک 

میلیون و 120 هزار بشکه تولید نفت در بازه زمانی 10 روزه جلوگیری 
شد.

مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز کارون در تشــریح خبر فوق 
گفت: بدلیل بروز نشــت در ســقف مخزن بهره برداری واحد نمکزدایی 
منصوری با ظرفیت 75 هزار بشکه، نشت گاز و نفت با شدت قابل توجه 
موجــب عــدم امکان بهره برداری ایمن از مخزن مذکور گردید که اقدام 
اصلاحی، شــامل تخلیه مخزن، بخار زنی، تمیزکاری، بســتن داربست 
مناسب، با هدف دسترسی از درون مخزن به محل شکاف سقف و ترمیم 
با روش جوشــکاری اســتاندارد اجتناب ناپذیر بود که اقدامات مذکور 
حداقل نیازمند اخذ مجوز کاهش تولید به میزان 5۶ هزار بشــکه نفت 

در روز به مدت حداقل 30 روز را داشته است.

رویداد

معاون راهداری حمل و نقل جاده ای قزوین خبرداد:
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 اجرای طرح های 
هندسی در 
برخی از نقاط 
رشت، 
گلایه هایی را رقم 
زده که دغدغه  
بحقی است و 
باید در اصلاح 
طرح های 
هندسی به آن 
توجه و گلایه های 
شهروندان در 
این باره برطرف 
شود
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نقــش اقتصاد_همدان_پریزاد پاکدل: مدیرکل اســتاندارد 
اســتان همدان گفت: سال گذشته 120 پروانه استاندارد 
در اســتان همدان به دلیل تخلفات مختلف ابطال شدند.
وی افزود: از 23 آزمایشــگاه در همدان 17 آزمایشــگاه ما 
موفــق به کســب گواهینامه 1705 شــدند که در تمام 
کشورهای دنیا به غیر از آمریکا و رژیم صهیونیستی معتبر 
است.مدیرکل استاندارد استان همدان با اشاره به بازرسی 
از نازل های ســوخت استان همدان گفت: در سال 1402 
بیش از 2 هزار بازدید از نازل های سوخت مایع و 215 نازل 
سی ان جی استان همدان مورد بازدید قرار گرفتند.مجیدی 

خاطرنشــان کرد: خوشبختانه شاهد کم فروشی و تخلفی 
در این ارتباط نبودیم.وی با اشاره به برنامه های سال 1403 
گفت: در سال 1403 طبق برنامه ریزی های صورت گرفته 
۶4 برنامــه تخصصــی را در دســتور کار داریم.مجیدی 
خاطرنشان کرد: از جمله این برنامه ها بحث استانداردسازی 
آسانســورهای مراکــز دولتــی و عمومــی و ایجاد دفاتر 
استانداردســازی در دانشــگاه ها و اســتفاده از ظرفیت 
دانشگاه ها در بحث آموزش را در دستور کار داریم.مدیرکل 
اســتاندارد اســتان همدان با اشــاره به تغییرات در نشان 
استاندارد بیان کرد: علامت استاندارد به رنگ سبز و سایز 

آن نیز تغییر کرده همچنین تولید کننده ها مکلف هستند 
شماره 10 رقمی استاندارد به همراه شماره 10001517 
را روی بســته بندی درج کننــد.وی عنــوان کرد: مردم 
می تواننــد با ارســال شــماره 10 رقمی به سرشــماره 
10001517 از تمام اطلاعات کالای مورد نظر آگاه شوند.
مجیدی با اشــاره به نشــان حلال گفت: طبق قانون نشان 
حلال تنها باید توسط سازمان ملی استاندارد درج شود و 
هیــچ اداره ای حــق زدن این نشــان را نــدارد.وی افزود: 
همچنین تاریخ تولید و تاریخ انقضا با شفافیت روی محصول 

به همراه شرایط نگه داری باید درج شود.

مدیرکل استاندارد استان همدان:

در سال ۱۴۰۲ موفق به کسب رتبه ششم بین استان های کشور شدیم

رشد اقتصادی با سرمایه گذاری مالکان زمین در حاشیه تالاب عینک
 کارگرنیا رئیس شورای اسلامی شهر رشت خبرداد: 

نقش اقتصاد- گیلان- منکوئی: رئیس شــورای اسلامی 
شهر رشت با بیان اینکه خیابان سعدی از خیابان های 
قدیمی رشت محسوب می شود گفت: با ایجاد و احیای 
فضاهای تجاری و فرصت های سرمایه گذاری می توان 

تحرک خوبی در این قسمت از شهر ایجاد کرد.
محمد حسین واثق کارگرنیا رئیس شورای اسلامی شهر 
رشت با حضور در جلسه کمیسیون حمل و نقل و عمران 
شــورای رشت با اشاره به اجرای طرح های هندسی در 
رشت اظهار کرد: اجرای طرح های هندسی در برخی از 
نقاط رشــت، گلایه هایی را رقم زده که دغدغه  بحقی 
است و باید در اصلاح طرح های هندسی به آن توجه و 

گلایه های شهروندان در این باره برطرف شود.
وی با تاکید به اینکه باید در تمامی جلســات کارگروه 
ترافیک شهرداری رشت از سماکچی رئیس کمیسیون 
حمل و نقل و عمران شــورا دعوت شــود افزود: رئیس 
کمیسیون حمل و نقل و عمران شورا به عنوان منتخب 
مردم رشــت باید در این جلسات حق رأی داشته باشد 
و این مســئله به معاونت عمرانی شهرداری رشت ابلاغ 
شود.رئیس شورای اسلامی شهر رشت به تالاب عینک 
رشت اشاره کرد و گفت: یکی از آرزوهای دیرینه مردم، 
شــورا و شهرداری رشــت این بوده که وضعیت تالاب 

عینک ساماندهی شود و به جایگاه واقعی خود در حوزه 
جذب گردشــگر و ایجاد اشــتغال و متعاقب آن بهبود 

وضعیت معیشت شهروندان برسد.
کارگرنیا با اشاره به انجام تملکات در حاشیه تالاب عینک 
رشــت اشــاره کرد و گفت: در بودجه ســال گذشــته 
شــهرداری رشت، بابت تملک یک قطعه زمین مجوز و 
اعتبار لازم در اختیار شهرداری رشت قرار داده شد، اما 
گویا در شهرداری رشت اراده ای از این بابت وجود ندارد 
و متاسفانه تا کنون اقدامات مربوط به تملک به نتیجه 
نرســیده و این مســئله یقیناً در انجام سرمایه گذاری 

مشکلاتی ایجاد خواهد کرد.
وی با بیان اینکه  مالکان قطعات بزرگ اراضی حاشیه 
تالاب عینک، غالباً جزو شــهروندان متمول هســتند 
تصریح کرد: فراخواندن مالکان به ســرمایه گذاری در 
زمین متعلق به خودشــان راهکار مناســبی است که 
می توان بر روی آن تمرکز کرد و شهرداری می تواند با 
 توجــه بــه شــرایط هــر ملک، پیشــنهاد مناســب 
سرمایه گذاری به مالک ارائه و با این اقدام راهکار اجرایی 
و فرصت سرمایه گذاری در آن محل ایجاد و زمینه های 
رشد اقتصادی در آن محل را مهیا کرد. رئیس شورای 
اســلامی شهر رشت به وضعیت پارکینگ های عمومی 

رشت اشاره کرد و گفت: پیاده راه فرهنگی رشت یکی 
از نقاط زیبا و گردشگرپذیر این شهر محسوب می شود، 
اما ساخت آن ناخواسته به روی اقتصاد خیابان سعدی 
و بازار رشــت تأثیر گذاشــت و خیابان ســعدی که از 
خیابان های قدیمی رشت محسوب می شود به واسطه 
کاهش تردد خودروها و کسادی بازار به لحاظ اقتصادی 
تعطیل شــده و کســبه ساکن در آن آسیب  اقتصادی  

فراوانــی دیدند.کارگرنیا با بیان اینکه احداث پارکینگ 
طبقاتی در خیابان سعدی علاوه بر کمک به بازآفرینی 
این قســمت از شــهر منجر به فضاسازی مناسب برای 
استقرار تاکسی ها و اتوبوس های شهری می شود افزود: 
با احیای فضاهای تجاری و فرصت های سرمایه گذاری 
می توان تحرک اقتصادی خوبی در این قسمت از شهر 

ایجاد کرد.
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صادرات نفت ایران به ترکیه پس از ۴ سال

مهر: یورواستات از واردت نفت ایران توسط دو عضو رسمی اتحادیه اروپا در 
سال جاری با وجود تحریم ها خبر داد و اعلام کرد: ترکیه نیز برای نخستین 
بار طی 4 ســال گذشــته از ایران نفت وارد کرده است.آمارهای منتشر شده 
از سوی مرکز آمار اروپا )یورو استات( نشان می دهد دو عضو رسمی اتحادیه 
اروپا در سال 2024 از ایران نفت وارد کرده اند. با وجود تحریم نفت ایران از 
سوی اتحادیه اروپا بلغارستان و لهستان به عنوان دو عضو رسمی این اتحادیه 
در ســه ماهه نخســت سال 2024 از ایران نفت وارد کرده اند.بلغارستان در 
این دوره 314 تن نفت یا فرآورده نفتی از ایران وارد کرده اســت. این رقم 
نســبت به رقم واردات 147 تنی ســه ماهه نخســت ســال قبل رشد 113 
درصدی داشته است. بلغارستان در ماه های ژانویه تا مارس 2023 بالغ بر 
147 تــن نفــت یــا فرآورده نفتی از ایران وارد کرده بود.لهســتان نیز برای 
نخستین بار طی دو سال گذشته یک محموله نفت ایران یا فرآورده نفتی 
به وزن 19 تن در مارس 2024 وارد کرده اســت.بر اســاس این آمار، ترکیه 
نیز برای نخستین بار طی 4 سال گذشته از ایران نفت یا فرآورده نفتی وارد 
کرده است. این کشور طی ماه مارس امسال 57۶ تن و در ماه آوریل 4۸5 
تن و در مجموع 10۶0 تن نفت یا فرآورده نفتی از ایران وارد کرده اســت. 
این کشــور آخرین بار در اوت ســال 2020 یک محموله نفت از ایران وارد 

کرده بود.

اعضای کمیسیون انرژی مجلس دوازدهم مشخص شدند

ایلنا: اعضای کمیسیون انرژی مجلس دوازدهم مشخص شده و قرار است 
تا در جلســه اول این کمیســیون اعضای هیات رئیســه نیز مشخص شوند.
اعضای کمیســیون انرژی مجلس دوازدهم شــورای اسلامی یکشنبه 10 
تیرماه مشخص و معرفی شدند.بنابراین گزارش در نشست دیروز کمیسیون 
اعضای هیات رئیســه اجلاســیه اول کمیسیون انرژی مجلس دوازدهم نیز 
مشخص خواهد شد.لیست اسامی اعضای کمیسیون انرژی مجلس دوازدهم 
بدین شرح است:موسی احمدی، محمد بهرامی سیف آباد، فتح الله حسینی، 
سیداســماعیل حسینی، غلامرضا دهقان ناصرآبادی، محمد رشیدی، رضا 
سپهوند، جواد سعدون زاده، رمضانعلی سنگدوینی، مالک شریعتی نیاسر، 
منصور شــکراللهی، فرهاد شــهرکی، حمیدرضا عزیزی فارســانی، امید 
کریمیان، محمد کعب عمیر، مهدی کوچک زاده، روح الله متفکر آزاد، جلیل 
مختار، احمد مرادی، محمد طلا مظلومی، سیدموســی موسوی، مصطفی 

نخعی، عبدالحسین همتی سراپرده.

افزایش ظرفیت پست های انتقال برق جنوب تهران

ایســنا: مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران از اتمام پروژه افزایش 
ظرفیت در پست های انتقال اسلامشهر و پرنیان خبر داد و گفت: با در 
مــدار آمــدن ترانس های جدید ظرفیت قابل توجهی در جنوب پایتخت 
و به خصوص برای شــهرک های صنعتی مســتقر در آن منطقه ایجاد 
خواهد شد که از این طریق علاوه بر تامین برق متقاضیان صنعتی جدید، 
شــاهد افزایش چشــمگیر پایداری و تثبیت ولتاژ در این منطقه خواهیم 
بود.فرهاد شــبیهی با بیان اینکه یکی از مهمترین این طرح ها، افزایش 
ظرفیت پست ۶3.230 کیلوولت اسلامشهر به میزان 250 مگاولت آمپر 
اســت که با توجه به پرباری ترانس های موجود که در ســاعت های اوج 
مصرف نزدیک به صددرصد ظرفیت آن بهره برداری می شد از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، اظهار کرد:  بر همین اساس ترانس های موجود 
از ســه ترانس 1۶0 مگاولت آمپری با ســه ترانس جدید 250 مگاولت 
آمپری تعویض شده و هم اکنون شاهد افزایش چشمگیر تامین برق در 

پست مذکور هستیم.

 قیمت بنزین و 
البته قیمت هر 
چیز دیگری در 

ایران، تا حد 
زیادی مرتبط با 
روند کلی تورم 

در اقتصاد 
کشورمان است

 گرما و تشدید بحرانهای اقلیمی

این روزها شــاهد تشدید بحرانهای اقلیمی در جهان و 
تأثیر آن بر گرمایش زمین، محصولات کشاورزی و حتی 
سبد غذایی انسانها در سرتاسر دنیا هستیم. یافته های 
دانشمندان نشان می دهد که گرمایش زمین، احتمال 
افزایش شدید دمای هوا را »35 برابر« کرده است و به 
همین دلیل تکرار موج های گرمایی که اخیراً در نقاطی 
از نیم کره شــمالی ثبت شــده، محتمل تر اســت. این 

موج های گرمایی در فصل تابستان، هم در حوزه انسانی 
و هم زیســتی بحرانســاز خواهد بود.در سطح انسانی، 
شاهد شیوع گسترده گرمازدگی در کشورهای گوناگون 
دنیا و تلفات ناشی از آن هستیم. پژوهشگران دانشگاهی 
کــه در مؤسســه توصیف جهانــی آب و هوا همکاری 
می کنند، گرمای بیش از حد هوا را بین ماه مه و اوایل 
ژوئن امسال مورد بررسی قرار دادند. این فاصله زمانی، 
دوره ای را دربرمی گیــرد کــه موج گرمــای آمریکا در 
ایالت های جنوب غربی این کشــور از جمله کالیفرنیا، 
نوادا و آریزونا متمرکر شده بود. مکزیک هم در این دوره 
زمانی شاهد افزایش دمای شدید بود و بنابر گزارش ها 
دســت کم 125 نفر در این کشــور به دلیل گرمازدگی 
جان باختند. در این میان، شاهد وقوع پدیده ای تحت 
عنوان گرمای زودهنگام در برخی کشورها هستیم. گرم 
شدن شدید هوا در بعضی از کشورها، مثل یونان، بیش 
از معمول زودهنگام بوده است. یافته های این دانشمندان 

همچنین نشــان می دهد که احتمال بالا رفتن شــدید 
دما، نسبت به 25 سال پیش، چهار برابر شده است. این 
افزایــش ناگهانــی )و در عین حال شــدید( دما به طور 
طبیعی قدرت مدیریت بحران را نیز از سوی کشورهای 
کاهش می دهد.گرمازدگی و تلفات انســانی و زیستی 
ناشی از این پدیده را قطعاً می توان یک بحران عمومی 
در دنیا قلمداد کرد. در برخی مناطق این بحران شدیدتر 
و در برخی مناطق کمتر اســت اما کلیت وجود آن غیر 
قابل انکار است.موضوع مهم دیگر، معطوف به مصدر و 
چرایی شیوع این پدیده )تشدید گرمایش زمین( است. 
محققان می گویند این پدیده ناشی از فعالیت انسان و 
مصرف سوخت های فسیلی است. آن ها هشدار داده اند 
که اگر مصرف ســوخت های فسیلی با شتاب فعلی آن 
ادامه پیدا کند، بیش از پیش شاهد تغییرات آب وهوایی 
شدید خواهیم بود. این هشدارها طی سالهای اخیر بارها 
داده شــده و البته در اکثرکشــورها با بی توجهی مواجه 

شــده اســت. در این خصوص گزارشهای همزمان و در 
عین حال معناداری منتشر شده که نمی توان به سادگی 
از کنار آنها گذشــت. به عنوان مثال، همزمان با هشدار 
کارشناســان در مورد گرم شــدن آب و هوا و پیامدهای 
آن، گزارشی جدید منتشر شده است که نشان می دهد 
مصرف سوخت های فسیلی و تصاعد گازهای کربنی در 
جهان در ســال گذشــته میلادی به بالاترین حد خود 
رســیده اســت. علی رغم افزایش استفاده از انرژی باد و 
خورشــید، افزایش تقاضا باعث شــده است که مصرف 
سوخت های فسیلی در سال 2023 همچنان 5/1 درصد 
بیشــتر از سال 2022 باشــد.بنابراین، ما با یک بحران 
طبیعی و غیرانسانی مواجه نیستیم، بلکه بخشی از بحران 
تشدید گرما در جهان مصدری انسان ساز داشته و ناشی 
از الگوی مصرف سوخت در سرتاسر دنیاست: موضوعی 
که باید از سوی سازمانهای بین المللی در قبال آن چاره 

اندیشی شود.

حنیف غفاری
کارشناسی روابط بین الملل

ت
ش

ددا
یا

بازتاب

رشد نامتعارف دو برابری مصرف برق در کشور

باشــگاه خبرنگاران جوان: مدیرعامل توانیر گفت: بیشــترین اوج 
مصرف ثبت شــده در کشــور رشــد مصرف ۸.2 درصدی را نشان 
می دهد؛ این درحالی اســت که رشــد متعارف برق در ایران حدود 

4 درصد است.
مصطفی رجبی مشــهدی گفت: در بخش تولید از ابتدای دولت 
سیزدهم بیش از 9 هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه 
شــده که مربوط به نیروگاه های تازه تأســیس که عمدتاً ســیکل 
ترکیبی با راندمان بالا هســتند می شــود. بخشی از آن هم مربوط 

بــه افزایــش توان عملی نیروگاه های موجود بوده اســت. در حال 
حاضــر بیــش از ۶5 هزار مــگاوات تولید برق داریم و تا این لحظه 
حداکثر تقاضایی که صورت گرفته مربوط به روزهای پایانی خرداد 
بوده و 73 هزار و ۶۶2 مگاوات به ثبت رســیده اســت. مصرف برق 
کشور رشد بسیار قابل توجهی داشته و بیشترین اوج مصرف ثبت 
شده، بیش از ۸.2 درصد رشد مصرف را نشان می دهد، این درحالی 

است که رشد متعارف برای کشور ما حدود 4 درصد است.
او افــزود: فاصله بین تولیــد تا تقاضای برق با برنامه های مدیریت 
مصــرف و کاهــش مصرف هایی که در حوزه صنعت، کشــاورزی، 
اداری و خانگی پوشش داده خواهد شد. در خصوص صنایع، بخش 

صنعت به 3 بخش تقســیم شدهاســت که بخش اول که واحدهای 
صنعتی کوچک هســتند، هیچ محدودیتی در مصرف برق ندارند. 
برای واحدهای صنعتی در شــهرک های صنعتی یک روز در هفته 
مشــارکت در برنامه های مدیریت مصرف در نظر گرفته شــده و 
می تواننــد روز تعطیــل فعالیــت کنند و یــک روز در هفته را در 
برنامه های مدیریت مصرف مشــارکت کنند. گروه ســوم صنایع 
انرژی بر کشــور هســتند که این صنایع مکلف به احداث 10 هزار 
مگاوات نیروگاه هستند که تا این لحظه 1۶00 مگاوات به ظرفیت 
تولید برق کشــور از این محل اضافه شــده و صنایعی که نیروگاه 

دارند از مشارکت در مدیریت مصرف معاف هستند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 1 - برابر رای شماره 140360309007001715 مورخه 1403/03/03 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک بوئین زهرا تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی محمد جاوید به 
شماره شناسنامه 99 صادره از بویین زهرا فرزند حسن در ششدانگ یک قطعه باغ به 
مساحت 6947 متر مربع از 126 اصلی واقع در بخش9 قزوین موسوم به رستم آباد از 
مالکیت رســمی و مشــاعی متقاضی موضوع سند رسمی شــماره 46419 مورخه 
1401/02/29 دفتر 42 بویین زهرا موجب پرونده کلاسه 1402114409007001142 محرز 
گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی و نیز املاک واقع در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم ورسید اخذ نمایید 
و معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نموده و گواهی آن را به اداره ثبت اســناد و املاک تحویل دهد 
در صورتــی که اعتراض در مهلــت قانونی واصل نگردد یا معتــرض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت ارائه نکند اداره ثبت محل مبادرت 
به صدور ســند مالکیت مینماید و صدور ســند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نمیباشد.شناسه آگهی:1729392شماره میم الف: -1
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/27
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/12

سیروس محمدبیگی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بویین زهرا

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 1- برابر رای شــماره 140360309007001323 مورخه 1403/03/20 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک بولین زهرا تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی وحدت مهدی به شــماره 
شناســنامه 2559 صادره از آوج فرزند علی در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت 20884 متر مربع از 14 اصلی واقع در بخش 6 قزوین موسوم به روستای خوزنین 
خریداری شــده از مالکین و صاحب نســقان پلاک فوق بشرح وضعیت ثبتی اعلام شده در 
پرونده بموجب پرونده کلاســه 1402114409007000322 محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
و نیز املاک واقع در روستاها از تاریخ الصاق در محل به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم ورسید اخذ نمایید و معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نموده و گواهی آن را به اداره ثبت اسناد و املاک 
تحویل دهد در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 

دادخواســت به دادگاه عمومی محل را به اداره ثبت ارائه نکنند اداره ثبت محل مبادرت به 
صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمیباشد. 

شناسه آگهی:1729390 شماره میم الف:-1
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/27
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/12

سیروس محمدبیگی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بویین زهرا

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360324009001129-1403/2/20 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای باقر خدادادی    فرزند رضا به شماره شناسنامه169صادره 
از بوشهر  به شماره ملی 3500519121در شش دانگ  یکباب مغازه    به مساحت 20/88متر 
مربع پلاک 84 فرعی از 2633اصلی مفروزی و مجزا شــده از پلاک2633/16 اصلی واقع 

در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ 
انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم  و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود رابه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 519 
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/4/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/4/27

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360324009001996-1403/3/14 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانــه و بلا معــارض متقاضی اقــای وحید خــردور فرزند عبدالرحیم  به شــماره 
شناسنامه330صادره از بوشهر   به شماره ملی 3500948715در شش دانگ  یکباب خانه    
به مســاحت 90/40متــر مربع پلاک 178فرعی از 2678اصلی مفروزی و مجزا شــده از 

پلاک2678/31 اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ 
انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم  و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود رابه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 524 
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/4/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/4/27

شکراله سعادتی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360324009001146-1403/2/20 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانــه و بــلا معــارض متقاضی خانــم ولیعه فریدونــی     فرزند فلکناز به شــماره 
شناســنامه2273صادره از بوشهربه شماره ملی 3500993011در شش دانگ  یکباب خانه    
به مساحت 138متر مربع پلاک 20فرعی از 2027اصلی مفروزی و مجزا شده از پلاک اصلی 

واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ 
انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم  و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود رابه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 529 
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/4/12 - تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/4/27

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر
 

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360324009001442-1403/2/29 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای فرهاد باقری    فرزند قلی به شماره شناسنامه440صادره 
از مســجد ســلیمان   به شماره ملی 1971057495در شش دانگ  یکباب خانه    به مساحت 
162/50متر مربع پلاک 153فرعی از 1641اصلی مفروزی و مجزا شــده از پلاک1641/24 

اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ 
انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم  و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود رابه مرجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 542 
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/4/12- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/4/27

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی تبصره 3 ماده 120 آئیننامه قانون ثبت 
ســند مالکیت چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک واحد آپارتمان به مساحت 86/86 متر 
مربــع پلاک 3 فرعی از 536-  اصلــی بخش 15 مهاباد ذیل ثبت 53694 صفحه 56 دفتر 
جلد 37 بنام خانم اسمر نقده صادر و تسلیم شده است. مقدار مذکور به موجب سند صلح 
114522 مورخــه 1399/05/07 دفتــر 1 مهاباد به هلیا ماورانی با ولایت پدرش با حق خیار 

فسخ صلح شده است و سند تک برگ به شماره چاپی 712738 و دفتر املاک الکترونیکی 
139920313007003234 بنام وی صادر شــده است مصالح سند مذکور خانم اسمر نقده 
برابر اقرار نامه فسخ سند 137303 مورخه 1403/03/13 سند صلح را فسخ نموده است و 
اعلام نموده که ســند در دســت محمدامین ماورانی میباشد ، در اجرای تبصره 3 ماده 120 
آئیننامه قانون ثبت اسناد و املاک به نامبرده اخطار گردیده تا ظرف مدت ده روز از تاریخ 
ابلاغ اخطاریه نســبت به تحویل سند مالکیت یا ارائه مجوز قانونی نگهداری سند به اداره 
ثبــت اقــدام نماید . لذا در اجرای تبصره 3 ماده 120 آئیننامه قانون ثبت ، مراتب یک نوبت 
آگهی میشود تا هر کس مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد خود باشد ظرف 
مدت ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض خود را به اداره ثبت مهاباد تسلیم نموده و 
رسید دریافت نماید بدیهی است که پس از انقضای مهلت قانونی و عدم وصول واخواهی ، 
برابر مقررات اســناد مالکیت به نام وراث صادر و مراتب ابطال ســند اولیه به دفاتر اسناد 

رسمی بخشنامه خواهد شد . 
تاریخ انتشار : روزسه شنبه مورخه 1403/04/12 

محمد طلوعی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد 

آگهی موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مسکن

 برابر رای شــماره 1056 مورخه 1403/03/07 هیات موضوع ماده 2 قانون الحاق موادی به 
قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث 
باباجانی تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای محمد انوری فرزند محمود به شــماره 
ملی 4950190593 از ششــدانگ یک باب خانه به مساحت 298/44 متر مربع پلاک 286  
فرعی از پلاک 82  اصلی واقع در شــهر ازگله خریداری مع الواســطه از آقای محمد امیری 

محرز گردید.
 لذا به منظور اطلاع عموم به اســتناد ماده 10 آیین نامه قانون مذکور مراتب در یک نوبت 
آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار آگهی به مدت بیست روز اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 

خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
 بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شد 
تاریخ انتشار: 1403/04/12

 نادری رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی

اصلاحیه 
در آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مســتقر در حوزه ثبتی 
آرادان در رای شــماره 140360329912600672 مورخه 1402/02/08 صادره از 
هیات قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض حســینعلی رجبی فرزند 
علی در قســمتی از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی از پلاک 32 فرعی از 82 
 اصلــی واقــع در آرادان موضــوع پرونده کلاســه1402 - 26000492 صحیح

 می باشد .
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نرخ بنزین؛ 
چالش جدی 
دولت چهاردهم

 »نقش اقتصاد« از نگرانی مردم
  برای اصلاح نرخ حامل های انرژی
 گزارش می دهد

اولاً افزایــش قیمــت بنزین در شــرایطی که مردم 
کشــورمان با فشارهای قابل توجه اقتصادی روبه رو 
هستند و سرعت تورم از میانگین دستمزدهای آن ها 
به مراتب بیشــتر است، هیچ بروندادی الا ضعیف تر 
شدنِ بیش ازپیش مردم )از نظر اقتصادی( را به همراه 

نخواهد داشت.
درعین حال، بسیاری بر این باورند که موضوع افزایش 
قیمت بنزین باتوجه به تبعات و پیامدهای اجتماعی 
و اقتصــادی کــه به همــراه دارد، کاملًا مســتعد 
تبدیل شدن به یک چالش امنیتی نیز است. کمااینکه 
پیش تر نیز شاهد بوده ایم که افزایش قیمت بنزین 
در دولت حســن روحانی، موجی از اعتراضات را در 
کشــورمان بــه همراه داشــت که در نــوع خود با 
درگیری هــای قابل توجهی نیز همراه شــد. در این 
شرایط، دولت با یک معادله دشوار و پیچیده روبه رو 

است.
از یک سو، افزایش قیمت بنزین می تواند موجی از 
ناآرامــی را درکشــورمان به راه بینــدازد و موجب 
ضعیف شدن اقتصادی مردم کشورمان شود )در سایه 
عدم افزایش متناسب دستمزدها( و از سوی دیگر، 
عدم افزایش قیمت بنزین نیز باتوجه به تداوم فضای 
فشار و تحریم علیه کشورمان و البته تشویق به قاچاق 
ســوخت )باتوجه به قیمت ارزان تر سوخت در ایران 
در قیاس با کشورهای همسایه(، سبب خواهد شد 
تا اقتصاد کشــورمان آســیب های جدی را متحمل 
شود و یارانه های سنگینی در حوزه سوخت پرداخت 

شود.
یارانه هایــی که می تواننــد در حوزه های مفیدتری 
هزینــه شــوند و برای کشــورمان دســتاوردها و 
بروندادهای بسیار مثبتی را به همراه داشته باشند. 
بااین همه، باتوجه به آنچه گفته شــد، ضروری است 
کــه در نــگاه به قیمت بنزین، 2 اصل مهم را مد نظر 
داشــته باشــیم. اولاً، قیمت بنزین و البته قیمت هر 
چیــز دیگــری در ایران، تا حد زیادی مرتبط با روند 

کلی تورم در اقتصاد کشورمان است.
اساساً در اقتصادهایی که با چالش تورم دست به گریبان 

هســتند، اینکه از ثابت بودن قیمت کالاها و اقلام و 
خدمات صحبت کنیم، گزاره چندان منطقی نیست. 
کافی اســت توجه داشــته باشیم که مثلًا زمانی به 
مردم کشــورمان یارانه 45 هــزار تومانی پرداخت 
می شــد و با آن می شــد چندین کالا را خرید با این 
حال با گذشت زمان، کار به جایی رسید که با توجه 
بــه روند عمومی تورم در کشــورمان، ارزش یارانه 
پرداختی به مردم به شدت سقوط کرد و دیگر توان 

خرید چندانی نداشت.
معادله ای که ســبب شد تا شاهد افزایش رقم یارانه 
بــه عدد 300 هزار تومان باشــیم. البته که از زمان 
تعیین یارانه مذکور تا به امروز نیز شاهد بوده ایم که 
این عدد پرداختی برای یارانه نیز تا حد زیادی ارزش 
خود را از دســت داده و کالاهایی که می شــد با آن 
خرید کرد آب رفته اند. ازاین رو، قیمت بنزین نیز از 
همین قاعده تبعیت می کند و افزایش قیمت آن در 
اقتصاد کشــورمان که با تورم روبه رو اســت کاملًا 
طبیعی است. بااین حال، مشکل کار همان هایی است 
که می گوییم دســتمزدهای مردم متناسب با روند 
عمومی تورم رشد نمی کنند. دوم اینکه در بحبوحه 
رقابت های انتخاباتی در کشورمان شاهد بوده ایم که 

برخــی نامزدها وعده هایی را در مورد قیمت بنزین 
مطرح کرده اند.

 مثلًا در دور اول انتخابات ریاســت جمهوری شاهد 
بودیم که یکی از نامزدها از کاهش قیمت بنزین از 
رقــم 3 هــزار تومان به 1500 تومان خبر داد و آن را 
کاملًا شدنی ارزیابی کرد. البته که وعده های دیگری 
نیز در این رابطه مطرح شــده اند. باید توجه داشــت 
که وعده های مرتبط با کاهش قیمت بنزین در ایران، 
به هیچ عنوان از قابلیت عملیاتی برخوردار نیستند 
یا حداقل بهتر اســت بگوییم که در شــرایط کنونی 
کشــورمان و اقتصاد ایران، محقق کردن آن ها بعید 

است.
در این چهارچوب بســیار مهم اســت که مردم در 
بحبوحــه رویدادهــای سرنوشت ســازی نظیــر 
انتخابات ها، فریب وعده های پوپولیستی را نخورند 
و به صورت مســئله از منظــری واقع بینانه بنگرند. 
مسئله قیمت بنزین در کشورمان در وضعیت کنونی 
تا حد زیادی به مسئله ای تبدیل شده که با سرمایه 
اجتماعی نظام حکمرانی گره خورده است. ازاین رو، 
طرح وعده هــای توخالی و غیرواقع بینانه می تواند 

چالش های جدی را برای کشورمان ایجاد کند.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

در ســال های اخیــر، قیمــت بنزیــن و دیگر 
حامل های انرژی در کشورمان، به یک موضوع 
مهم و محوری تبدیل شده است. در این راستا، 
طرحِ گاه وبیگاه گمانه زنی های مختلف در مورد 
افزایش قیمت بنزین ســبب می شــود تا افکار 
عمومی بلافاصله به این مســئله واکنش نشان 

داده و نسبت به آن ابراز نگرانی کنند.
به گزارش »نقش اقتصاد«، معادله ای که در نوع 
خود در ماه های اخیر بارها تکرار شده و سبب 
شــده تا مقام های کشــورمان نظیر سخنگوی 
دولــت و یــا وزیر نفت هم مدام افزایش قیمت 
بنزین را تکذیب کنند. در این راســتا، موضوع 
قیمــت بنزین تــا حد زیــادی از دو بعُد مهم 

برخوردار شده است.
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ناکارآمدی آموزش برخط
آموزش آنلاین و حضوری باید به وسیله شیوه تعاملی ادغام شوند

ایرنا: نتایج پژوهشی درباره نسبت فناوری جدید و آموزش طبیعی، نشانگر ناکارآمدی 
آموزش برخط است؛ زیرا آموزش در زیست طبیعی ما ریشه دارد و قابل جایگزین 
نیست. با وجود اینکه نمی توان کامل به آموزش سنتی گذشته بازگشت، از تلفیق 

این دو شیوه با نوآوری و ادغام تعاملی می توان در آموزش بهتر عمل کرد.
در روزهایی که کرونا سراسر جهان را فرا گرفته بود کسی تصور هم نمی کرد روزی 
آموزش از راه دور چنین در میان مردم قوت بگیرد. تا پیش از آن در اغلب نشست ها 
و ســمینارهای مرتبط با عدالت آموزشــی، تمرکز امکانات و آموزش ها در نقطه ای 
خاص، به  خصوص پایتخت کشورها، معضلی بود که همواره مطرح می شد و راه حلی 
درخور نیافته بود. اما با همه گیری ویروس کرونا و دست یابی به آموزش برخط برای 
اغلب مردم، دانش آموزان و دانشجویان، راهی باز شد تا انتقادها پیرامون آموزش از 

راه دور مطرح شود و ضعف های این شیوه آموزشی نیز به چشم بیاید.
احسان شاه قاسمی، شاهو صبار، مصطفی ظهوری و مریم سبزعلی، نگارندگان مقاله  
پژوهشــی بــا عنوان »فناوری های جدید ارتباطــی و افول آموزش طبیعی« به این 
موضــوع پرداخته انــد که آموزش طبیعی و مجازی چطور باید در تعامل با یکدیگر، 

فضای فعلی آموزش را بهبود بخشند.
این مقاله با اشاره ای به سیر ورود آموزش برخط به سیستم های علمی و دانشگاهی، 
به بررسی مزایا و معایب این سبک از آموزش پرداخته و ضمن اشاره به اینکه اجتناب 
از آموزش مجازی امکان پذیر نیست، شیوه های تعامل آموزش طبیعی و مجازی را 

ارائه داده است.
در این پژوهش با اشاره به شروع روند آموزش مجازی که با تولد برنامه های یادگیری 
به کمک رایانه )CAI( ظهور پیدا کرد، دهه 90 میلادی را اوج شکل گیری موسسه ها 

و پلتفرم های آموزشــی اســت. با ظهور سایت هایی همچون Edx و courser از 
ســال 2012 بســتری برای آموزش از هر جای جهان شکل گرفت و ارائه آموزش به 

مخاطبان جهانی سهل تر شد.
نویســندگان اما در هر بخش این پژوهش ضمن تاکید بر نقاط ضعف، نقاط قوت 
آموزش آنلاین )برخط( را هم در نظر گرفته اند. یکی از آنها، افزایش ظرفیت دانشگاه ها 
برای پذیرش دانشجویان با رویکرد آموزش برخط است. آموزش برخط هم به دلیل 
رفع محدودیت حضور فیزیکی و از بین بردن مرزهای آموزش و هم به دلیل وابسته 
نبودن به ظرفیت فیزیکی دانشگاه ها، شرایط خوبی برای پذیرش دانشجویان فراهم 
کرده است. از طرف دیگر اما بازاری شدن آموزش و حضور دانشجویان از فرهنگ های 

متفاوت، به عنوان معایب این شکل از آموزش عنوان شده است.
از بین رفتن نابرابری آموزشی، توانمندسازی حاشیه نشینان از سراسر جهان، افزایش 
فرصت یادگیری برای افراد محروم، از بین رفتن موانع آموزش های سنتی، یادگیری 
مطابق با ســرعت پیشــرفت دانشجو همگی از مزایای آموزش آنلاین هستند که در 
این پژوهش به آن ها اشاره شده  است. افراد محروم که به دنبال پیشرفت و ورود به 
بازار کار هســتند با شــرکت در دوره های آنلاین که نیازی به حضور فیزیکی آن ها 

ندارد، شغل بهتری خواهند داشت و به مشاغل پردرآمد دسترسی پیدا می کنند.
آموزش برخط باعث می شود افرادی از گروه ها و انجمن های متفاوت دور هم جمع 
شــوند، پروژه های مشــترک بگیرند و خود را ارتقا دهند. به علاوه افراد محرومی که 
به دلیل نژاد و جنسیت در آموزش های حضوری دچار سوگیری و تبعیض می شوند، 

با آموزش مجازی دور از این تبعیض ها و بدون ترس و آزاد خود را ارتقا می دهند.
نکته قابل توجهی در پژوهش نرخ رشد سالانه آموزش اینترنتی در جهان است که 

در ســال 2021 در بازار بین المللی، 210 میلیارد ارزش گذاری شــده و پیش بینی 
می شود تا 2030 به ۸4۸ میلیارد دلار برسد. رشد سرمایه گذاری در این بخش در 
ســال 2020 با عدد 1/1۶ میلیارد دلار نیز نشــان از آن دارد که این بخش پتانســیل 

ایجاد تحول در آموزش را در آینده دارد.
نویسندگان همچنین دلایل دیگری دارند؛ آنها معتقدند انسان ها به طور ذاتی در 
ارتباط با هم هستند و برای هماهنگ کردن اقدامات خود با دیگران تکامل یافته اند. 
حتی نوزادان هم تمایل به درگیر شــدن با هم و تعاملات مشــارکتی دارند. از رو در 
نهایت آموزش طبیعی هم باید به سمت تکامل انسان حرکت کند و تعامل را بیشتر 

کند.
در پایان نویســندگان عقیده دارند نمی توان به آموزش ســنتی گذشــته بازگشت و 
آموزش غیر حضوری، اجتناب ناپذیر اســت؛ اما از تلفیق این دو آموزش می توان به 
شیوه بهتری دست یافت. آن ها همچنین با مهم برشمردن نوآوری آموزشی، عقیده 
دارنــد بــا توجه به ظهور اجتناب ناپذیر آموزش آنلاین در زندگی ما، باید در آموزش 

نوآوری داشته باشیم.
بکارگیری راهبردهای انطباقی در فناوری اطلاعات و ارتباطات، راهکار دیگری است 
که مقاله پیشنهاد می دهد. ادغام تعاملی میان این دو آموزش نیز نکته مهمی است 
که باید رقم بخورد. استفاده از ابزارهای آنلاین مشترک به جهت افزایش مشارکت 
در آمــوزش غیرحضــوری، پرورش جوامع مجازی که به درک بهتر دانشــجویان از 
فضای غیرحضوری کمک کند و در نهایت به کارگیری تکنیک هایی که محدودیت 
و فقدان آموزش حضوری را کم رنگ تر کنند، از راهکارهایی اســت که مقاله برای 

تلفیق این دو آموزش پیشنهاد می دهد
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چرا مردم مشارکت نکردند

اگر فرض کنیم دلیل عدم مشارکت در سال 1400 عملکرد 
دولــت روحانی بــوده، الان هم باید بگوییم چون عملکرد 
33 ماهه دولت سیزدهم نارضایتی را افزایش داده، مردم 

مشارکت نکردند.
انتخابات ۸ تیر از دو جنبه قابل بررســی اســت، سه سال 
پیش وقتی میزان مشــارکت زیر 50 درصد آمد منتقدان 
گفتند علت اینکه مردم در انتخابات شرکت نکردند بخاطر 
عملکرد غلط اقتصادی دولت دوازدهم بوده، ســؤال این 
است که اینبار چرا مردم نیامدند؟ بالاخره مردم یک دلیلی 
باید داشته باشند، اگر فرض کنیم دلیل عدم مشارکت در 
ســال 1400 عملکرد دولت روحانــی بوده، الان هم باید 
بگوییم چون عملکرد 33 ماهه دولت سیزدهم نارضایتی 

را افزایش داده، مردم مشارکت نکردند.
در انتخابات ۸ تیر، هم میزان مشارکت افزایش پیدا نکرد 
و هم آرای مأخوذه به گونه ای بود که انتخابات به دور دوم 
کشــیده شــد مضاف بر اینکه مجموع آرای دو نفری که 
منتســب به جبهه انقلاب هســتند را جمع بکنیم به آرای 
رئیس جمهور قبلی نمی رســد. مقایســه این دو عدد چند 
نکته دارد، نکته اول که خیلی مهم اســت این اســت که 
شــاخص های اقتصادی در 33 ماه گذشته رضایت بخش 
نبوده، مهم ترین شاخص اقتصادی تورم است که سه سال 
پیاپــی دارای تــورم 40 درصد بوده ایم که در تاریخ 5 دهه 
گذشــته چنین نکته ای نداشــته ایم که ســه سال پیاپی 
میانگین تورم 40 درصد باشد. نکته دوم وضعیت معیشت 
مردم است که تقریباً 30 درصد مردم زیر خط فقر هستند 
و نکته مهمتر اینکه ۶0 درصد اینها کســانی هســتند که 
شاغل هستند و باز زیر خط فقر هستند. نکته بعدی شاخص 
مســکن است، اســتاندارد این است که 30 درصد درآمد 
صرف هزینه مســکن شــود در حالی که الان دو سه برابر 
این عدد هزینه مسکن می شود و مردم شدیداً دچار مشکل 

مسکن هستند.
نکته بعدی وعده هایی بود که داده شد و گفته شد با یک 
میلیون تومان یک شــغل می توانند ایجاد کنند و یا یک 
میلیون شــغل ایجاد خواهند کرد، یا یک میلیون مســکن 
خواهند ســاخت و یا اینکه قیمت مرغ و تخم مرغ ربطی 
بــه تحریــم نــدارد و یا اینکه ما بهتــر از بقیه بلدیم با دنیا 
مذاکره کنیم و مســائلمان را در قدرت حل کنیم. در 33 
ماه گذشــته آثار این وعده ها بر روی ســفره مردم نیامد و 
تردیــد نبایــد کرد کــه این موضوع بــر روی مردم تأثیر 

می گذارد.
بنظر می رســد علت کاهش مشــارکت این است که یک 
جریان می خواهد همه جالش ها را به جریان مقابل نسبت 
دهد، در بیانیه امروز آقای قالیباف، فراز اصلی این اســت 
کــه او از آقــای جلیلی حمایت می کنــد زیرا چالش های 
اقتصادی و سیاســی موجود را محصول عملکرد اطرافیان 
آقای پزشکیان یا جریانی که از پزشکیان حمایت می کند 
و به طور مشخص جریان اصلاحات می داند. نکته اساسی 
این است که 33 ماه از آن دولت گذشته و همچنیان همه 
مسائل و مصائب را به دولت روحانی ربط می دهند، سؤال 
این اســت که شــما در این 33 ماه چه کار کردید، در حالی 
کــه خالص ترین دولــت بعد از انقلاب بودید و 33 ماه هم 

فرصت بود چه اتفاقی افتاد.
نکتــه کلیدی دیگر بحث مناظره ها بود، مناظره ها خیلی 
اثر منفی بر مشــارکت گذاشــت، در مناظره ها هر یک از 
کاندیداهــای جریان اصولگرا آمدنــد توزیع ثروت انجام 
دادنــد! یکــی گفت خط اعتباری یــک میلیارد تومانی به 
خانوارهــا می دهــم، یکی گفت 200 متــر زمین رایگان 
می دهم، دیگری گفت من به زوج ها، 3 ساله مسکن رایگان 
می دهم و یکی دیگر گفت یارانه طلایی می دهم. مردم هم 
از خودشــان می پرسند اینان که این همه راهکارداشتند، 
پــس چــرا وقتی در دولــت بودند و کنــار رئیس جمهور 
می نشستند، این پیشنهادها را به رییسی ندادند؟ و به این 
پاسخ می رسیدند که حتماً در این وعده ها صداقتی نیست 
و یــا بــه این دلیل پیشــنهاد نداده اند که می خواســتند، 
موفقیت هــا را به نام خودشــان ســند بزننــد. نهایتاً هم 
جمع بندی مردم این شد که آنان فقط دنبال قدرت هستند.

مــردم درباره اصلاح طلبان، این ملاحظه را دارند که حالا 
فرضاً، آقای پزشکیان رأی بیاورد، مگر می گذارند او کاری 
بکند؟ دولت قبلی حتی برجام را نیز منعقد کرد اما این ها 
مانــع اجرا و احیای آن شــدند. معمار برجام آقای ظریف 
اســت و ایشــان به صراحت می گوید اگر می گذاشتند بعد 
از اینکه ترامپ از برجام خارج شد می توانستیم آن را احیا 
کنیم اما نگذاشتند، مردم شاهد و ناظر این حرف ها هستند.

از ســوی دیگر، آقــای پورمحمدی کــه از جریان اصیل 
اصولگرایی و جامعه روحانیت مبارز است به آقای جلیلی 
می گوید شما مانع الحاق ایران به »اف ای تی اف« شدید، 
خُب این کارشکنی، چفدر بار مالی به اقتصاد ایران تحمیل 
کرده؟ مردم می گویند حتی اگر آقای پزشــکیان هم رأی 
بیاورد، باز یکی مثل آقای جلیلی ممکن است در شورای 
امنیت نگذارد کار به درستی پیش برود. این ها، واقعیت های 
اقتصاد و سیاست ایران است که در مناظرات مطرح و افشا 
شــد. مردم این جملات را ســمی شنیدند ند و می گویند 
وقتی اینها خودشــان با خودشــان کنار نمی آیند چطور 

می خواهند به منافع ما فکر کنند؟
بنظرمی رسد این مسائل بر آمار مشارکت مردم اثر منفی 
زیادی گذاشت. مضاف بر اینکه ما باید این حق را به مردم 
بدهیــم که وقتی احســاس می کنند نخواهند گذاشــت 
منتخب شان، تاثیری بر معیشت و اشتغال و... داشته باشد، 
طبیعی است که احساس می کنند انتخابشان خنثی است، 

انگیزه مشارکت را از دست می دهند.

هادی حق شناس
کارشناس اقتصادی

زبان بدن مناظره

علم تحلیل زبان بدن و نحوه بیان کلمات، ثابت کرده است آشنایی یا عدم 
آشنایی با این تکنیک هنری بر تعداد مخالفین و موافقین مخاطبین تأثیرگذار 
است. در مناظره ها هر شش نامزد ریاست جمهوری، اثبات کردند در انتقال 
پیام خود از تکنیک تأثیرگذار اعضای بدن بخصوص چهره و دســت ها و یا 
شیوه نشستن و همچنین استفاده تأثیرگذار از لحن کلام خود بهره ای نبرده 

بودند.
بیننده امروز، در لحظه، تحت تأثیر شــیوه اســتفاده از اعضا بدن و چگونگی 
استفاده از کلام، بخصوص در قاب تلویزیون قرار می گیرد. نمونه آن، رفتار 
و کلام "زاکانــی" رفتــار و کلام لات گونــه اش نه تنهــا به آرای خودش و یا 

هم فکرانش نیافزود؛ بلکه موجب افزایش رأی "پزشکیان" هم شد.
یا رفتار و کلام "پورمحمدی" هر چند به ظاهر تلاش کرد خود را مستقل و 
آزاداندیش نشــان دهد؛ اما ســابقه خصلت مدیریت امنیتی و اطلاعاتی اش 
کاملًا در لحن و رفتار اعضا بدن بخصوص چشــمانش مشــهود بود، مثل 
برخوردش با "شهاب اسفندیاری" در مناظره های تخصصی که باعث شد، 

مباحثش برای بیننده قابل باور نباشد.
یا رفتار اعضا صورت و لحن کلام "قالیباف" بخصوص با گذاشتن ریش، بر 
خلاف ســال های گذشــته، و انتخاب بد فریم عینک و لبخند ملیح ثابت و 
تکراری به موافق و مخالف و بیننده، حس ریاکاری و تمســخر را به بیننده 
القا می کرد و صد البته لحن کلام و بازی اعضا صورت دخترش در مصاحبه 
خبری، بزرگ ترین ضربه را به کاهش رأی او زد، حرکات چهره و اســتفاده 
از کلماتی نادرســت در کلام دخترش، نشــان از یک نوع فریبکاری داشت، 
بیننده باور نکرد یک دختر جوان باردار در یک سفر خارجی که البسه اش 

مشهور است برای فرزند آینده اش حتی یک تکه لباس کوچک نخرد.
یا" قاضی زاده هاشمی" در ریتم کلام و حرکات دست و صورتش اصلًا اوج 
و فرود نداشت، یکنواخت و خسته کننده بود، انگار در مجلس ختم حضور 
یافته که هر حرکت و هر حرکت و کلامی غیر از عرف عزاداری، در شــأن 

نیست، بخصوص با پیراهن ثابت مشکی اش.
"پزشــکیان" با پوشــیدن لباس غیررسمی ذهن بیننده را به سمت سادگی 
ســوق داد؛ اما اســتفاده بیش از حد غیرمنطقی از دستانش که حتی گاهی 
موجب پوشاندن چهره اش می شد، مفهوم خوش آیندی به مخاطب منتقل 
نکرد و مهمتر تپق های بیش از حد او که به اصطلاح، کلام را منعقد نمی کرد، 
یک فاجعه بود. با نگذاشتند فعل منفی یا مثبت بیننده متوجه نمی شد او 
چــه موضعــی دارد."جلیلی"کلام های مؤدبانه بکار می برد اما چهره ثابت و 
کسل کننده اش بدون استفاده از ظرفیت های مفهومی، از جمله دریغ از یک 
لبخند که مهربانی را نشــان دهد و یا ایجاد اوج و فرود در کلام که بیننده 
احساس اعتراض، دفاع کند اما چهره ثابت و کسل کننده اش بدون استفاده 
از ظرفیت های مفهومی، از جمله دریغ از یک لبخند که مهربانی را نشــان 
دهد و یا ایجاد اوج و فرود در کلام که بیننده احساس اعتراض، دفاع کند. 
تقریباً همه حرف هایش با یک ریتم ثابت بیان شد و حس غیر اعتماد بودن، 
ملال آور و خسته کننده ای به بیننده منتقل می کرد.در این میان نمی توان 
قاب بندی های تلویزیونی را نادیده گرفت. رعایت عدالت، انصاف و عدم انتقال 
حس موضع گیری، باعث شده بود کارگردان تلویزیونی دنبال ایجاد چالش 
و مناظــره واقعی در چشــم بیننده نباشــد وگرنه به اصطــلاح تلویزیونی 
"شوت کردن" به موقع تصاویر و نشان دادن عکس العمل ها می توانست تأثیر 
مثبتی در ایجاد هیجان برای بیننده داشته باشد؛ اما افسوس که این مدل 

ترس و واهمه ها خلاقیت ها را کور می کند.

درخواست سخنگوی سازمان تعزیرات از 
دولت آتی

واردات تلفن همراه تنها از طریق 
نمایندگی های رسمی انجام شود

سخنگوی سازمان تعزیرات ضمن اشاره به اینکه، 
در حال حاضر، بیش از 2۸0 شرکت دارای مجوز 
واردات تلفن همراه هستند، امر واردات را تخصصی 
دانســته و معتقد اســت که چنانچه این امر صرفاً 
توسط شرکت های دارای نمایندگی اصلی صورت 
بگیرد، نه تنها کالای تقلبی، ریپک و قاچاق از بازار 
جمع خواهد شد که به تنظیم بازار و خدمات رسانی 
بــه مردم نیز کمــک خواهد کرد؛ ضمن اینکه در 
حوزه تأمین قطعات و گارانتی نیز مشکلات، حداقل 

خواهد شد.
طی سال های اخیر بازار تلفن همراه، شرایط خوبی 
نداشــته اســت؛ عدم تخصیص ارز به شرکت های 
وارد کننده که در این سال ها همچون قارچ افزایش 
پیدا کرده یا برخی از آن ها که تنها کاری که انجام 
نمی دهنــد واردات موبایــل اســت یا تخلف های 
مالیاتی و پول شوییِ برخی از آن ها و از سوی دیگر 
افزایــش هزینه هــای رجیســتری و قیمت دلار 
نیمایی، سبب شده که امروزه این کالا جزو کالاهای 

اساسی به شمار رفته و به نامناسب ترین شکل، به 
دست مصرف کنندگان برسد.

این درحالیســت که امروز مصرف کننده علاوه بر 
قیمت بالا، نگران گوشی های تقلبی یا دست دومی 
هم هستند که تبدیل به نو شده اند؛ بر این اساس 
مدیریت بازارها و از جمله بازار تلفن همراه، بایستی 
حتماً در برنامه دولت چهاردهم قرار گیرد و برای 

آن برنامه ریزی داشته باشد.
در این رابطه، علیرضا اسفنانی، سخنگوی سازمان 
تعزیرات، در خصوص اولویت دولت آینده در حوزه 
تلفــن همراه، اظهار کرد: امروزه موبایل تبدیل به 
یک کالای گران قیمت شــده از طرفی هر فردی 
می تواند برای واردات مجوز بگیرد و وارد کند؛ این 
امر ســبب شــده مشکلاتی از قبیل کالای تقلبی، 
ریپک و عدم الزام به خدمات به وجود آید؛ این در 
حالیســت که در هر حوزه ای، چنانچه به صورت 
تخصصی کار انجام شود، آثار مثبت و قابل قبولی 

برای جامعه در پی دارد.
وی تصریــح کــرد: اگر کار واردات تلفن همراه که 
یک کار کاملًا تخصصی است، توسط شرکت های 
متخصص در این حوزه که از ســوی شــرکت های 
مــادر، دارای نمایندگی هســتند، صورت بگیرد، 
علاوه بر اینکه کالای تقلبی، ریپک و قاچاق از بازار 

جمــع خواهد شــد بــه ما هم در تنظیــم بازار و 
خدمات رسانی به مردم کمک خواهد کرد.

این مقام مسئول، در رابطه با اینکه امروز بیش از 
2۸0 شــرکت دارای مجوز در حوزه واردات تلفن 
همراه هستند، گفت: تعداد برندهای فعال در حوزه 
موبایل محدود اســت؛ اگر موبایل که یک کالای 
تخصصی است توسط شرکت هایی که نمایندگی 
رســمی هســتند صورت بگیرد، در حوزه تأمین 
قطعات، گارانتی و خدمات نیز مشکلات به حداقل 

خواهد رسید.
این اظهارات سخنگوی سازمان تعزیرات در حالی 
اســت که وزارت صنعت، معدن و تجارت با وجود 
محدودیت های ارزی، هر روز بایســتی لیســت 
تخصیص ارز به بیش از 250 شــرکت را به بانک 
مرکزی فرســتاده و از ســوی دیگر، مداوم با سیل 
شــکایت های کالای تقلبی، ریپک، عدم تعهد با 
گارانتــی و در آخــر قیمت های چند برابری روبرو 
است؛ اما اگر این تخصیص ارز فقط به شرکت هایی 
که نمایندگی رسمی دارند محدود شود، علاوه بر 
کنترل بهتر بازار، شــکایات در این حوزه و به ویژه 
در مورد تبدیل گوشی دست دوم به نو )ریپک( و 
عــدم انجام تعهدات گارانتــی، به حداقل خواهد 

رسید.
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آزمایش موفق شاتل فضایی هند ایرپادهای دوربین دار به زودی از راه می رسند استفاده اپل از هوش مصنوعی »گوگل« 
خبر آنلاین: فضاپیمای جدید هند که ۶.5 متر طول دارد، 
تازه ترین آزمایش ها را با موفقیت انجام داد. در بخشــی 
از این آزمایش، این هوافضاپیما با هلیکوپتر شــینوک 
نیروی هوایی هند تا ارتفاع 4.5 کیلومتری بالاتر از سطح 
زمین پرواز کرد و سپس در هوا رها شد.غزال زیاری: هند 
اخیراً آزمایش هایی را باهدف به نمایش گذاشتن فناوری 

داخلی اش برای فرود خودکار هوافضاپیمایی با قابلیت اســتفاده مجدد خود انجام 
داده است.به گزارش خبرآنلاین، این نقطه عطفی برای صنعت هوایی هند است که 
آن ها را گامی دیگر به تحقق هدفشان برای بهره برداری از چنین وسیله نقلیه ای در 
این دهه نزدیک تر می کند؛ در صورت موفقیت این فناوری، آن ها قادر خواهند بود 
تا از ناوگان وسایل نقلیه باقابلیت پرتاب و استفاده مجدد، به صورت مقرون به صرفه تری 

استفاده کنند.

زومیت: ظاهراً اپل قصد دارد تا سال 202۶ هدفون های 
جدیدی مجهز به دوربین راهی بازار کند.مینگ چی 
کوئو در گزارشی جدید می نویسد که اپل می خواهد 
تا تولید انبوه ایرپاد مجهز به دوربین را تا سال 202۶ 
آغــاز کند. بلومبرگ در ماه فوریه )بهمن و اســفند 
1402( به برنامه های اپل برای توسعهٔ ایرپادهایی با 

دوربیــن اشــاره کرده بود.به گفتــهٔ کوئو، هدفون های جدیــد اپل از دوربین 
مادون قرمز استفاده خواهند کرد؛ همان دوربینی که به عنوان بخشی از ماژول 
Face ID در آیفون استفاده می شود. ظاهراً هدف اپل از تجهیز ایرپاد به دوربین، 
یکپارچه سازی آن با ویژن پرو و هدست های آینده است.در گزارش کوئو آمده 
اســت: »ایرپادهای دوربین دار اپل اکوسیستم رایانش سه بعدی این شرکت را 

تقویت می کند. 

ایسنا: گزارش ها نشان می دهند که قرارداد شرکت های 
»اپل« و »گوگل« برای ادغام ویژگی های هوش مصنوعی 
»جمنای« در »آیفون« قریب الوقوع است.شرکت »اپل« 
قرار اســت شراکت جدیدی را برای تقویت ویژگی های 
هوش مصنوعی در »آیفون«)iPhone( خود اعلام کند. 
گزارش ها حاکی از آن هســتند که غول فناوری مستقر 

در آمریکا در آســتانه نهایی کردن یک قرارداد با شــرکت »گوگل« اســت تا هوش 
مصنوعی »جمنای«)Gemini( این شــرکت را در پلتفرم های نســل بعدی خود از 
جملــه آیفــون، »آی پد«)iPad( و »مــک«)Mac( ادغام کند.در ماه ژوئن، اپل در 
»نشســت جهانی توســعه دهندگان«)WWDC( که رویداد سالانه آن با محوریت 
توسعه دهندگان است، مجموعه ای را از ویژگی های هوش مصنوعی خود موسوم به 

»اپل اینتلیجنس«)Apple Intelligence( رونمایی کرد.
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